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Lubuski Bank Spółdzielczy 
Spółdzielcza Grupa Bankowa 

Kredyt gotówkowy 
"Jesień" 

- RRSO 11,57 °/o 

Kredyt&otówkowy.Jesień•ze stałym oprocentowaniem 5,9 0 % w skali ro k u. Rzeczywista Roczna Stopa 
Oprocentowan ia na dzie ń 24 .09 . 2020 r. wynosi 11 , 57% dla c ałk owitej kwoty k r edyt u 8.500,00 zł 

udzielonego na 24 miesiące, z niekredytowaną prowiz j ą 5,0 0 % kw oty kre d ytu, bez ubezpieczenia, 
spłacaneso w równych ratach kapHalowo-odsetkow yc h (ra t y w kw ocie 376,31 zł/ l m -c.; ostatnia rata 
wyrównująca 377 , 21 zł) . C ałk o wity ko sz t kredytu stano w i ą : prow izja 4 25,00 z ł , odsetki od k r ed y tu 
53 2, 34 z ł. C ałkowita kw ot a do zap ł aty 9 .4 57, 34 zł. 

-
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Do przemyślenia ... 
- JÓZEF HEN mój kolejny ulubiony pisarz urodził sic; 

w nocy z 7 na 8 listopada 1923 roku. Prozaik. ?ra~aturg .. a~tor 
scenariuszy filmowych i telewizyjnych. Mam wiele Jego ks1ązek, 
ale najczęściej wracam do lektury powieści NOWOL/PfE 
NAJPIĘKNIEJSZE LATA (wydawnictwo Soni~ !!.rag~, 
Katowice 2019), a szczególnie do Nowolipia, o dziecinstwJe 
autora w przedwojennej Warszawie, napisanej tak pi~knym 
językiem, tak wzrusnjącej i pełnej tradycji,. tak .za~kakuJ~cych 
zdarzeń i porównań, że ciągle Jestem pod urokiem swwta, ktore~o 
już nie ma i po raz kolejny wr~cam na spacer .Po .~arszawskim 
Nowolipiu, czytam o rodzinie 1 kolegach z dZJecinstwa a~tora, 
którzy już dawno przeminc,:li ... DROGI JUBILACIE - zyczę 
zdrowia! 

- CO Z JĘZYKIEM POLSKJM? Kiedyś narzekałam na 
CLOSED i OPEN na drzwiach sklepików. No właśnie -
sklepików - bo właścicielom wydawało się, że to tak światowo. 
Ale życie przerosło kabaret. Tych małych jest już niewie!e, a duże 
markety postawiły na nasz ojczysty język, bo rodacy naJ ~ep~eJ go 
znają i rozumieją. Ale tego nie wiedzą w różnych telewizyJnych 
stacjach, bo każde sceniczne "wydarzenie'' (n.ie p.iszę. s ho~) ma 
swój angielski podtytuł, co dla wielu- i słuszme-Jest Irytujące. l 
wcale nie chodzi mi o naukę języków obcych, tylko o szacunek 
dla naszego języka . Językoznawcy biją na alarm. . 

- WRZODOWCY CZY SIŁACZE. Przeglądając 
domowe archiwum znalazłam swój tekst pod tym tytułem sprzed 
wielu lat i odpowieM Gra/yny Piechockiej. Uwagi p. Grażyny 
mimo upływu lat- są bard.w aktualne i kilka z nich przypo~nę w 
dowolnym układzie, ale z zachowaniem sensu wypowiedzi:[ ... ) 
Mnie- c;,lowieka wrażliwego- zawsze boli widok wandalizmu, 
bezmyślności, wulgamych słów, totalny brak szacunku dla ludzi 
starszych ... Z powodu tego mam" wrzody" i chociai kiedy tylko 
mogę, staram się z nich wyleczyć, nie odnos;:ę wrażenia, ie 
kiedykolwiek się ich pozbędę ... Nie majq autorytetu "siłacze"
nauczyciele, księża, katecheci, ale najpowa~niej~zym 
problemem staje się fakt, ie nie maj q autorytetu sanu rodztce ... 
Troskliwe mamusie doskonale wytykajq grzechy cudzych 
pociec/t, zaś tego, co robiq ich własne po prostu nie widzq i nie 

Listopadowe święto 
Obchodzone 11 listopada Narodowe Święto 

Niepodległości przypomina o rocznicy powstania ~I 
Rzeczypospolitej. Odrodzenie naszej państwowości po okresie 
zaborów odbyło się dosyć spontanicznie, a przyjęta data 
upamiętniająca ten fakt była na samym początku obchodzona w 
różnych terminach. 

Obchody pierwszej rocznicy odzyskania niepodl~głości 
świętowano 14 listopada 19 l 9 roku i przez kolejne cztery lata dzień t~~ 
obchodzono jako Swięto Niepodległości. Wynikało to z faktu, . IZ 
Piłsudski sądził wówczas, że to właśnie w tym dniu p~ad.a rocznica 
objęcia władzy państwowej odrodzonej RzeczypospohteJ .. W rok~ 
1924 Piłsudski zmienił tę datę twierdząc, że calość władzy panstwoweJ 
objął między 22 a 28 listopada 1918 roku. Stan~wisko to n~e 
przesądziło sprawy, a dyskusje toczyły się daleJ. Ostate~zme 
przeważyło zdanie wybitnego prawnika Stanisława Bukowieck~ego, 
że za dzień ten należy uznać 11 listopada. 

Po raz pierwszy obchody rocznicy odz~skania 
niepodległości w dniu Ił listopada odbyły się w roku I 927 1 od tego 
czasu data ta została na stałe zapisanajako narodowe św1 ęto. 

Ów dzieti wielki - promienny, wymarzony w snach czterech 
pokol;ń, wypieszczony gorqcq myśl q calego narod~ i okupi~ny ~alym 
morzem łez i krwi, dzieti ostatecznego wyzwolemu Polskt z wtęzów 
niewoli, dzień, w którym polska powstała, aby z~czqć zyć na n~w-~ 
zyciem własnym, samodzielnym, zyciem w słońcu 1 chwale Wolnosctl 

słyszq ... A dziecko? Dziecko potrzeb~lje mqdrych ro~zic~w, 
konsekwentnego wychowywania, przydz10łu stałych obow1qzkow, 
rozliczania z popełnionych występków, potrzebuje 
wypracowanych przez rodzinę właśnie autorytetów, bo z ich 

braku, prędzej czy później, utraci poczucie sensu istnienia/ ... f Pani 
Grażyno, proszę o więcej takich tekstów. Ten mimo upływu lat.
nic stracił aktualności . A sprawę oświaty w najbliższym czasie 
CZARNO widzc,:. 

- SYGNALIZACJA ŚWIETLNA na głównej 
międzyrzeckiej krzyżówce wróciła do normalności. Jak już 
nauczyliśmy si ę chodzić na zielonym świetle, to nie przyszło nam ?o 
głowy, że ktoś bc,:dzie chciał przejście "usprawn~ć" dzieląc jezdmc,:, 
która wcale nie jest szeroka- na połowę. A my - me patrząc na ~o lor
chodziliśmy jak stado baranów na pamięć i wprost pod h.amujące z 
piskiem auta. Na szczęście "usprawnienie" z likwidowano 1 wszystko 
wróciło do normalności. 

- MUSI BYĆ O ZDROWIU. Narzekaliśmy na książeczki 
Rejestru Usług Medycznych (RUM), które j~wiły nam s~ę jako 
zamach na naszą wolność, tajemnicę choroby 1 co tam kto Jeszcze 
chce. Po latach widzę, jakie to było dobrodziejstwo. Lekarze 
wprawdzie narzekali, że to biurokracja i zab~erające cza.s 
wypełnianic blankietów - ale pacjenci byli zadowolem, bo Wiedzie h: 
jakie dostali lekarstwa i co im po.magało. Potem. było RODO 1 

zamiast nazwisk byliśmy numerami, teraz otrzymuJemy kod na e
recepty i w aptece dowiadujemy sic,: np. ile dan~go le~u .nam 
Lapisano. No i trzeba wiedzieć, jak taką recept~ rea~1~owac - ze w 
jednej aptece, przed upływem miesiąc~, a antyb10t~~~ '. psychetropy 
w określonym terminie. PESEL obowiązkowy. Ks1ązk1 RUM miały 
na celu "poznanie potrzeb zdrowotnych mieszkańców", a kogo teraz 
te potrzeby interesują? I jeszcze jedno, co mnie naj bardzie~ wkurza.
radio, prasa i telewizyjne profesorskie głowy upominaJą nas, ze 
trzeba się obowiązkowo szczepić przeciwko grypie, tylko że tych 
szczepionek nigdzie nie można kupić. Krzywa zakażeń w 
zastraszającym tempie rośnie, a sezon grypowy trwa. 
Powiat międzyrzecki w czerwonej strefie od 15 
października. 

O BYŚMY ZDROWI BYLI! 

Izabela Stopyra 
redaktor naczelna 

Niepodległości. Ten niezapomniany dzień /l-ty l~stopada, to święt_o 
naszego odrodzenia jako Narodu i Państwa, 1 dlatego slusz_me 
wyniesiony został do godności Święta Pań~twowego. ()_d tego b? wtem 
dnia datuje się historia niepodległego Panstwa Polsktego,. zwtqzana 
na wieki z nazwiskiem Józefa Piłsudskiego ".(Henryk Cepmk 1935r.) 

W Krypcie Srebrnych Dzwonów wawelsk iej katedry, przy 
trumnic Marszałka, jak i na płycie "Matki i Serca Syna" na Ross1e w 
Wilnie, ciągłe leżą świeże kwiaty i stoją w skupien!u ludzi.e. A Pie~wsz~ 
brygada stała się hymnem Legionów, których P1łsudsk1 był tworcą 1 
legendą. 

Pierwsza brygada-

Legionyto-żołnierska nuta, 
Legionyto-ofiarny stos, 
Legionyto-żołnierska buta, 
Legionyto-straceńców los. 

My, Pierwsza Brygada, 
Strzelecka gromada, 
Na stos rzuciliśmy swój życia los, 
N a stos, na stos. 

O, ile mąk, ile cierpienia, 
O, ile krwi, wylanych łez. 
Pomimo to- nie ma z'"ątpienia, 
Dodawał sil- wędrówkj kres. 

My, Pierwsza Brygada ... 

Redakcja 
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Wspominamy w Zaduszki autor wierszy, malarz . . . Jako Obieżyświat 
opisywał swoje podróże po różnych zakątkach 
globu. Pisał pięknie o cmentarzach rozsianych w 
różnych miejscach Europy i o bezimiennych Mijajq lata, a my pamiętamy o ludziach, którzy byli 

obecni w naszym życiu i zostawili w nim ślad ••• 

JAN ANTONOWICZ (1935- 2016) - jako dziecko 
wywieziony na Syberię. Pan Jan wrócił do Polski z zesłania w 
1946 roku. Od roku 1989 aktywnie działał w Związku 
Sybiraków, przez wiele lat był prezesem międzyrzeckiego Koła 
ZS. Jan Antonowicz - strażnik pamięci o historii, której nie 
można zapomnieć. Dzięki niemu jest pomnik Sybiraków na 
cmentarzu, tablica na kościele, kaplica w Rokitnie, szkoła im. 
Zesłańców Sybiru w Bobowicku. 

WALDEMAR DRAMOWICZ (1945- 2017)- Waldek 
••• mój kolega, świetny historyk, z pasją badacza opisujący 
znanych międzyrzeczan, autor jubileuszowych monografii 
szpitala w Obrzycach i Międzyrzeczu, mądry, inteligentny, 
skromny, o bardzo konserwatywnych poglądach, trochę 
s~aroświecki, a przez to jeszcze mi bli?szy. Cieszyłam się, że 
ptsał do Powiatowej. Miał tyle planów i pomysłów... · 

LECH STANISŁAW FRANAS (1952- 2013)- nasz 
redakcyjny kolega przez wiele lat. Błyskotliwy, inteligentny 
złośliwy, wielki oryginał z wyglądu i przekonań, pasjonat 
h~storii i bunkrów. Lubiliśmy go słuchać, bo zawsze miał coś 
ctekawego do powiedzenia .. Taki współczesny Szwejk ... 
Zawsze w ogromnym kowbojskim kapeluszu, zimą w letnim 
ubraniu, długowłosy, z bokobrodami - wyróżniał się na ulicach 
Międzyrzecza. Oddawał w terminie redakcyjne teksty i szedł na 
ulubione piwo do swoich piwnych kolegów. 

GRZEGORZ GABRYELSKI (1952- 2019) -starosta
powiatu międzyrzeckiego. Był samorządowcem, ale ponad 
wszystko miłym człowiekiem, bo są na stanowiskach ludzie i są 
na stanowiskach urzędnicy. Różnica ogromna. W ciągu 15 lat 
współpracy Powiatowej ze starostą Grzegorzem Gabryelskim 
nigdy nie spotkałam się z "urzędnikiem", ale zawsze z 
sympatycznym, taktownym samorządowcem, który rozumiał 
pomagał i wspierał. Pod patronatem starosty promowaliśmy 
zasłużonych mieszkańców powiatu, muzeum nosi imię Alfa 
Kowalskiego, ukazał się Słownik Biograficzny, wybraliśmy 
Osobowość Roku Powiatu, Trenerów i Sportowców Powiatu, 
Hon?ro_wych Obywateli Powiatu. Dobry człowiek, darczyńca, 
przyJactel utalentowanej młodzieży. 

ZDZISŁAW JARMUŻEK (1934- 2012)- senator, dr 
nauk med. Obok sukcesów zawodowych w dziedzinie 
psychiatrii miał wielką pasję społecznikowską. W Biurze 
senatorskim powstała "POWIATOWA". Wspierał działalność 
wszystkich organizacji i stowarzyszeń, bo wiedział, że kierują 
nimi też ludzie ze społecznikowską pasją. Cieszył się ogromną 
sympatią wszystkich, którzy mieli okazję go poznać. Bardzo 
przystojny, skromny w obyciu, elegancki, z nieodłączną torbą na 
ramieniu. 

TERESA STOIŃSKA (1948- 2018) - Doktor Teresa
lekarz duszy i ciała. Uśmiechnięta, serdeczna, pogodna. Jej 
dobry dotyk i chęć niesienia_ pomocy bliskim, znajomym i 
nieznajomym wielu z nas pamięta. Cierpiących trzymała za 
rękę, dodawała tym gestem otuchy i wiary w możliwość 
przezwyciężenia choroby. Minęły dwa lata, a my pamiętamy i 
wspominamy ... 

MARIAN STOIŃSKI (1947 - 2007) - lekarz chirurg, 

grobach żołnierzy, których mogiły czekają na godną pamięć. W 
Lekarskich Zaduszkach wzruszająco pisał o kolegach -lekarzach 
których Bóg zabrał wcześniej. ' 

LEON SZYMAŃSKI (1927- 2015) -żołnierz, kombatant 
SynPułku. Miał 16lat, kiedy w maju 1944rokurozpocząłwojenn~ 
drogę. Wspominał swoje wojenne losy na łamach Powiatowej. 

Porucznik Leon Szymański był prezesem międzyrzeckiego 
Ko~a Zwi~~~ Kombatantów RP i Byłych Więźniów Politycznych. 
Z Jego IniCJatywy powstał w 2004 roku Porunik Weterana 
poświęcony bohaterom II wojny światowej, pod którym składamy 
co roku hołd żołnierzom tamtych lat. 

ALEKSANDER ZIELONKA (1933 - 2017) - lekarz 
publicysta, felietonista Powiatowej, prawdziwa kopalni~ 
wiadomości na temat międzyrzeckiego szpitala i ludzi którzy w 
nim pracowali. Znał ich służbowo i prywatnie. D~ktor miał 
przyjaciół i znajomych na całym świecie. O wielkich politykach 
mówił jak o towarzyszach wypraw i wycieczek. Człowiek 
s:zerokich horyzontów, humanista, znawca historii i dobrej 
literatury, zawsze na bieżąco z prasą, polityką i religią, skory do 
rozmów i dyskusji na różne tematy. Chętnie służył wszystkim radą i 
pomocą. · 

Izabela Stopyra 
*** 

MARIA STANKI~WICZ- KRAJNIAK (1937- 2017) 
Trzy lata temu, tuż przed Swiętami Bożego Narodzenia odeszła do 
wieczności dr Maria Stankiewicz -Krajniak. Po ukończeniu 
Akademii Medycznej w Pozminiu rozpoczęła wMiędzyrzeczu 1 
września 1963 roku pracę zawodową. Pełniła funkcję ordynatora 
oddziału zakaźnego i jednocześnie robiła specjalizację z chorób 
zakażnych i neurologii. 

. Dla męża Jana i córki Izabeli pozostanie najważniejszą i 
naJukochańszą osobą na świecie ... 

IZABELA DANIELAK (1934 - 2007) - moja Mama całe 
dorosłe zawodowe życie spędziła w Obrzycach pracując jako 
lekarz stomatolog w tutejszym szpitalu. Na początku studiów 
poznała mojego tatę i ich miłość przetrwała 50 lat. Razem 
przyjechali bryczką do Obrzyc, aby tutaj stworzyć rodzinę. To 
właśnie Mama dbała o dom, który był dla niej najważniejszy. 
Wstawała najwcześniej, aby przygotować nam śniadanie i 
podszykować obiad. Tatę wyprawiała na oddział, mnie do szkoły, a 
sama szła do gabinetu leczyć zęby pacjentom szpitala. Do dziś 
pamiętam zapachy makowca i sernika, czuję smak zupy rybnej 
gotowanej na Wigilię. Pamiętam, z jaką troską patrzyła na mnie 
tymi swoimi ogromnymi ciemnymi oczami. Potem przyszła 
straszna choroba, która zmieniła nie tylko jej świat, ale i nasz ... 

OSWALD DANIELAK (1935 - 2020) - Cóż może 
powiedzieć córka o ojcu, który odszedł do lepszego ze światów (jak 
często mawiał) zaledwie 9 miesięcy temu? Mój Tato nie lubił 
banałów i pustosłowia, ale przecież wolno mi powiedzieć, że był 
najcudowniejszym Tatą na świecie. To właśnie Tato zaraził mnie 
miłości,ą do literatury i uczył wsłuchiwać się w teksty 
Młynarskiego i Okudżawy. W moich wspomnieniach zawsze 
~o~ostanie .tym, który dbał i troszczył się o mnie i mamę, choć 
swtadoma Jestem, że miał jeszcze jedną miłość - swoją pracę i 
Obrzyce, gdzie przepracował prawie 63 lata. Miał wiele empatii nie 
tylkodla najbliższych, ale i dla pacjentów. Kochał swoje Obrzyce. 
~idząc, jak jego ukochany szpital popada w ruinę i zmienia się, 
mawiał- smutne te moje Obrzyce i chyba czas umierać. Nie brałaro 
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tych słów na serio, bo Tato kochał życie jak mało kto i jak mało 
kto uważał się za człowieka szczęśliwego i spełnionego. 

Mariola Solecka 

*** 
ZOFIA RYBAK (1913-200) z rodu Domeyków. Jej stryj 

Ignacy Domeyko, filomata, był przyjacielem Adama 
Mickiewicza. W okresie II wojny światowej prowadziła tajne 
nauczanie. W 1945r. przyjechała do Międzyrzecza z Wilna. 
Pracowała w SP nr l. Była głównym inicjatorem powołania 
pierwszej komórki ZNP na ziemi międzyrzeckiej. Zosia była 
patriotką i prawym człowiekiem. Stawała po stronie prawdy i 
głośno wyrażała swoje przekonania i poglądy. Zapalona 
brydżystka, serdeczna koleżanka, Często wpadaliśmy na 
herbatkę i jako młodzi nauczyciele mogliśmy liczyć na dobre 
słowo, poradę, a w razie potrzeby i pomoc. 

ANIELA PSTRĄG (1912-1990) pracowała w SP nr l od 
1946r. Wspaniała koleżanka. Organizatorka i komendant ZHP, 
organizator obozów harcerskich. Była autorką i realizatorką 
wielu projektów: zagospodarowania terenów wokół muzeum, 
Pomnika 1000-lecia Państwa Polskiego, cmentarza żołnierzy 
radzieckich. Osoba nad wyraz skromna i pełna ciepła. 

JOANNA PIETKUN (1934- 1998) pracowała w SP nr 2 
jako nauczyciel, wicedyrektor i dyrektor. Doskonała 
organizatorka, aktywna i twórcza. Osoba o niespożytych siłach. 
Można było jej powierzyć największe tajemnice, radości i 
smutki, i zawsze usłyszeć ciepłe słowo. Była prezesem Ogniska 
ZNP w SP nr 2 i prezesem Oddziału ZNP. W 1982 r. po stanie 
wojennym reaktywowała działalność ZNP. Wspaniała, 
serdeczna, bezinteresowna, oddana koleżanka i przyjaciółka. 

IRENA ZIELENDA -DZIUBIŃSKA (1941-1980) -
nauczyciel, zastępca kierownika w SP nr l. Pracowała też w SP 
nr 3 i "Ekonomiku". Podziwiałam w Irenie niespożytą energię, 
siłę i pogodę ducha mimo wielu trudnych spraw w jej życiu. 
Kochała ludzi, a szczególnie młodzież. Była osobą pogodną, 
pełną ciepła, z wielkim poczuciem humoru i bardzo koleżeńską. 
Lubiłyśmy herbatki u Ireny i babskie pogaduchy. Odeszła mając 
39lat. 

ALICJA KANTAREK (1924-2007) - warszawianka, 
była łączniczką w Powstaniu Warszawskim. Zatrzymana 
przebywała na robotach przymusowych w Meyenburgu ki 
Hamburga. Od 1966r. członek ZNP. Prowadziła związkową 
Kasę Zapomogowo -Pożyczkową. Członek Zarządu Oddziału i 
Prezydium ZO. Skarbnik i sekretarz SEiR, prowadziła też 
księgowość oddziałową. Była osobą niezwykle cierpliwą i 
taktowną. Obowiązkowa, skrupulatna, rzetelna, wymagająca i 
prawdomówna czasami aż do bólu. Cieszę się, że zaliczała mnie 
do grona swoich przyjaciół. 

Wiesława Chamienia 

*** 
W ciągu 75lat od czasów, gdy grupa sympatyków sportU 

tworzyła i umożliwiła ·funkcjonowanie piłki nożnej w 
Międzyrzeczu, kilkakrotnie następowała "zmiana warty". Ta 
wąska grupa wspomnianych przeze mnie osób niech 
reprezentuje wszystkich, którzy pizyczynili się do historii 
międzyrzeckiej piłki i sportu. 

Kazimierz Rudnicki (1913-1995)- współzałożyciel i 
pierwszy prezes klubu Orzeł. Zawsze powtarzam, że gdyby nie 
ten pierwszy, nie byłoby kolejnych. Na nim spoczywała 
trudność zorganizowania i dźwigania pierwszych problemów 
organizacyjnych i bytowych klubu, a było ich bez liku. Bogdan 

Banaszkiewicz (1923 -1991) - współorganizator i założyciel 
klubu, który kontynuował w okresie późniejszym społeczną 
działalność sportową nie tylko jako prezes, ale też jako sędzia 
piłkarski na szczeblu wojewódzkim. Zygmunt Podłucki -
wieloletni i wielokrotny prezes i wiceprezes klubu. Działał z 
ogromnym rozmachem, a że jego tubalny głos potrafił "obalać 
mury", to tylko dodawało mu powagi. Działał też na arenie 
wojewódzkiej, gdzie jego zdanie często decydowało o końcowym 
efekcie. W spaniały człowiek, taki do tańca i różańca. Krzysztof 
Szuń - jako prezes klubu starał się z bardzo dobrym skutkiem 
powiększyć klub o wiele sekcji sportowych, umożliwiając 
młodzieży wstępowanie i czynny udział w zajęciach sportowych. 
W rozmowach o międzyrzeckimsporcie uznawałem tego działacza 
za wzór do naśladowania i nigdy nie spotkałem się z negatywną 
oceną jego działalności. Henryk Dobrowolski (1911 - 1990)- to 
drugi działacz, który potrafił godzinami podziwiać tenis i piłkę 
nożną na stadionie. Jako prezes klubu potrafił godzić zwaśnione 
strony, a że działacze piłki zawsze chcieli przeforsować wyższość 
swojej dyscypliny, roboty miał dużo. Jednak jego spokój i 
"dyplomacja" zawsze brały górę. Potrafił też wyważyć swój 
ulubiony tenis z innymi dyscyplinami starając się nikogo nie 
skrzywdzić. Adam Szantruczek(1927-1995) - wieloletni 
kierownik sekcji piłki nożnej i klubowy lekarz. Zawodnicy jak 
mieli problem nie tylko zdrowotny, to przychodzili do doktora i 
odchodzili usatysfakcjonowani. Każda rozmowa- nawet na tematy 
medyczne czy rodzinne - kończyła się piłką. Po prostu piłka to 
druga rodzina i miłość doktora. Nie zawsze ta właśnie piłka 
potrafiła się odwzajemnić taką samą miłością. Mieczysław Mikula 
(1920 - 2003)- jeden z pierwszych zawodników, ale z pewnością 
trener i wychowawca młodzieży, o którym kibice nigdy nie 
zapomną. Wszystkie mniejsze lub większe sukcesy były przy 
współudziale Mikuły. Nawet gdy bezpośrednio nie brał udziału w 
przygotowaniu drużyny, to doradztwo było widoczne i skuteczne. 
Często młodzi adepci piłki mówili, że nie będą chodzili na zajęcia 
treningowe, ale efekty pracy szkoleniowej szybko przychodziły i ci 
młodzi oportuniści z przeprosinami przychodzili na zajęcia. 
Roman Sobczak - współzałożyciel 2 międzyrzeckiego klubu i 
trener Sparty Międzyrzecz. Jako młody człowiek .był 
współzałożycielem Sparty, ale Orzeł też był mu bliski. Dało się to 
zauważyć w momencie połączenia tych klubów. Praca ze 
sportowcami to jego drugie (zbyt krótkie) życie. Witold Zatoński 
-jako młody piłkarz rozpoczynał swoją przygodę z piłką. W latach 
50. był dla chłopców wzorcem do naśladowania jako obrońca. Jego 
warunki fizyczne (wysoki wzrost i niemal atletyczna budowa) 
sprawiały~ że na podwórkach byli tylko Zatońscy i kilku innych. 
Oczywiście w dzisiejszych czasach telewizji wzorce byłyby inne. 
Dla mnie to był wzorzec, gdyż jego brat Jurek to był najlepszy 
kumpel z przedszkola, a narzeczona Witka (wtedy pana Witka), 
Małgosia - panią z przedszkola. Tadeusz Czabak ·- tak jak 
poprzednik był obrońcą, tak Czabak napastnikiem. Jego strzały z 
lewej nogi obrosły legendą. Do tego piłkarski spryt i Czabak 
znalazł się w drużynie zielonogórskiej. Na temat tego piłkarza i 
jego żony było wiele ciekawych historyjek, ale niech nikt nie myśli, 
że te historyjki to jakieś frywolności. Miały one związek tylko z 
piłką i może w niedalekiej przyszłości ujrzą światło (druk w 
Powiatowej). Tadeusz Docz - wieloletni piłkarz i trener zespołu. 
Zawsze uważałemjego postawę boiskową za wzór. Sam nie wiem 
dlaczego. Jako szkoleniowiec utwierdził mnie w przekonaniu, że 
jest wspaniałym człowiekiem. Zawsze układny, przyjazny wobec 
innych. 

Jakjuż wspomniałem- działaczy, trenerów i zawodników 
było wielu, ale wymienieni w tym artykule niech będą 
reprezentantami tych, których już z nami nie ma i którym, jak 
w piosence Dżemu- zapalmy świeczkę. 

Jan Wiśniewski 
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ALEKSANDER SZYMON KUŹMICZ 
(13.09.1909-16.11.1996) 

Z Tartakowa '''oj . h\O\\skiel przez Huci!>ka '''oj. 
r:t:e~towskie l do S kw ierzyny 

Pionier i a nimator skwierzyńskicj kultury, nauczyciel 
śpie\\U i wychowawca młodzie.ly, dyrygent i chórmistrz 
skwierzyńskich zespołów. Literat i 
dliennikarz. Działacz społeczny . Radny 
k i lku k a dencji Powiatowej Rady 
:'llarodowej w Skwierzynie z mandatu 
Stronnictwa Ludowego. Odznaczony 
Krzy.lem Kawalerskim Orderu 
Odrodzenia Połski, Srebrnym i Zlot) m 
Krzyżem Zas ł ugi. Uhonorowany 
odznakami - Zasłużony Działacz Kultury, 
Honorową za Zasługi dla Rozwoju 
Województwa Zielonogórskiego oraz 
medalami l O-lecia, 30-led a, 40-lecia Polski 
Ludowej i wieloma innymi dowodami 
uznania. 

Urodzi ł s ię w Tartakowic, powiat Sokal 
w wojcwódLtwic lwowskim, jako dwunaste 
dztecko skromnej rodziny szewskiej. z której 
ty lko troje rodzeństwa dożyło starości. 
Rodzice - Mateusz 1 Wiktona zd . Spaltensiam 
robil i wszystko, aby przetrwać i wychować 
d7ieci, któ re wzrasta ły w atmosfer1e 
ubogiego, lecz spokojnego i bogobojnego 
domu pełnego kv.i tnących pelargonii Do szkoły podstawowej 
uczęszczał w Tartakowic. Wybuch l WOJny światowej na wtele lat 
przerwał możliwość nauki. W roku 1927 mala7ł się v. gronie 
uczniów męskiego Pailstwowego Seminarium Nauczycielskiego 
w Sokalu, które ukończył w 1931 roku. Umiejc;tności społeczne i 
rozlic7 ne tale n ty szlifowa ł w sz ko lnych k ó ł kach 
samokształceniowych, spółdzie l ni uczniowskiej, w redagowaniu 
czasopisma szkolnego pt. .. My młodzi". W 
Polsce nastały trudne czasy bezrobocia. 
Aleksander opiekowal się chorą matką. Po Jej 
śmierci z zapałem oddawał -.ię pracy społecznej 
w Towarzystwie Teatrów i Chórow Ludowych 
jako aktor i dyrygent chóru młodzieżowego. 
Otrzymał bezpłatną pracę jako nauczyciel
praktykant w szkole powszechnej w Tartakowie, 
by doczekać s i ę posady nauczyciela 
tymczasowego w szkole w Hucisku kt 
Rzeszowa. Ożcntł su; 12.09. l936r z Ireną 
Drabik. córką dzierżawców ziemskich. W 
193 7r. zdał egzam in praktyczn) i pracował w 
szkole w Hucisku ju.l jako pełnoprawny 

nauczyciel, aż do wybuchu II wojny światowej. 
Uuctska były mah1 osadą, położoną w śród 
lasów, na najubo7sleJ glebJC. Widział bied9 i 
zacofanie na v.si , gdzie podstawą v.y7ywtenia 
były ziemniaki, chleb razowy 1 żur 7 żytnieJ 
maki. a mleko było tylko dla dzieci i chorych. 
Ogródków pT?ydomowych prawie nic było. 
smak pomidora mało kto znal, a uprawa 
ogórków była rzadkością. Dlatego dodatkowo 
uczył dzieci uprawy warzyw w przyszkol nym 
ogródk u. założył małą pasiekc;, dla starszej 
młodziei:y zaprenumerował czasopismo ,.Plon ". 
Tam dojrze\\ał w przeświadczentu l"naczema 
wie lkiej m isji s p ołecznej wiejskiego 
nauczyciela. Tam kształtował swój pogląd na 

ówC?.:sne stosunki społcCLne panujące na r7eszowskich wstach . 
Wypadki WOJenne w koncu l 939r. 7agnały młodych 

małżonków do rodzinnego Tartakowa, później do Lwov.a. W l940r. 
pr7eszh gramcc;, aby znaleźć się \\ GeneralneJ Guberni. Aleksander 
nic zgłaszał , i:e jest nauc1ycielem w obawie przed wywózką \\ głąb 

N1emtec. Lnulazł pracę w memieckteJ 1im11e w 
J aros ławiu, która zajmowała s•ę budową 1 

naprawą dróg. Po wyzwolem u, w l944r. powrócił 
do swojego przedwojennego mieJSCa pracy w 
s/ kole w H uciskach, gd71e pracm\ al do konca 
rokuszkolnego 1946<!947 

Na własną prośbę, 1 dmem 01.09. 1947r. 
zm.tal przeniesiony na teren Liem Odzyskanych 
do Skwtcrzy ny. Pailst\\O Kuźmiczo\\ 1c 
przyjecha h z pil(ciolctnim synem M ieczysławem. 

W Sk\\ ierzynic urodził s ię syn Jerzy 1 córka 
Al iCJa 

18.09. 1947r. Aleksander Kuźm1cz objął 
obowtązki kierowmka Domu Społecznego. gdnc 
pracował do 31.08.1950r. Placówka ta 
prowadzona była przez Kuratorium Okręgu 
Szkolnego w Poznaniu i Polski Związek 
lachodni . ~iała za cel integracj i( ludności 
napłyv,:oweJ z autochtonami i prowadlila /\\ ykłą 
prac9 świetlicową. TutaJ pan Aleksander 
zaangażował s ię w działalność polityczną. 
Wstąptł do Stronnictwa Ludowego 1 został 

-.ekretarzem Zaoądu Pov. iatowego. Z partią ludową 7Wiąnny był do 
końca życta. Od września l950r do końca grudma 1961 r. pracował na 
ró7nych kierowniczych stanowiskach w Pre7ydtum Powtatowej 
Rady Narodowej w Skwierzynie. 

Najmilsze jednak sercu pana Aleksandra były zaJęcJa i 
zainteresowania w dztedzime pracy kulturalno- oświatowej . Jużjako 
kierownik Domu Społecznego zaczą ł orgamzować rói:ne formy 
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pracy ze~polowcJ '""ród młodziery Sam dob.ztałcał "lit. W l 950r. 
1 wyn1kicm bardto dobrym ukońcął kurs działaery kultura lno
OŚ\\ tatowych organt1owany prLez 'vlinistcrstwo Kultury 1 SttuJ..i 
w Jad\\ ismic pod Wan,tawą. Jego ::.peCJa l nośctą były chól) 1 

zespoły ~pte\\aczc. Wróctł do pracy'" kulturze w styC7niu 1962r, 
by pozo-,tać w nieJ ai do emcl)1Ul)" w lutym 1973r Przez te 
wsl).,tkte lata pełnił funJ..cję kicro'ńnika Pm\-iatowego Domu 
Kultury p<n' t atu gouowsktego z siedztbą w S h>. 1erzynic, który w 
nicdługtm cta'>IC zmtenił nazwę na Miejski Dom Kultury. a dilstaj 
nazy,."a s1ę Sk\\terzynskml Ośrodktem Kultury lSOKJ 1 1awve 
prty uhcy "TeatralneJ 

Aleksander Kuzmtcz postanowił roz~picwać Sh-.ierzynę. 
LtworZ) l w gimnaZJlUll chór 4- gło::.owy mtevany, któl) Ć\\ i c rył 
u mory śwtcck1c 1 ptcśni liturgiczne. gdyż wtedy młod7tcz szkolna 
chodZiła parami do kościola wraz z wojc;kiem, huc.tnie 
prowad70nym pr1cz ork1estrę WOJskową. Ten chór Śpiewał na 
msnch 1 nawet uświetnił celebrację pośw1ęcenia sztandaru 
pułkowego w obecnośct Marszałka Michała Roli- Żym1ersktego. 
co byto me lada wydarzeniem dla Skwierryny Pracował te.i z 
chórem dla dorosłych. któremu patronowała Powtatowa Rada 
lw1ązków za,,odowych. Prowadzenic kilku sekCJI chóru 
wymagało cięik1cj 1 mozolneJ pracy 1 wtelkieJ odpowicdtialności 
dyl)'gcnta Skwtcr.tynę rozsławił Zespołem Ptesni i Tańca, który 
stwortył w 194 7r. 1 prowad.tił przez 16 lat. Zespół zb1erallaUJ)' w 
WOJCWód?twle 1 na scen,lch ogólnopolskich, m m w 195Sr na V 
Śvw~atov.ym Fesuwału Młodztezy t Studentow w War...7aw1e. w 
l 956r. na C cntralnych Doryokach w Warsz<m i e, wielokrotnie na 
\~ inobraniu w l1clonej Gór1c i na w1elu mnych uroczystościach. 
Zespól rozpadł su; z chwilą hkwidacji powiatu skv.icrzyń'>kicgo, 
co podcięło skrzydla akty\\ ności tanecznej mieszkańców 

mtasteczka a.l na 19 lat 1 przyczymło stę do .tamicran1a iyc1a 
kulturalnego Ró\\nolegle z Zespołem Tanca pan Aleksander 
prowadztł /cspół Mandollmstow .,Służba Polsce" Po1iom gl)· 
był na tyle \\)sOki, że doprowadził skw icr.tyńsk1ch 
mandolmtstów do clinllnacjl centralnych w K1elcach. Oha 
ze ... poły często razem koncertO\\-ały. a pan Aleksander był ,.,. mch 
dyrygentem i chormistrzem. 

D1iś mów1 stę . .ic Skwicrzyna to taneczne 7agłęb1e 1 setki 
polsk1ch mtastectek mogą Jej tego pozazdrościć. Mało kto JCdnak 
pamtęta, LC SWOJC tanec.tne początki Skwierzyna w ła~me 
za\\ d.llęczaAlcbandrow 1 Kl!LmiCZO\\ t. 

Talentów panu AleksandrO\\ 1 nic brakowało . Jako 

.taanga7owany nauczyciel śpi c\\ u jui w 1948r. brał udział w l l 
Ogólnopolskim Zjeździe Arty..,tów 'lauczyc1ch, /Organizowanym 
p1.tc.t ZNP w Krakowie. P1sał dla swmch zespołów scenariusze, 
kuplety. przyśpiewki, wier-.7e 1 satyryc7ne fra-..zkl traktujące o 
ówczesnych '>połccznych przywarach . l ravki pana Aleksandra me 
me -.traciły na aktualności. Oceńcie p31i:.two sam t. Oto ktlka z nich: 

l. Konflikt dorastającego. 'lauctyctcl. ks1ądz i niama praw1ą 
muka.tania.Aon pełen tych konfliktów, rośn1c 1111 na drania. 

2. D~ulico''~ iec. Na meuc.tc1wosć pstoct-y 1 wy .ty\\ a, a -,am,jak 
moie, tak k 1wa. 

2. O poczytno~ci l..sią.lek Pod str.tcchę ,.,.arto,ciowa ksiązka 
się dostała i ... zbut\\-iała. 

4. Reformatorzy. Nicjeden ma tendencJe w zakresie kultury. 
by ją pr;cwrócić nogami do gory 

Godne ponownego poka.tama są lic.tnc -,zopkt noworoczne. 
których autorem scenariuvy je'>t pan Alebander Z swoim cz..a.-.ie 
były wysta\\ iane w Skw1erzyme. a b1lcty ro;chodziły s1ę JUk świe.ie 
bułeczkt. Szopki pokazywały w satyryc7nym św1etlc naJwa?ntcJSZc 
wydarzen1a w mtasteczku 1 w kraJu Pan Alek<,ander nic.iłe władał 
p1órcm. Obok poezji, fraszek, .. cenanusty do małych form 
teatralnych. nutowego zapisywanta swych kompot) cji. doskonale 
radtił sobie w pub lic) sLyce redagując teksty prasowe. Był 
kore!>pondentem gazety .. Głos Wtelkopolskl ... Moina ~m1ało oec.t, 
1e nalezy do p1crwqych sh\ 1erzyńsktch d71ennikarzy. 

R73dko zdarza SI\\ 7c natura obdarza jednego człowieka tak 
\\ ieloma talentami, a jeszcze r73d71ej, gdy człow 1ck me Imamuje 
;.adnego. pracowicie kształ1u]ąc i l>.tlifu]ąc katdy niczym diament. 
Alchandcr Szymon Kuźmicz nicwatpliw1c był talom c zło\\ tek.tem. 
PrzyJechał do Skwierzyn). aby dać jeJ w.oją pracę i 
umiejętnoŚCI Jego '"kład w ro~vój społeczny 1 rozwÓJ 
kultliry '" micścteJest wyjątkO\\)'. 

Na zdjęciach: 

l. Portret A. Kufmirza (1970r.) 

2. :\1aly Aleksander stojąc) między rodLicami 

(Tartakon·o 1916r.) 

3. A. Kuimicz (siedzi'' ~rod ku) z zespołem Pieśni 

i Tańca '\landolinistón (1954r.) 
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Wspomnienia Pani Eriki chciał. żeby jeńcy • 
pracowali u niej pod 
opieką wachmana 

W pierwszą niedzielę października wybrałam się do 
Wyszanowa do p. Eriki Kucz z domu Ba er, która jeszcze do 
ni~dawna mieszkała w Brójcach, a obecnie jest pod opieką 
córkj, Doroty Mudreckiej. Jej opowieści o latach 
przedwojennych i wojennych zaciekaw~ly ~nie, w~ęc 

postanowtlam JC pozna c. 
Dowiedziałam się, że 

Apolonia. mama p. Erikt, z 
domu Rajewska, urodziła 
się w 1907 r. , była Polką. 
m1eszkała w Choctszew1e. 
Jako panienka została 

służącą u doktora 
!l o"vermama, który 
mieszkał w Brójcach. 
Zakochał się w niej 
Niemiec Kurt Baer, 
m ies.t:kan iec Brój e c, 
rzemieślnik cieśla. W 
tamtych latach nte do 
przyjęcia był TWiq1ek Polki 
z Niemcem. Długo ..;ię 

ukrywalt, ale kiedy zaszła 
'" ctążę, wz1ęli ślub. W 

1931 roku urodztł się brat p. Enki- Herbert, w 1934 r.- Erika, w 
1940 r -łlorst i w l 942 r. - hhardt. Ctekawostką było, że 
wszystkie dzieci w rodzime miały trry imiona Pam Erika nosi 
jeszcze imiona Hclga Augusta. Pomeważ tata był cieślą. nie 
wcielono go do wojska, tylko skierowano do budowy bunkrów 
w Pnicwie. Pan i Erika pamięta przygotowania do chrzcin brata. 
Mial to być piękny. uroczysty dzień. Tymczasem. kilka godzin 
po chrzcmach Erharda, OJciec został zabrany w kajdankach do 
obozu kamego w Kostrzyme i już nie wrócił do domu. 
NaJprawdopodobniej zmarł w mcwolt w Rosji. Po wojme 
rodzina szukała go przez PCK. ale me uzyskała żadnych 
informacji. 

Mama p. Eriki zostala sama z CZ\\Órką dzieci. Do końca 
życia z nikim się już me związała Mteszk.alt w zruj.now:a?ym 
domu. krytym papą. w Brójcach przy ul. Sw1ebodzmsk1eJ. W 
tych tntdnych czasach postanowiła \\yremontować dom. 
Zwróciła się do miejscowego murarza. który był już na 
emeryturze i podjął się tej pracy. ale potrzebował pomocników. 
Nie było chętnych. Zaproponował wtedy, żeby p. Apoloma 
:~wróciła się do komendanta obozu, " Bratz". który powstał 
pod Brójcami w październiku l 940 roku ... Brat?" by~ 
obozem karnym. w którym osadzano zarówno mę:tczyzn 1 

kobiety. Osadlani tam byli 
Polacy. Rosjanie. Ukraincy. 
Czesi, Francuz1. Włosi. 

Jugosłowianie. Grecy i 
Holendrzy. Mama p. Friki 
wybrała <.ię rowerem do 
obozu i udało jej <>ię 

przekonać komendanta. 
i;eby codziennie przez 
sześc tygodnt czterech 
Polaków pracowało przy 
budowte JeJ domu. Władze. 
które nadzorowały obóz 
znajdowały stę we 
Frankfurcie. wyliczyły 

odpłatność za pracę. 

Zapłaci ł a. Komendant 

(strażnika), lecz p. 
Apolonia p!7ekonała go, że 
sama codziennie przyjedzie 
po nich i po pracy o ustalonej 
godzinie odprowadzi ich do 
obozu. Była to odległość ok. 
2 km. Zagro:lono jej, 7c je7eli 
jakiś Jeniec zbiegnie, ona 
będzie wz1ęta do niewoh. 
Wywiązała się z ob1etnicy i 
tym sposobem wybudowała 
dom dla swo1ch dz1eci. który 
stoi do dzistaj. Obóz był 

administrowany przez SS. 
Traktowamc wię7niów w obozie było przerazające. W les1e 
medaleko oboro ustaw10na była smb1enica, na której co pewien 
czas wisiały zwłoki Jeńca. Pracujący u niCJ wię?niow1e byli 
szczęśliwi, /e chociaż na chwilę mogli zapommeć o obozowym 
koszmarze. Dostawali papierosy, ciepł) posiłek i nikt nie stał nad 
nimi z karabinem. Pam1ęta. 7e jeden z osadzonych narywał stę 
Mieczysław Laskowski, był z Kalisza. Wyptsał swoje nazwisko 
na kartonie i przywiesił na ścianie. którą wymurował Zapytała 
kiedyś więźniów, za co zo:-.tali '>kazam. DowJCdziala się. że jeden 
pracowal w fabryce. która produkowała gumowce, ukradł Jedn~ 
parę i za to został wywieziony do brójcekiego obozu. Pozostali 
popełnili drobne przestępstwa 

GIÓ\\'nie chdzilo o to, żeby w obozie znalazlo się jak 
najwięcej ''ięźnió" potrzebnych do budo~vy autostrady 
ł ączącej Poznań z Berlinem. Reall7aCJi tego prOJektu pod]c;ła s1ę 
organizacja pod nazwą .. Todta". która w 1941 r. zajęła się budową 
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i roLm1e:>/Ctan1em obozó"" dla przymu:>owych w1ęzn1ow i 
praco""nikóv. Obozy budowane były co kilka k1łomct róv. w 
pobłtLU wytyCIOłlCJ drogt. QbÓ7 ZaJmOWał prZCSI17Cń O 

\\ytntarach ok.120 na 150 metro''· na któreJ -.tał)- baraki 
miC~/Clącc po ok. 60 wu;źniów. W narożmkach ogrodzenia 
!>tały '' ICI)-'CZkl wartowniC?c. ,.. J...tof)-·ch trzymali wartę 

uzbrojcm SS- mani . Jak tm -; t ę cos me spodobało. strzelali do 
osadzo nych . Co kilka dn1 na ultcy było •dychać 
charakcry~tyciny odgłos Wszyscy ''tedy w tcd71ełt, 7e Jedz te 
wó1clo. na d\\óCh /cłalaznych lo.ołach, na ktorych lczały zwłokt. 
ciągmęty p r7C7 dw()ch osad70nych . \v tdac byto zwtsapce 7 

mego n;ce t nogt Ten v.idok mam do dzt<;taj. w<>pomma p 
l nka L\vłoki /rrucane byty do dołów na cmcntal7u. I.atem 
1944 roku '" obone \Vybuchla cptdemia tyfusu, która 
pociągnęła :ta sobą ki lkaset ofiar. 1\tcmcy zamordowali ponad 
~640" tę7ntO\\ 

Kied~ s"ońct~ła ~ię '"ojna, kazano nam opu~cic 
Brójce. L ;nano 11.1~ La '\ tcnKow. bo tata był '\rcmcem 
Wypęd;ono na... / na!>/Cg.o domu. \.1 amte ntc udało su; 
udo\\odnić. 7c je ... t Polką. Stłi~my '"zdłu.l Odry i doSIIi~my 
do Frankfurtu. Tam trafiłt~m)- do Domu StarCÓ\\ :-..te było 
jcd?cnta, pili,my wodę, ctasem brudna. \.1ój brat frhardt miał 
trty lata i tam ''c l rankfurctc umarł z głodu na rękach mamy. 
kj rotpaCI by ła okropna Ka~:ano go pochO\\aĆ w papicrowj 
torbie . Mama "tę me Igodnła Po:-tanowtła. Le pochowa go\\ 
trumntc. "v11ała t roc h ę pientedz}. PoJechalt~my na 
povukl\'vantc '>tolarza. Mama p} ta la wzy. ~tJ...1ch po drodze. 
gd.tte ll1ajdnc \\Jr~Itat stolarskt. Była ~tlna 1 uparta. Udało -.i~ 

go znakić i kupi ła d re\~ tllanlł trumnę. Po pmHocic mama 
wlo/.ył a do nu:j c ta lo mOJego brata i w yru'>L)dl~my całą C/wórką 
na cmcntau Tam -.ami złoLyli~my cwło do grobu Do di i-.ia j 

wtdtę to mH~Jsce. Nigdy 
potem tam me byłam. 

\\ sierpniu l 945 r. 
od 7olnierzy. którzy 
nróciłi z Rosji , 
do'italiśmy troch ę 

\uchego chle ba. Ten 
-.mak pamtę tam do 
dzisiaj \.1ama ca ły cza~ 

mau1 ła. i'eb} \Hócić do 
BroJCC Zaczepiała 

''"'Y"Iktch .loln icrzy i 
pros1ła o pomoc. Chc i a ł a 

tłojechać do Zbą"z}nka 
lub ś,, ic h od11 n a . 
\\)-bł <lgała jed nego 
i'ołntcrza i v. ::.adztł na:, 
do pociągu lO\\ arov. ego. 
ukr}ł i wysadztl w 
Lbąvy n ku . Pte..,,o 
dotarhsmy do Dabrówlo.t do .tnajomych. pań!>tav.a Bimek. którzy 
mich -.klep 7 mu;<.em Podkanm h na-. t povli'>my przez las do 
BrÓJCC. Po przyby.ctu okaLało stę, /C nav dom JC-.t zajęty przez 
rod1mę o naA\ isku Ptetuak. te chc1ano na~ \\ puśc ic Mama 
była bardzo chora, na cał}lll ctele mia ła W)pl)skt i v.ysoJ...ą 
tcmcraturę. My też n te C7ultsmy -.ię dobJ1C. Iajęłtśmy pu<.t)- dom 
na teJ :-amcj uhcy, niedaleko nas1cgo Ur1ędujący JU:l '' BróJcach 
po l-.kt lekarz o nazw1~ku S.tym ulc\\ tez '>t\\terdzi ł. /c .,ta Niemka 
ntc przezyje". Jednak .tnal aiła -,t t; InaJoma Polka pam Bo rowicz, 
która w tajcrnmcy przed -.wmm m~icm przynosiła nam 
codllcnmc pól litra ptołunu. mleko i dba ła o nas. \.1ama 
'' y.tdrow iała 1 zaczęła v.:a l czyć o nasi' dom Jaktmś <.posobem 
dotarła do sądu '' Mtędzyrzeczu t w ct<)gu tr1cch tygodn1 
załatwtła nakaz wyprowadzki roJzmy. ktoradom taję la 

W ty m czasie docierali do Brójcc Polac~ ze "schodu i 
zachodu. Początk1 b)ły trudne , ale SZ) bJ...o stosulo.i 
mJędzysąsJcd!J...ic stały się poprav. nc. Pod;iv• i a lam '>Woją mamę 
1ajcj upór i" alkę o S\\ oj c Jak wrociłtśrny. b)ło '' Brójcach kilka 
domów w lepszym -.tanie nit nav i rnogh..,my v. którymś 
zarnteszkać. ale mama miała swoj\: zasady i ich pt~:estr.r.egala. 
Była bard/o szc;ęśliw a ki cd) odtv-.J...ała \\\Ó.J dom. 

Po WOJ111C ebhumowano na tcrcnte obotu szczątki ok.JOO 
osób. które zostały pocho\\ane w LbioroweJ mog1le na 
c mentar w Dobrze, że w latach s/e:>ćdncsn)tych. ov. czesne 
władze postawiły na cmentar/u J...o munal nym w BróJcach pommk 
ku c;c i pomordowanych w obonc hitlerowskun .. Brat!". lic ruy 
odwiednm grob) 1 prLechowę obok pommt...a. mam pucd 
oczami tych. którty tam lc/ą. a s/czcgólnic tych, ktorych 
poznałam przy budO\\ te na-..1ego domu. '- 1e \\te m Jak potocz)ły 
się ich losy. cLe to o m ch my~łę Dobr Le, że pam ięć o 
pornordm\ anych me LOstata zapomnt.ln 1. 

Cie!tzę się, i:.e ·nladza i ucznio,\iC brójeckiej sLkoł~ dbają 
o ten pomnik i La" ze l l li topada skJadają 
hołd pomordon-ao~ m. 

Halina Pilipczuk 
.\'a ~djęciach: 

l Kurt Baer. mąz Apoloni i 

2 A polonia mama ł:.riki 

3. M lodaErika 

4. brika z córką Dorotą 

5 . Pomn i k na cmcntal7u 

6 . Tablica na teren ie da\\ nego obozu 
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Rybojady 
Rybojady to wieś bardLO urokliwa ,ro1uucona \\Śród 

la~ó'~ i jezior .Stałych mieszkańców ma t~lko ponad 200, ale 
wiosną, latem i jesienią R~bojad~ tętnią .lyciem. lo turysc1 1 
\\C/~0\\-IC/e nadają Jej mct\V)'klcgo charakteru. khmatu 'ń'>l 
lctmskoweJ. Przed lat} pode/a'> wakacj 1 \\ Rybojadach były o boty 
harcerskie. koloniC dla dL1eC1. wcza~y pracO\\nJcze, -,tudencklc 
namtoty. baty kaJakarry. Było gwanHc, rado.,me. \htk,IC)jnie. 
WJC'> tyła bard.tiej mtensy\\ me. Był dodatko'ń y tarobek, 
'>/Czególme dla go~podyn. bo było lapotrzebawanie na nabiał, 
warzywa i owoce. A \\- Rybojadach wówctas gospodarst\\ 
rolniCtych było \\Jele Dn'>laJ potomkowie dawnych guspodarty 
r/adko kontynuują profesJę S\\ Olch OJCÓ\\ Powojenm mJc,?kańcy 
Rybojad wywodnli stę Le w:-.chodnich Kre ... ow 11 
R;eczypo-.politcj. \\'iclkopobki lub 1 centralneJ Polsh Zawód 
rolnika m1eli we k.r\\i. a do LICmi ~zacunek. To był pracO\\ l l Y. pełen 
\\/ajemnych serdeano~c1 czas \\ Rybojadach, \\'>i. którą 
pokochało wielUJCJ mieszkańców 1 'vakacyjnych gośc1 

Jacek .\1arciniak, obecn) prze\\OdniCtąc) Rad) 
\tiejskiej w Trz.cielu, od urod.tenia mieszka w R) bojadach i nie 
1amierza ich zamienić na żadne inne miej~ce na świecie. Od 22 
latJe~t sołtysem 1 dba o obhC?e S\VOJCJ \\SI." któreJ ci"lY· '>pokOJU. 
kontaktu 1 naturą srukają m1es?kańcy przeludmonych mJa'>t. Cora/ 
więcej budo\\- anych jest domów gdzie~ tam na obr ze :lach lasó'ń c;y 
"pobiJi'uje.1iora 

Z Jackiem Marcin iakiem o jego Rybojadach 

- Dlaczego wybrałeś Rybojady na swoją prz~stań 
l)"CiO\'~<ą? 

- Rybojady to całe moje życic, etyli dL.JCCJństwo. młodośc i 
praca ...awodov .. a " gospodarstv.ic przejętym od rodzicÓ\\. To 
przY"1ą:.ranie do domu rod?lnnego. ch4tć stablltzaCJl iyCJO\\eJ oraz 
pragniemc realizowania pokolcniowej gospodarki ''-'fOrowaneJ na 
modelu wtełkopolskim. A ponadto chc1akm rozbudov.ać i 
doprov .. adnć do ro/k\\ 1tu mieJsce, kto re daJe mojeJ rod? i nu! 
utr?ymanJe i w1ąic się 1 moimt v .. spommemami o rod?icach. 
Oc?ywJścic równ1ó dlatego, że Rybojady są jedyne na świecte, 
takieSWOJSkie l pr?)JUne. 

- To znaczy, i:.e nie zamienilb~~ ich na \\enecję, 

Barcelonę a lbo Niceę? 
- V\ żadnym \\-)'padku To są piękne miasta. bogate '" 

7abytk1. ale mogę JC tylko zwtedLać. poznawać. odpoctywać '" 
nich. ale mieszkać na stałe mogę tylko w RyboJadach. MoJa córka 
In, po trzymiestęctnym pobycie w LSA na moje pytame. czy 
chetalaby mies?kać w tym pań s t\\ Je od po" Jedliała, .te me 
Owszem, chce ?wied?ać S\\Jat, ale chce rowmei wracać do 
miejsca. które ju:i ma. Tu e ba przecie i dostrzegać cudown~ mieJSCa 
\\-Okół s1ebie. Dla mnie 1 mojej rodziny tak1m mieJscem s~ 

RvboJad) 
· - Rybojady to różne obrazy w twojej pamięci. Jaki 

zapamiętaleśzc.tasów dzieciństwa? . . 
- Najmilej wspom1nam <,erdec?nosc lud?! , 1ch 

nadzwyc?aJną szc1erość. Panuętam przysłowiową kromkę chleba 
7 cukrem, którą mejedno dllecko otuymało '" '><lSJed/kim domu. 
Mieszkańcy e7ęsto w7aJemme s1ę odw1edzah. pomagali sobie '" 
róznych gospodarskich pracach. Utmaliły mt się \\ pam1ęc1 
wydeptane ścieżk1 wśród pól i łąk. którym• chod?i liśmy ~o 
sąsiadÓ\\. Drogami Jeźdztł)' funnank1 1 samochody. Komun1kacp 
m1ędry łud/m1 była ..,zybka, \\a?nym Jej elementem był rówme.l 
piec chlebowy w JCdnym z domów. lh1erały <>ię tam gospodynie, 
aby upiec ctasta i porozmawtać o aktualnościach To był taki punkt 
informacyjny. 

- D.zisiejs.ty obraz wsi jest ino~. Co się w niej zmieniło? 
- Ubyło nieco s tarych domów, jesiC/e t ych 

pr7edWOJennych '\a ich miejscach po?Ostały 7dZJC/ałe śliw}. 
Jabłomc oraz bzy. a wokół wyrósł la<>. 1\o"c budynk1 nowych 

mievkańców są w innych micj'>cach Drogt. w miarę możliwości są 
\\)'rl!montov.anc. ut"ardzone \\ środku w~i powstała ~uża 
drewmana w1ata, która spcłma roi~ wleJ~kleJ swJetłlcy. Obok meJ Je<. t 
plac ;aba'ń dla dlicct i m1cjsce g1cr sportO\\ych. "l te ma JUI vkoły. 
bo taka jednoklaso\\ a kiedyś była. Został tylko budynek. Pra\\JC 
napr.teCt\\ko mego Jest kaphca. \\ ktoreJ odbywają się m~ze oraz 
ma łv cmentarz J park mg dla samochodó\\. 

· - Te ostatnie nowo~ci to twoje dokonania w okresie 
s.oltyso,unia. ACZ} Rybojady jako letnisko takle się zmienił)? 

- Tak. Powstały rczemat 1 park kraJobraL.owy wpłyn.yły na 
turystyky Je11oro .1e~t opustclone 1 ;an1edbanc "'~e . ma ~~~ 
namiotowego 1 me ma tury..,tyczneJ spontamcznosc1. D71SlaJ 
wcnsowtcte odpoc;ywają w wygodmcjszych warunkach. Jednak CI 

zakochani '' RyboJadach wiernie do nich wracają. ponie'ńai' urok 
mteJsca pozo~ tal. 

- Wielu ludzi Rybojady urzekł), bo pnyroda cudo'" na. A 
jakajest historia wsi? 

- WJcŚ. Jak mó\\ i ,.WikipcdJa", została założona w 1580 roku 
~a'' 1ęc długą hi:.tonę. W RyboJadach był dre\\niany d\\Ór z XVIII 
w1eku. Pamiętali go Jeszcze p1erwsi powOJenni mie~zkańcy 
Prtetrwał wojny. jednak nikt o niego nie zadbał t uległ zupełnemu 
zmstczcniu Przez Jah; C?as -,!użył dzJCCJOm do zaba\\Y Zresztą 
zara7 po \\Ojnie zruJnowano w1ełe budynkó\\ mieszkalnych " 
Rybojadach, zwłas?cza tych ~tars7ych z poctątku XX wteku. 
1'..Jczamies?kałe ?ostały ro?ebrane na matcnał wtórny do remontÓ\\ 
innych domóv ... '\a przełomie XVI i XVII w. Rybopdy 1 SierC7 były 
para1ią. w naszej w~ i był dre\\ niany kośc1ół para1ialny. N t estety. 
został spalon} w c7as1e potopu vwedzk1ego Ranga wsi była w1ęc 
spora. DzisiaJ ~ładów htstorycznych pra\\ i e nie ma.,., (ao;;ach ;o<; tal} 
tylko jakte~ resztki woJennych fortyfikacji oraz melicme domy 7 
ponad stuletn imi dziejami. 

- R) boj ad) maj :.t ''ięc ciekawe dzieje i oaz\\ę niebaoa l ną, 
związaną z bo~actwem 11 b" jeziorach i" Obrzt>. 

- Prawdopodobnie . DzJstaJ wydkarze do nas takze 
przyjetdżają. a le nadmiaru ryb JUŻ pe\\ me nie ma. Jcsientą ?a to 
grryb1arze mają obfite plony. bo nasze lasy są bogate w gr7yby. Tego 
roku niestety grzyby nie obrodziły. Jest to chyba fatalny rok pod 
kai'dym \\.tg lędem. 

Dziękuję i życzę szczęślhHgo i) ci a w piękn~ ch 
Rybojadach. O rym miejscu została pamięć w 
wielu wspomnieniach. l gd.tieś we \ \-roclawiu, '" 
Po.tnaniu cz) Zielonej Górze- Rybojad) kojarzą 
się .t relaksem, młodością, jeziort>m, go~cinności ą, 
uroklh' ą przyrodą, a możenawet z miło\cią. 

Rozmawiała Jadwiga St.) lar 

-
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Bernard Silecki (1931-2020) 
Bernarda pozoalem w 1970 roku. 

Był l\-Ól\oczas kierownikiem Zakładu 
Prefabryi<Bcji w ówczesnym PUBR-ze. 
C1eszył się powszechnie, zarówno u 
dyrekcji, jak i wśród pracowników bardzo 
dobrą opinią. Był społecznikJem ośrodek 
wypoczynkowy dla pracowników PUBR 
wtele mu zawdzięcza - wybudował 

utwardzoną drogę. uregulował fragment 
brzegu jeziora Głębokie , pod Jego 
kierownictwem wykonano wiele ur.tądzen, 
które pozwoliły na rekreacJę 1 wypoczynek 
rodzin pracowników. W czasie w~pólneJ 
pracy szczerze stę zaprzyja7niliśmy. 

Bernard mial wszystkie przymioty 
charakteryzuJące Wielkopolanina: był 
sumienny, przykładnie wykonywał 

powJerzoną mu pracę, bez względu na 
okoliczności dotrzymywał powziętych 
zobow1ązań. Te cechy spowodowały, iż 
po Y. ołany został na stanowisko zastępcy 
dyrektora do spraw produkcji. 

Jednakie droga życiowa Sileckiego 
nie byla łatwa . Swoją pracę zawodową 
rozpoczynał na stanowisku ładowacza, nic 

mając nawet pełnego wykształcema 
podstawowego. Z racji wrodzonej 
pracowitości i amb1cji, nieustannie się 
uczył, ukońcrył techmk:um budowlane. Ze 
względu na jego cechy charakteru tudztez 
zdolności, dyrektor Edward Głogoza zap1sał 
Sileck1ego. jako wyróżniającego się 
technika, na studia inżynierskie w Z1elonej 
Górze. Wiedziałem i ja o tym pomyśle. dla 
Bernarda była lo niespodz1anka. 
Pomfonnowaliśmy go o tym, Jak o fakc1e 
dokonanym,jednak7e, po chwili irytacji. nie 
m1ał nam tego za złe. N1ech o jego 
determinacji do nauki zaświadczy jedno 
zdarzenie W grudmu 1972 roku uległ 
poważnemu wypadkowi samochodowemu. 
Odwiedziłem go w poznańskim szpttalu 
przy ulicy SzkolneJ. Już po powrocie do 
domu Bernard obawiał się, że nie będzie w 
stame ukończyć studiów ze względu na zbyt 
długą przerwę - jego rehabilitacja potrwać 
miała kilka tygodni. Postanowiłem 

zainterweniować w Wyższej Szkole 
InżynierskleJ, któreJ wykładowcy wykazali 
zrozumienie dla Sileckiego . Dziekan 
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wyraził zgodę na przełożenie egzaminów. 
Pierwszy rok studiów stanowił wyzwanie, 
jednakże z każdym kolejnym Bernard radził 
sobie coraz lepiej, kończąc edukację z 
wynikiem bardzo dobrym. Bez względu na 
zajmowane stanowisko - późniejszą funkcję 
dyrektora PUBR - Bernard pozostał tym 
samym człowiek1em. Oddanym pracy. 
terminowym. solidnym, słownym oraz 
prawdomównym. Odwiedzalem go wiele 
razy służbowo lub prywatnie. był częstym 
gościem w moim domu i w czasach 
międ.Lyrzeckich, i jak przeprowadziłem się 
do Poznania . Pom1mo technicznego 
wykształcenia, zainteresowania Bernarda 
były bardzo szerokie, zajmowała go 
literatura, historia, ekonomia. Gdy tylko 
zauważył w mojej domoweJ bibliotece 
Ennklopedi" :.taropolskq Glogera, zaraz 
rozpoczął jeJ poszukiwania w ks•ęgarmach . 

W sobotę, 19 września, 

pożegnaliśmy na międzyrzeckim 
cmentarzu dobrego człowieka. 

Życzliwego ludziom, pomocnego, 
prawego. Ja zaś straciłem prawdziwego 
Przyjaciela, z którym ł ączyło mnie 
pięćdziesiąt lat serdecznej przyjaźni. 

Marian Wieczorek 

Wspomnienie o Halinie lwanowskiej 
Halina Iwanowska była pr.teŁ wieJe Jat członkiem 

międzyrzeckiego Koła Wspieramy Młode Talenty. 
Księgowa z zawodu, koronczarka z zamiłowania, 

Żegnając Cię - dziękujemy za Twoją obecność wśród 
nas, za wszelkie dobro i przyjaźń. 

aktywna działaczka 

stowarzyszenia. Chętnie włączała 
się w pracę na rzecz 
utalentowanej młodzieży. 

W imieniu członków Koła WMT LSPSzk. 
Lidia Woźniak 

Mocno zajęta 
szydełkowaniem 

pięknych wyrobów z 
bawełnianych nici zawsze 
znajdowa ł a czas, by 
zorganizować wystawę 
swoich prac na 
spotkaniach i rajdach 
charytatyv. nych, 
obdarować naszych 

darczyócÓ\\ pięknymi gadżetami, upiec ciasta, 
przewieźć samochodem nagrody dla rajdowców, 
współorganizować nasze imprezy. Interesowała 
się rozwojem talentów stypendystów. 
Repre?entowała Koło WMT na zjazdach 
WOJewódzkich i na krajowym Zjeździe 

Stowarzyszenia Pornocy S7kole w Warszawie. 
Była skromna, życzliwa pracowita. Zmarła 

28 września 2020 r. pueływszy 80 lat. 
Halinko! Odeszłaś cicho, 

niespodziewanie, bez pożegnania. l'iie 
mogliśmy uczestniczyć w Twojej ostatniej 
drodze, na którą wkroczyłaś zbyt wcześnie, ale 
pozostaniesz na zawsze w naszej pamięci. 

Będziemy pamiętać . . . 

29 września 2020 roku zmarła nasza Koleżanka 

HALINA IWANOWSKA 
nieodżałowana członkini Koła Wspieramy Młode Talenty 

Lubuskiego Stowarzyszenia Pornocy Szkole 

Rodzinie wyrazy głębokiego współczucia 

składa Zarząd i członko\\'ie Koła WMT w Międzyrzeczu 

Koledze Czesławowi l wanowskiemu 
wyrazy głębokiego współczucia z powodu śmierci 

Żony - Haliny I wanowskiej 
składa Zarząd wraz z członkami Kola nr 3 

Polskiego Związku Wędkarskiego w Międzyrzeczu 
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JESIENNY PLENER 
\\ doiach 30.09- 11.10 od b~ l się ~tiędz~ oarodow~ Pfeocr 

Plast)cLO)' Głębokie 2020 Orgamzatorcm było Stowaoyvcmc 
l ntCjatyv. l okalnych Pro (JUbm. którego prezesem JCSt \\ a Idemar 
Paw likO\\-Ski, jednocześnie uczestnik i komisarL pleneru. 
Właściciele Penvo11atu Pod Strzechq Jacek i Beata BelL 
zapewnili uczestnil-.om pleneru odpowiednie warunki do pracy. 
zakwaterov. ame. v. yzywieme. możli,.,osć zwtedzama t poznawania 
urokÓ\\ nawego rcgtonu. Projekt został sfinansowany ze ~rodków 
Funduszu 'VIalych ProJektów reall.lowanego pr;rcz I:.urorcg10n 
Sprewa ~ysa -Bóbr w ramach programu Współpracy INTERREG 
V A Brandenburgia-Pobka 2014-2020 '" ramach celu .. Europejska 
Współpraca Terytonatna" Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Artyi>tom puy.:.v.tecało hasło .. Redukować banery-w!.pólnie 
v .. ykorzystywać stlnc strony". Plenery odbywają s tę w Głęboktm od 
w1clu lat 1 malarze chętntc tu przyJeidżają. 

Ud/ial v. plener ze '' 1ięło 31 artystów - 20 1 Polski i li z 
1ermec. w tym 5 o-.ób z M1ędzyuecza 1 grupa młodych adeptów 

małar-.twa pod opieką Doroty Ruty-/danO\\ICZ, która starała 
'ię uzyskać jak najv. ięccj z kontaktov. 1 uc?e!'.tnikami pleneru, 
1 ich do\w1adczeń i dokonań. 

\\ ystawa poplenero\u odbyła ~ię n Peosjonacie Pod 
Strzechą 1 oprócz ucze~tmkó'' pleneru \\Ztęła '" meJ udztał spora 
grupa mtłośntkÓ\\ sztuk t '\japrawdę było co podtiwtać, a prac było 
na tyle dużo. że me W\7)'5lktc zm1e\ctły '' pomtcszocntu 
\\)'~tawO\V}ffi. Podczas \\)'Stan) b)la też przeprO\\adzona 
lic) tac ja, której pomy~łoda" cą był p. Jacek Belz. Dochód z 
kos7ulek o1dobionych prtel' arty~tov. pr:tćznactono na pomoc 
rodztnte L Mtędzyrzecza. któreJ ~pahło ~•<r mtcvkante. ~aj\tyższą 
w~liqtowaną kwotą było 410 :rl, a cały L~!>k z licytacji \t)'Diósl 
3.070,00 zł . Brawo! 

Organizatorom, go!>podarzom 
i ucze~tnikom należą się podzięko\\-ania. 

l do zobaczenia za rok. 

\\iesla\\a Chamlenia 

UNIWERSYTET TRZECIEGO WIEKU- informacje bieżące 
Na wstępie pragnę przeprosić za błędną infonnację w 

paźdz.ierrukowym numerze ,.Powiatowej". Wśród wyróżnionych 
wymieniłem Donatę Marzec. a miałem wymienić Irenę 
Mastalerz Puepraszam. 

Na wrzesień 2020 roku zarząd zaplanował wyciec1kę do 
Czech i Kotliny Kłodzkiej. Mimo pandemii Covid-19, przy 
zachowaniu wszelkich środków ostrożności, autokar ze 
studentarni wyruszył punktualme z przystanku koło Lidia. W 
Suiechowie dołączył przewodnik, który już w drodze opowiadał 
historię mijanych miejscowości. W planach tej wycteczkt 
mieliśmy szlak w Ardszpaskim Skalnym Mieście długości około 
3.5 km. RUSLytiśmy w trasę, którą tak opisuje Lucyna Kalisz -
.. ciekawostki to: piaskownia, v.odospady, jeZiorko z pychówką 
Szliśmy wzdłuż fonnacji skalnych o ctekawych ksztahach 1 
nazwach jak: Dzban. Głowa Cukru, Starosta 1 Starościna Plac 
Słoni. Ząb Liczyrzepy, Czarci Most i inne. Chociaż wielu myślało, 
:że nie dadzą rady, to jednak wsparcie pomogło i dotarliśmy nad 
jeziorko. Ten widok wynagrodził wszystko. Wsiedliśmy do łódki
pychówki i rozpoczął stęwspaniałyrejs. Płynęłiśmywzdłużwysp. 
gdzie spotykaliśmy bohaterów czeskich bajek - świetny relaks. 

Zeszhśmy po schodach do punktu widokowego na skale 
"Kochankowie" i ruszyliśmy do autokaru. którym dotarliśmy do 
Kudowy Zdrój na obiadokolację i nocleg. Kolejny dzień to zakupy 
w czeskim markecie i wyjud do Polan1cy Zdrój, spacer po parku 
zdrojowym, wizyta w pijalni wód. Jedziemy do Kłodzka. Celem 
jest zwtedzenie twierdzy Kłod?ko (Festung Głatz). dobrze 
zachowanej twierdzy będącej systemem obronnym z okresu XVII i 
xvrnwieku[ ... ] 

6 października w MOK odbyło się uroczyste rozpoczęcie 
roku akademickiego 2020/21. 

Studentów i zaproszonych gośc1 przyw1tał rektor Waldemar 
Gajłewicz. a wśród nich wicestarostę Zofię Plewę, zastępcę 
burmistr7a Tomasza \1arkiewic1a, Pr7ewodniczącą Rady 
MteJskieJ Katarzynę Budych oraz Jana Wi~niewskiego ze 
Zw1ązku Emerytow 1 Renetstów w Międzyr7cczu i Władysława 
Brzeszcza ze Stowarzy~zema .,Grupa Aktywnych Seniorów" z 
Kęszycy Leśnej. 

Prezes szczególnie gorąco powitał grupę nowych studentów. 
Do UTW dołączyli: Halina Borysewicz, Regina Dąbrowska, 
Bo.lena Pietrzak, Iwona Stachowiak, Elżbieta Kraw1cc. Anna 

Winnicka, Kazimierz Ziębakowski, Halina 
Kużma, Jerzy Pławsiuk, Jan Ma ląg. Zdzisława 
Maląg, Rysl.ard Stwak, Krystyna Guśniowska 
. Wscyscy złożyh uroczyste ślubowanic i 
otrzymali 7 rąk rektora legitymacje 
członkowski c. 

Sckretau Jadwiga Rogala przedstawiła 
plany t zamiet7en1a 7at7ądu na nowy rok 
akademtckt. zachęcając słuchaczy do 
maksymalnej aktywności 

Wykład inauguracyJny na temat 
,.Historia zamku w Międzyrzeczu" wygłosił 
nasz mentor. wielki puyjacieł umwers)1etu 
dyrektor muzcum Andrzej KirmieL 
Uroczystość UŚ\\ ietnił \\ ystęp 
uniwersyteckiego zespołu wokalnego 
"Aplauz". 

Ró\\ nie .l ja pragnę na łamach 

miesięcznika "Powiatowa" zlolyć Ż)czenia 
koleżankom i kolegom Ladowolenia i 
satysfakcji 1 nauki i z działalności na rzecz 
studenckiej społecTności. 

Andrzej Kiczka 
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Dawni mieszkańcy Wl·nnl·cy jakąśznajomąkrawcową c/} S/CWCa Kaidą wizytę u nas 
kończyła sło-wami idę d11ałać! By ła taskakująca i kiedyś 

Ulica Winnica~" '\1iędzyrzeczu za·"sze wyda\\'ała mi 
się tajcmniCla, a na\\et trochę niebezpiecLna. Zna lam 
osoby, które wolały, nakładając drogi, chodzić na osiedle 
Zamko'' e przez ulicę Li bełta na net w biały dzień . 

Chaotyc:ma tabudowa, krzywe chodmk1, podmokł~: 

ogrody i <,ama nal\'>a ulicy św iadctyły. 7e b)' IO to 1 daw1en 
dawna zaniedbane i biedne przedmieście. Takie były moje 
w rażeniaJC<>zczc z lat 50 1 60. ub1cgłego w1cku. Jednak ra;cm 
z mamą chodz1ły~my na Winn1cę do znaJomych. W dość 
okazałeJ kam iemczce po leweJ stronie m1eszka li państwo 

\1aria i Stani~law KrL).lano'' ~cy. stantstkO\\ 1e, nauCZ) c1cle 
ze L>vO\'>a. 7aprasnli nas na Boi"c '\arodzenie. a pani \1ana 
prrychodziła do mamy\\ hpcu na 1micnmy Zawsze 7 tęsknotą 

\\-.pominała LwÓ\\ 1 s\\Oje przedwojenne .iyc1c ""tym mu~\cie . 
Po sm1erci rnę/a. kto f) ~poczywa na s ta f) m mit;dzy r?cck1m 
cmentarzu. n.xJzina umJcsc1ła panią Manę w domu starców\\ 
'J1emczy. Długo JCVC.tc p1sała do nas serdeClne i poctvckie 
listy W Jcdny m z m ch opts)' \\ ała piękny ogród koło tego domu 
1 .,złote grus1ki kapiące 1 drzew" . Ile razy wracając autobusem 
z Kłodzka pr7eJctdiałam ko ło Jaktegoś p1~knego ogrodu 1 
\\i dnalam \V gl~bt okazał)' dom. wyobra7ałam -;obtc, ;c 
w. ła\nic w nim •meszka paniMana i ?c\\ tym ogrod11e .. kapią 
7 łote gru~7kt ". Ale było m1 smutno, bo me mogłam tego 
spra~d1ić . 

Naprzeciwko pańs twa Krzyżanowskich mieszkała 

bard7o barwna po-.tać pani Nadziej a Korzeniowska. ( 'vtoie 
żyj<! jestczc ludzie. którty ją pamiętają). Dziwnym trafem 
pochodzi ł a te7 ze l wowa 1 nawet mieszkali w tej sameJ 
kam1cn1cy. Powojnie tnalc/li sit; akurat \\ \1 it;d.tyrleC7U 1 to 
na jednej ułtcy P,lm Mana wspominała , że pani Nadlleja była 
bardzo elegancką ;oną oficera t wtedy me pr7}Ja/mła -;ic; z 
nimi Dop1ero pono\'; ne, mcspodzie\\anc sąs1edzt\\ o 1 
pO\\OJenna bied<t 7bliżyły tch do siebie. Pam 1\ad1icJa c14głe 
opowiadała o swoim pobycie w łagrze w Donbas1e. dokąd 
wywielit Ją Sow icci i płakała '\;te wiadomo. co stało s i ę 7 JCJ 
mę.tem Zastanawtahśmy s1ę. z czego pani '\"adzicja Z)' ta, bo 
nigdz1c nie pracowała , choć mus1ała m1eć jakieś wykvtałccn1c 

mia ła bard1o \\)rObiOny charakter pisma. znała sw1ctmc 
Jt;zyk rosyj-;k1 1 mmuńsk1, po pobku wyraia ła ~•ę popraw nie. 
W tamtych czasach mogła być urzędn iczką, ale me chc1ała 
pracować jak mów iła dla bolsze\\ ików. Musiała byćjednak 
obrotna. bo inaczeJ by nic przeżyła pewnie jakiś drobny 
handelek, jak1cś u<,ługi, pośredmctwo w naganiamu khcntó'vv 
drobnym rzemieślnikom. Znała wszystkich i nam też polecała 

333eść! 
Wiecie co jest lepsze od pasji? Połą333eoie pasji z. .. 

pomaganiem! 
W dniach od 9-11 października na Low-isku 333 Popowo 

odbyły się CHARYTATYWNE ZAWODY KARPIOWE 
zorganizowane przez ekipę prawdziwych pasjonatów 
karpiarstwa. 

Był to wyjątkowy wyjazd, bo poza odpoczynkiem w 
otoczeniu przyrody, rywah7acją sportową i spotkaniem faJnych 
ludzi, wszystkim przyświecał jeden wielki cel! Zebrać jak 
największą sumę, by wesprzeć zbiórkę dla małego, ale 
walecznego Jasia Dcchnika, który zmaga się z obustronnym, 
głębokim niedosłuchem. Aby Jaś mógł usłyszeć glos swo1ch 
rodziców, srom fal i śpiew ptaków, musi mieć wszczepione 
implanty śłimaczkowe. Niestety zakup implantów, aparatów 

pr?yszła do nas o .. C7Wartcj rano, me -w1cm po co. ~ic 
w1adomo JakleJ była narodowości . C1ągle wspommała 

swoją młodosć w Besarabii. Bardzo nas rozbawiała śpiewając 
mmuńsk 1e piosenki . To rm przypomniało. co mów r o Cyganach 
A. Pu-.;zkin \\ poemacie Cyganie .. Cygame gwarną gromadą 
po Bc~rabi1 koczują". Mama k iedyś ją 1agadnęła pani to ma 
chyba -w sob1e cygańską krew. Pani '\ adzieJa me me 
odpow1edzia ła. Któregoś dnia pr1yb1egła do na~ 1 listem 
Okazało s ię. 7c odnalazła ją s iostra mies7kająca w Bukareszcie 
i zaprasnła do sieb1e. Chc1a ła nawet, aby pani Nadzieja 
tam~eszkała u nich na sta łe. S1ostra 1 szwag1er byli tam ludźmi 
wysoko postaw10nym1 1 pcwnic dość zamożnymi. 7apewmali 
JCJ pokój 1 wszelkie wygody. Pani Nadl'icJa zapahła s1ę do tego 
proJektu. ale kto jej załatwi formalnośc i '? Padło na mme, bo 
wtedy pracowa łam \V \\arsza\\ 1c l ja Jej \'>VY'\tko 73 łatw1łam. 
nic bez tntdu. no bo mu-,Jałam 7\valniać s1ę z pracy, obeJŚĆ Radę 
Mtnlstrów, ambasady czechosłowacką , węg1erską. 

ntmunską. ale dopięłam S\\ego i gdy pani 1\.ad?icJa mogła JU7 
JCCh.tć, to tak serdeclnie żegnała '>H; ze znajomymi, L.e gdy 
następnego dma przyjechał wó.- po JCj rteczy. leżała bez ducha. 
n1eśwtadoma niczego. Wszy<,tko przepadło! Wiec znowu w 
prośby do mnie. Co mi a łam robić'' Znów musia łam od początku 
chod71ć od Annasza do KaJfasza. Ale 1ałatwi łam . Wyjechała. 

odetchnę li śmy. 

Po j akimś czasie, nic niem jaką drogą. doszły do nas 
słuch}. że w Bukareszcie obie siostry mają już siebie dość. 
Pani Nadzteja zamieniła ich dom w cygańsk1c obozowisko, 
~szt;dnc walały ~ię jeJ przyw1ezwnc z Połski rzeczy, m.in. 
przedv .. oJenne żurnale i czasop1sma ze zdjęuami aktorek. Tej 
makulatury były ca ł e worki Wiem, bo je og lądałam jeszcze w 
\1iędzyrzeczu. Pani ~adzieja chętnie mi je po/yczała. a le tylko 
na \\akacJe, bo w c1ągu roku szkolnego rutałam s i ę uczyć. Tu 
mtala racJę . Po tylulatach rozłąki stostry nic um1ały ju7 znałe:lć 
W'>pólnego języka. Skończyło '>lę na tym. ze pam 'ladzicJa 
w róc1ła do Polskl, ale me do M1 ędL)T zecza. ZnaJOma zobaczyła 
ją k1edyś na targow !SI. u w Z1cłoneJ Górze 1 zawołała pani 
Kor=emew!.ka .' Ale ona uc1ekła. A póżmeJ doszły nas słuchy. L.e 
zmarła w domu starców w Gorzowie. To w~.tystko moL.e być 
prawdą. choć trudno to udowodmć. Życie pisze 
takie scenariusze, że człowiek nie potratiłby 
ctegos podobnego wymyślić . .. 

Krystyna Hulecka 

słuchowych 1 długotrwała rehabilitacja wiążą się z ogromnymi 
kosztam t. 

Rodzice l 0- miesięcznego Jasia zorganizowah zbiórkę na 
siępomaf:a.pl , gdzte każdy może dołożyć swoje przysłowiowe 3 
grosze. Liczy s1ę każda złotówka, dlatego bardzo zachęcamy do 
pomocy, zwłaszcza że 

Dobro zawsze wraca! Ekipa z charytatywnych zawodów 
karpiowych na Łowisku 333 Popowo dobrze się o tym przekonała! 
Zwycięska drużyna w dWie doby złowiła karpie o wadze: 19,60 kg 
, 18,50 kg i 15 kg! 0333ywiście, wszystkie ryby wróciły do wody. 

Pozdrawiamy, 
ekipa Lowiska 333 Popowo 

796333 062 
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WIESLAWCHAMIENIA(l945-2020) 
Wic:,.iek był nielwykle !>pokojnego usposobienia ... ;-...ic 

prLypominam sobie. aby cokolwiek wyprowadziło Go L 

równowagi .. Kochał doświadc1cma kuchenne, np. tworzył wc1ąż 
nowe smakowo napoJe be7alkoholowe, których byłem 
degustatorem, eksperymentował z różnymi potrawamt. zaprawamt 
w słoikach Jego innym hobby było zamiłowanie do wykonywania 
model! okrętów 1 samolotów. których cała flotylla Lwisala na 
żyłkach wędkarskich z sufitu ... Wspólmewykon}'\vałlśmy mnóstwo 
zdjęć fotografic111ych uwieCLniających życie miasta, szkoły. a 
główntc naszeJ klasy. 

SpędLaliśmy nuem dużo czasu. Wspólne odrabianie lekcji. 
wyprawy do k1na. na plai'ę. wyJalei autostopem w góry. Zawsze 
gotowy był do pomocy mnym. Gdy wncałem rowerem do domu, to 
w mojej tcc7ce ClęstO dodatkowo znajdowałem owoce z Jego 
ogrodu. Mmlmesamow1te poc.mcJc humoru. które w zder?eniu ze 
mną prowadziło do różnych anegdot... 

Oto kilka z nich 
Wiesiek miał grubą tablic.tk~ Jaku w kolorze czekolady.\\ 

tym czasie w ,.Delikatesach" mo7na było kupić szkocką L zckoladę w 
celofanie. bardzo grubą i o znaczneJ wadze. Kosztowała tc7 
niemało ... 

Opakowaliśmy lak odpowiednio w celofan. zawinęliśmy w 
papier pakowy i wysLliśmy do centrum miasta szukając potencjalnej 
ofiary. Był w1eczór. Spotkaliśmy kolegę, który lub1ł luksusowe 
wyroby i raczej dysponował wolnymi pienięd1mi . \\ 1csiek 
pow1cdział- słuchaj. pilnie potrzebujemy gotówki. Mamy okazyJnic 
tabliczkę szkockiej czekolady. Tanio oddamy. W świetle latami 
pokazaliśmy konfidencjonalnie naszą Clekoladę odwtjając jej ctęść 
• .,tmożhwie" rozglądając się. czy mkt nas nie obserwuje. 

Doszło do szybkiej wymiany towaru na pieniądze. 
Oddaliliśmy się w pośpiechu. 

Gdy byliśmy JUŻ jakieś 50 metrów, zatrzymaliśmy się, 
zacz~liśmy się śm1ać 1 wołać do siebie pechowego nabywcę, który 
Stał W SWietle latami L .,czekoladą" \V ręce niC rozumiejąc, O CO 

chodL.i. ?okazaliśmy mu na czym polegał dowcip i oddaliśmy 
zainkasowane banknoty ... 

Końcówka jedenastej klasy JUZ po ptsemnej maturze. 
Jesteśmy na centralnej krzyżówce miasta. \\ mojej teczce mam pół 
litra wódki cry~tej Nagle ua rogu kamiemcy wynurza się 
mieszkający nieopodal nasz kolega. W1esiek ch"'yta moją teczkę. 
wyciąga butelkę, wręcza ją zdumionemu koledze i dramatycznym 
głosem mówi- masz tu pół litra. Schowaj! Gonią nas! Chcą je nam 
odebrać i zmusić do wspólnego wypicia. 

Nic mamy ochoty na picie z nimi, a jeszcze o tak wczesnej 
porze i w takim upale. Pó:lmeJ wpadmemy do ciebie, to razem 
wypijemy. l pobiegliśmy ... 

To później trwało kilka lat zanim ponownie się spotka liśmy we 
trójkę. Gadu, gadu, o tym co się z nami działo od matury i wtedy 
Wiesiek mówi- zaraz, zaraz, przecież u ciebie jest nasze pół litra. To 
chodź- wyp1jemy! 

Na to nasz kolega zaczął się śmiać. pogroził nam palcem i 
opowiedział historię tego pól litra: ,.Było u mnie kilka osób, godzina 
późna. a tu skończył s ię nam alkohol. Co tu robić? I wtedy 
pr7ypomniałem sobie, że w barku od lat stoi wódka TadeusLa. 
Wypijemy, a później odkup1ę. Otworzyłem, rozlałem i wzniosłem 
toast. 

Tfu! Cotojest?Przecieżtowoda!" 
I tak doszło do odwrotnego cudu przemieniema tym razem 

alkoholu w wodę na utrapienie milośników mocnych trunków ( w 
tym czasie hołdowaliśmy abstynencji). 

A jaka była prawd1:1wa przyczyna owego .,cudu''? Wiesiek 
wz1ął pustą butelkę po wódce. nalał wody, zakorkował oryginalnym 
korkiem, zala ł lakiem i ostemplował or7Cłkiem z 
dwudziestogroszówki. 

Wynik nie budził żadnych podejrzeń ... 
Minęło kolejnych kilka lat 

Długo n i e \\idzie l iśmy ~ię. 
Była połowa lat 
siedemdziesiątych. Ju7 
pracowałem, tapuściłcm brodę. 
Lm1eniłcm sposób ub1erania s1ę. 
\1o7na powied;ieć, że sam bym 
sicb1e nte rozpoznał w 
porównaniu zlatam i licealnymi 

Przyjechalem do 
Międzyrzecza i postanowiłem 
odwiedzić Wieśka w miej<>cu, 
gdL1e pracował. 

Wszedłem do sckretanatu, 1apytałem, cLy mógłbym się 

zobaczyć z panem kierownikiem w spraw1e pracy. 
Pani sekretarka zaanonsO\vała mm c. \\ s;cdtcm. pr;ywitałcm 

się 1 nicśmiało prtedstawiłem się Jako o~oba z doswmdczcmcm w 
różnych zawodach poszukująca zatrudnicma i zapytałem. czy być 
może tutaj mógłbym je u1yskać. 

Wiesiek rzucił na mnie zaledwte okiem. gdy wchodnłem 
Stedział poważny wpatrując s1ę "' biUrko 1 wodząc dlońn11 po Jego 
krawędzi : ,.Jesteśmy niedużym zakładem. mamy stabilną nłogę 
Przykro mi. ale me widzę możh\\OŚCI zatrudmcnia u nas .... 
TADZIU!!! 

Poznał mnie ou pierwszego weJr;enw 1 natychmm~t podjął 
zabawę! 

Połowa lat osiemdziesiąt) ch 
Wiesiek uuostępmł na nasz ZJ3ZU klasowy swoją finnową 

śwtetlicę. Wszystko przygotowane. stoły za~tawione. dekoracja - z 
hasłem 7C studmówki : ,,Skońc1y ... i<; ten wiek ośli - bydzicmy 
dorośli!"- wisi na prEystrojoneJ czenvom) tkanmą ściamc. Czekamy 
go to w i w naptyCIU -- n1c ma Gospodarza! 

Ktoś w końcu powitał obecnych 7 naszymi wychowawcami na 
C7Cie. 

Pani Profesor I3artkowwk wezwała do odpowiedzi o losach 
pomaturalnych swoich byłych ucznió·w Trwała któraś JUŻ 
wypow1edź. gdy drzw1 gwałtownie się otwarły i wpadł na salę 
Wies1ck. Miał przewieszony przez ramię na jednym pa~ku szkolny 
tornister, z którego zwisały dyndając przyczepione u dołu ekierka, 
łmijka i coś tam jeszcze . .,Pani Profesor- Ja bardL.o przepraszam za 
spó7nienie, ale musiałem wrócić do domu. poniewai' zapommalem 
zeszytu. A później zatr7ymano mnie w drodze do .. szkoły" 1 dop1ero 
teraz się uwolniłem". l dodał- jeśli to ma być spotkanic klasowe, to 
zawsze musi być jakiś spóźniabki ... 

Mijał cLas- był chyba początek lat dzie'"ięćdziesiątycb ... 
Naszzjazd odbywałsię w lokalu obok Domu Kultury. Z jakichś 

powodów Wieśka me było z nami . Ale ... towarzyszył nam wielki 
kocioł przygotowanego przez Niego btgosu myśliwskiego. 

Podobnych zdarzeń było w i<;cej, wiele z nich czas zatarł w mej 
pamięCJ. .. Aie Wieśka - zawsze radosnego - nie zaponmę nigd)'! 
Nie umiera ten, kto trwa w pamięci żywych ... 

Drogi Przyjacielu! 
Dziękuję Ci za wszystkie \\Spólnic spędzone chwile, które 

wniosły tyle pozytywnych emocji w nasze życie, pozwalały łatwiej 1 

z humorem znosić przeciwności losu. Nauczyły 1nnie też radości w 
spotkaniach z lud.lmi, bezmteresownej pomocy mnym. Pewnie teraz 
swoimi dowcipami zabawiasz mieszkańców tego lepszego świata 1 

szykujesz jakieś wyszukane potrawy ... 
Wtesiu. to zdjęcie - ostatnie - zrobiłem C1 przed 

uroczystościami pięćdziesięciolecia na~Lej matury. 
Były Dni Międzyrzecza. Byłeś bardzo zajęty przygotowaniem 

wystawy z tej okazji. 
I - mestety - nie mogłeś uczestnicLyć w naszych 

uroczystościach. l później ju7 me spotkaliśmy się ... 
A w1ęc - do zobaczenia już Tam ... 

Tadeusz Szczęsny 
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14 PAŹDZIERNIKA 1520 roku 
- CZARNA KARTA W HISTORII MIĘDZYRZECZA 
Ró" no 500 lat temu - 14 paźMiernika 1520 r. -

brandenburscy najemnicy zdobyli międzyrzec ki zamek. Idobycie 
t'amku było lol-.alną odsłoną wojny polsko- krzyżacktcj w latach 1519-
1521 . Szturm zaczął ~ic 12 października 1520 r. po zajęctu mia~ta 
pr1a brandcnbur~k ich naJem m kó1v dowodzonych przez kondottcra 
Wolfa von Schonbcrga. Prowadzili tch Joannict. któr.cy spte~zyli na 
pomoc ~alczącym z Polską rycer/om Zakonu "''ajśwu;bt'ej '\1aryi 
Panny. Sołtys 'lietopcrka \1<trtm Jokbch wskazał im puejście pr1e1 
mokradła. co ułatwtło napastntkom podcj~Cte pod 7amkowe mury 

-...:apastmcy rutcli ogromną przewagę nad załogą zamku. 
Twierdzę szturmo1\ało około l O tysięcy zolnierzy 1.900 konnych i 
!<.000 pieszych. \1teli oni 21 dml ( 18 kolubryn polowych, l 
notszlanga 1 2 ciężk tc oblęinic7c kartauny - tzw . . ,śpiewac1ki"). 

Obrońcy zadah napastnikom duże ~arary, 1mszczyl1 dw1e kolubryny. 
14 października Brandenburczyc) dokonali wyłomu w murach. 
Zdob) li fortecę, po czym'~ ymordo\\aJi zaJogę i mieszkańcó"' oraz 
spalili miasto. Dla okupu OS7czędzono tylko dwóch rotmistrzów, 
których W) słano do króla Zygmunta Starego z listem o 
~ ypowiedzemu wojny. 

D11ęki trwająceJ tuy dn1 obrona: zamku Polacy 1dązyli jednak 
spalić mosty na Obr?e i Warc1e. co ~powolniło marsz armii von 
Schi)nberga na Wtelkopolskę i pozwoliło Polakom na wzmocnienie 
załogt Poznania. 

(późniejszy dowódca Trzeciej Wyprawy Krzyżowej), a w 1474 r 
zamek został zdobyty przeł. wojska śląskie. czeskte i węgierskte króla 
MacieJa Korwma. 

Wojnę polsko-krzy7acką zakończył w l 'i21 r rozeJm w 
Braniewie. C.11ery lata później. lO kwietma 1525 r .. mistrz kr7yżacki 
Albrecht Hohenzolkm złożył hołd Zygmuntowi Staremu na 
krakow~k101 rynku Prusy stały -;ię lennem Królestwa Polskiego. 
polostały jednak w rękach dynastii Hohenzollernów. 

Ponad pół w i c ku po zdobyciu zamkuprzez B randen burCZ) ków 1 

Joannitów. w 1574 r.. zamkową bramę wzmocmono bastejami 
artyleryjskunJ Po potopie ''wedAm1 w XVII w twicrdn zacz~la 
podupadać. Obecnie to jedna z turystycznych atrakcjt miasta i gminy 
Międzyrzecz. 

\1iędzyrzccki zamek został wybudo\\an) w połowic XIV\\. z 
rozl..a.tu Kazimieua Wielkiego. Pow 'tal w miej,cu wcześniej~,..ego 
grodu 1 konca IX w. Przez kilkaset lat był naJbardziej na zachód 
w ysumętą polską t w ierd/.ą pr1yslowiową tarczą Królestwa 
Polsktego. '\1iędryflecz był wiele razy atakowany prt.ez wrogn~ 
WOJska. W 1157 r. gród t' dobył cesarz 1- ryderyk l Barbarossa 

W) darzenie sprzed 500 łat zainspirO\\ało międtyr.tec~:anina 
Jerzego Deszcza, który namalo\\ał obraz prtedstawiający walki o 
miastO\\ październiku 1520 r. 

Kqcik poe;ji 
••• 

Cieplutkimi myślami 
wypelmone chwile 
albumzezdjęciam.i 
niewiele 
aż tyle. 

Pożółkłe koperty 
w nich wyblakłe słowa 
mało ważne kiedyś 
każążyć 
odnowa. 

Cieplutkimi myślami 
przywołane obrazy 
dziś takie wyraźne 
idealne 
bez skazy. 

Wystarczy zapewnić 
myślomswym 

współgranie 
i stąje się możliwe 
cieplutkie wspominanie. 

,,Jesienne motyle" 
O jesieni mówiłeś tak pięknie 

o liściach barwnychjak motyle 
o kroplach deszczu tak pięknie 
mówiłeś 
polubitam deszcz przez chwilę. 

Zachwycałeś się mgłą o poranku 
klucze ptaków wzbudzały 
twąradość 
i tak pięknie tańczyły kolory 
i jesienna piękniała szarość. 

Dzisiaj lubię ten smutek jesienny 
kasztanami aleje usłane 
deszcz i liście- jesienne motyle 
i mgłę gęstąjak cisza nad ranem. 

Halina Rełicb 

*** 
"Zapalam świecę przy grobie" 
Zapalam śwtecę 
przygrobie 
Płomteń złoty 
niosęTobie 
w przestworza. 
Gdzieś tam doleci 
z modlitwą 
za Ciebie ... 
Jak dzieci ufam, 
że jesteś w niebie. 

Stokrotne dzięki 
za Twoje życie ... 
Choć terazłzę 
uronię skrycie 
to wtem, że 
sens istnienia 
nieprzemija 
choć jestjak chwila 
to nie jest niczyja ... 
Uklęknę przy grobie 
oczy wzniosę w górę 

Dariusz Brożek 

i w blasku zniczy 
wspomnień ujrzęchmurę 

Przytułę je do serca 
z modlitwą t miłością . .. 
I wstanę by żyć dalej 
i dzielić się radością 
z nadziet, że żyjesz 
i masz przy sobie b! iskich .. . 
Ufając w życie wieczne 
wiem, że spotkam TAM 

wszystkich ... 

Lidia Kowalewska 
Pamięci zmarłym rodzicom 

- Danucie i Zygfrydowi 
Kowalewski m 
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I 
~ • t t mi stac·· tutaj pr=ed Pwi't"em jako kontJnuatorka lliOrmaCJ e ze S aro s w a dzieła moich histor.rczn.rch poprzedników" _ 

rozpoczęła po\-.ltamc pielgrzymów starosta, która 

MUZEU'\1 CORAZ PlĘKNlEJSZE 
Pterwsze prace remontowe budynku głównego 

międ7yr7eckicgo muzeum rozpoczęły stę ..-. obecności 
starosty Agnieszki Olendcr. wicestarosty 7ofit Ple\\) oraz 
dyrektora Andrzeja Kinniela. Tegoroczne d7lałama mają 
zakońcąć się do połowy lbtopada. Ich 
całkowity koszt wynosi 467 400,00 zł . 
Inwestycja zostanie sfinansowana w 
cało' ci z dotacj i celowej Mi nistra 
Kultury i Dt:iedztctwa Narodowego. 

Prace remontowo 
konserwatorskie obejmują: 

- '-"Ymtanę stolarki okiennej,
konserwację kutych krat okiennych,
rcmont elewacji w zakres te uzupełnienia 
tynków oraz malowania ca łeJ clcwacji,
remont cokołu budynku, gzymsów i 
opasek,- remont schodÓ\\ /C\\ nętrznych 

od -.trony pohtdmov. eJ. 
Tegoroczne prace remontowe 

ko1icl'ą re a l izowanc etap a m 1 od 20 l 5 
roku prace pr:ty zewnętrznych -
wtdounych elementach budynku 
głó\\ ncgo muzeum. W kolejnych latach 
planowana jest do wymiany instalacja 
centralnego ogrzewam a 1 remont pmnic 
budyn!...u wraL z v.ykonaniem 11olacji puectwwiłgoctowej 
fundamentów. 

Starosta zadeklarowała pomoc ze strony powiatu we 
wspólfinansowaniu mwcstycji przcwidLianych do realizacji 
w 2021 roku - WiC!m. jak lvażna jest koniecznoH 
przeprowadzenia prac remontowvch w celu zachm1-ania 
cl=iedzicfl.m kulturmtego zahlfkOI~~\·ch budynków w naS::).'m 

po u iccie- powiedziała ~ta ros ta Agnieszka Olcndcr. · 

Pl ELGRZYMKA M ĘŻCZYZ~ 
l 9 wr~:eśnia 2020 r. na zamku mi9dzyr~:eckim odbyła 

<>i~ 8 Pielgrzymka M9iczyzn. Władt:c powiatowe 
reprezentowała starosta Agnieszka Olender. "Prze:: ~tulecia 
•;wojq ~iecl=ihę mieli tuta} .\tarost01vie międz\·rzecn. którzv 
=awiadywali ora:: strzegli ::achodnic:h ruhieżr .l 
Rzeczypospolitej. Dhah 0111 rÓlmie:: o rozl..•tit pol<iko~cl ~ra= 
podu·z_1m_nmnie chrze~cijmi\kich tradycji. Nte::mternie miło 

objęła wydarzenic patronatem honorowym. 
Częsctą zorganizo..-.ancj pt7ez Kurię DiecezJalną w 

Zieloncj Górze pielgr7ymki był równie7 odc:tyt nt. .,Nowe 
czasy nowe ndama", który wygłosił ks. prof. dr hab. Paweł 
Bortkte..-.tcz. 

Pielgrzymi przest:lt do Sanktuarium Ś\\ iętych 
Męczenników Międzyr:tccktch. \\ którym odbyła "ię mS?a 
święta pod pr:te\vodmctwcm Arcybtskupa Anducja Dzu;gt 
Metropolity Szct:eciJ1sko-Kamiń~kiego. 

Zamek Królewski wznie<>iony ..-. XIV w pr7CL Króla 
Kuimicrza Wiclktego na da'ńnych walach grodu hięcta 
Mtestka I 1 króla Bołc~ła'ńa Chrobrego jest dzisiaj 
własnośc ią Powiatu Mtęd:tyr:tcckicgo. Obcenic trwa kolejny 
etap prac remontowych kompleksu, na ktory składa się m. in. 
Muzcum im. Alfa Ko\\ ahktego mi~:tct:ącc s ię w dawnej 
stcd:tibic starostó..-. oraL. oficynie dworskiej. 

TRWAJĄ PRA CE PRZY CKZ i U W 
MlĘDZYRZECZL 

Zarówno budynek szkoły wraz z salą gimnastyczną 
przy ul. Marcinkowskiego (BudO\\ lanka), jak 1 !>al a 
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g.imna:-.tyuna przy ul Libella 
(Ekonomtk). \\arsztaty szkolne 
ora7 budyn~:k kotkmni ~4 obccme 
.... t r a k c H! k o m p l e k s o \\ c g o 
remontu. 

D;:ięki plano'' y m dZiałaniom 
juz na~tąpila C/t;~ciowa \vymiana 
dachu. okten i elewacJi 
/C\\ nc;tr mej . Obie lokal incje 
CK.ltl blfd~ miały m.In. 
'"ymieniony ~y~tt:m ogucwania. 
Pr;c..,tarnła tn'>talacja to'itante 
za~tąpiona pompami ciepła oraz 
ut1<1d/eniamr fotowoltatCLnymt. 
prta co motli,va bt;dnc produkcja 
..ztdoncJ·· energii. 

7 g o d n u> z p o d p i.\ a n q 
H'C ::l.'smej wnowq, prace mus::q h. n : 
pr::eprmmd::une 11 taki 'po.,ób. 
ahy nie ::ahur::y(~ normalnexo 
funkcjonmmnia placr)H·ck l\ roku 
-.:::koln\'111- podkre~la starosta 
Agmcvka Olendcr Cies::1 mnie. 
że od l pa::d::iernika udało \h/ 
udo'lfJ>IIIC uczntom 1 

tllll/C::\'Cie/om hucź\ 'lll.'k xlól\ ny 
,·zkolv - doda je. 

C<ri) 

Hannonogram d"iałań zakłada zakońGcnie budowy 
do30c/erwca2021 r lnwc..,tycjaw\\ysokościponad 11 mln 
zł je:>t sfinanso\\ana /C środków U111Jnych (4,5 mln zł) t 
wkładu własnego (6.5 mln .lł) Po\\ iatu Międzyrzccktcgo. 

TRLD;\ E CZASY WY'\1AGAJĄ Z'\IIA ~!!! 
'Ja \\rzdntO\\-eJ se:>Jl rady po\\iatu zo:,tał 

zaprezentowany XVlll tom "Ziemi MiędLyrzeckicj " 
przeszłości" wydany m.m dzięki w:.parciu Po\\iatu 
Mi<;dryrzccktego. Pierwotnie premiera monografii miała 

się odbyć wiosną w Przytocznej.jednak z powodu panującej 
pandemii mu:,iala .wstać odwołana. 

PretentacJi publikacji dokonał prof. dr. hab. Marceli 
Turcczck. który JCSt równic? jednym 1 redaktorów 
naukowych ksiązki. Towarzystwo Historyc"nc Ziemi 
Międzyrzeckiej JUŻ szykuje się do wydania kolejnej części. 
do której ogłosi lo nabór tekstów. 

Zachęcam mieszkmiców regionu do przec~ytania tej 
bard=o ciekau·ej k.siążkt- mówi starosta Agnieszka O tender. 
Ala m nad=ieję. że w ]()]l roku promocja kolejnego rÓHme 
intere\ll)qcego tomu odhrll=ie się be:: więh~ych problemów
dodaJe. 

PRZEKAZA~IE SPRZĘTU 

FOTOGRAFICZ~EGO DLA CKZiL' 
~owy sprzęt fotograficzny trafil do Centrum 

Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego ramach realilaCJI 
projektu .,Modcr111zacJa kształcenia zawodowego w 
powiecie mtędtyrzcckim" . We wrześniu CKZiUW 
otrzymało pomoce dydaktyczne na wyposażenie pracowm i 
studw fotografit o wartości ponad 135 tys. zł. W przekazaniu 
wyposażenia uczestniczyli starosta Agnieszka Olender. 
wiecstarosta Zofia Plcwa. naczelnik Wydziału Edukacji. 
Spraw Społecznych t PromoCJI Andrzej Sobczak, dyrektor 
CKZiU Artm Duda. \\-Jcedyrcktor Teclmikum nr l \r1arta 

Chachaj. prowad.Lący tajęcta / fotografii rilip Pielesiak 
oraz uczniowie. którzy chcą poszcr1ać swoje umiejętności z 
tego jak7c ciekawego przedmiotu 

To ~m:::na chwtla w hi'lfarii szko~v. pomeważ z 
pe~~ n ością podniesie Jako.\ć ksztah en i a oraz poprm1-1 
1~ arunki nauki za~\·odu- mówi starosta. Wier::ę. je d=ięki 
wvkorzysranw 'lprzętu ju= medlugo poHstanq praHdziv,:e 
an:rcbelafotogra(il dodaje. 

~OWYSA~OCHÓD DLASTRAŻAKÓW 
Stra/ Pozarna będzte miała nowy -.;amochód. Dzięki 

podpisanej umowtc zostantc dofinansowany zakup 
samochodu rozpoznawczo-ratowniC/ego z napędem 4x4 
"raz z wyposażeniem oraz przyczepką transportową. 
Dokument został podpisany przez starostę Agnieszkę 
Olcnder oraz Komendanta Powiatowego PSP w 
Międzyrzeczu st. kpt. mgr. inż. Marka Koperwasa przy 
udziale wicestarosty Zofii Plewy i :::.karbnika powiatu 
Remigiusza B iłousa. 

Samochód będzie }t)·korzvstywanJ do okrdlania strejj• 
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zagrożenia sklcetl chemic=no-ekologlcznych mow1 
staro-;ta Agmcc,Lka Olcndcr. Jako członek Ochotmcz<') 
Straz1 Pożarnej Aflęd=Y•r=ec=-Ohr=yce ~l'lem ;ak H·azne jeH 
abJ strażacy korzystali z najnowocze.fniej~::ego i 
he::m~an'jnego sprzętu - dodaje. Kwota dofinansowama 
wyniosła 25 ty~ . .1ł. 

ROZBUDO\\A DOMU DZIECKA W 
SKWIERZYNIE 

Wmurowaniem kapsuły C7asu przc7 <;tarostę 

Agnieszk~ Olcndcr 9 paźdLiernika roLpoc.1ęła ::-.ię 
symboliczmc budowa RodLinkowego Domu 0.1iccka. 
Uroc7ystość miała skromny charakter ze względu na 

trwające obostrzenia samtame. 
\Iamr nadzLeję ze nm1~\' hudmef... h~'d::ie dla 

H l chowankó1~ me~\ fko mieJscem. d::i~·k1 któremu rozl1ljac~ 
będq swoje pa<;je i ;:amteresmmnw. ale pr::ede wentkim 
mieJ.Kem. 11 którym hędq czuć \l f u \iehie- mÓ\\ i starosta. 
fJ 1er::ym_~. że polepszenie warunków hytm1:rc. h ula tli' i 
rin111ież nauczycielom i \1ychmnmcom 1ch trudm1 i 
nie::1~:rkle wa::nq misję, Jakq i<'st przygoiowanie do życia 
mlodrch osóh- dodaje. 

Ta \\ ielka, bo wyno::-.Ląca 1,68 mln /ł 10\\estycja me 
bylaby możliwa. gdyby nic /aanga:iowaniu wielu osób \\ 
tym m.in. zarządu i radnych Powiatu M1<;dlyr7cckicgo oraz 
radnych Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

Pam1ątkowy akt erekcyjny podp1sała starosta 
Agnie~zka Olendcr ora1 wtccpr:.rcwodmc7ący Rady 
PO\\ iatu Jarosła'>\ SLiachetka. 

W kapsule umics/C70no równió na pamiątkę: 
pracę malarską. lokalną ga/ct<;. ma-.cc;kę ochronną
Jako symbol nasry~.:h c7asO\\ oraz matcnały l\\ 1ąLane 
/naszym powtatem. 

\!famy nad1ic_~t;. ic uroczyste otwarcie placÓ\\ ki 
planowane na lut:y 2021. odbę<.il'ic sic; \\ bard71ej 
spr7yjaJących okolionosetach i ''" 1dccvdm' an1c 
szcr<,7ym grom e. 

Bartow lgnato,,icz 
Staro.,tv~o Powiatowe 

--
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TA WZAJEMNOŚĆ ... 
Je\1 jedno .\/owo, J..tórym wszyscy powinni\my ,\if 

lt.ierowaćjak regulq wzajemno\ć 

(Konfucju\:,.) 

W pa:ldzierniku 2020 roku mija 30 lat od uch~'t'alcnia 
Statutu Fundacj i "Dla Zdronia", który uchwalono i 
za h\ ierdzono 18.10.1990 roku Załoiyciclami i fundatorami 
teJ l-undacj1 były osoby zatrudnione '' ówczc~nym SP Z07 
\11~dzyrzccz : Ąlcbandcr lielonka. Wojciech Struga ła, 
Krzy"1tof Adamkow1cz. Janusz Rongc, Manan Ktoska i 
Lcs?Ck KolodzieJczak . Kierownictwo Fundacji 
ukonstytuowało ię następująco - prezesem został Les:tek 
Kołodziejczal.., członkami Larządu Aleksander Zielonka i 
\\ojciech Strugała. Rok 1990 to początek okresu 7mlan 
ustrojo\t. ych w Polsce. '\owe wyzwania. ale rów nie .l nowe 
roz, .. iązama prawne pozw-alały na szukame innych ni:i. 
tradyC)JnC roz\\ 1ąza1i finansowych. Założen1c tej Fundacji 
budziło nad1icj<r na pozyskiwamc dodatkowych środków 
finansowych w tradycyj nic ubogiej słuzbie zdrowi a . 
StatutO\\ ym celem fundacJi b)ło przede wsLystkun 
gromadzenic srodków. finansowych na nkup sprzętu 1 
aparatur) medyC?nej dla wp1tala i poradni SP ZO/ w 
Międzyrzccro . Dramatyczna sytuacja finan'>owa polsk1ch 1 
tubuskich sLpnali podno:.iłaJeJ sens istnienia. Głównym celem 
Fundacji było doskonalenie funkcjonowania opieki 
Ldro\\ otncj na terenie powiatu międzyrzeckiego poprzez 
m.m.: 

l . Porysk1wanic ~rodków finansowych 1 rzeczowych na 
działalność słulby Ldrow1a w formie darow. izn, zapisów 1tp. 

2. Prowad7cmc d.nałalności gospodarczej przy pomocy 
pozy~kanych środków. 

3. Obrót posiadanych funduszy w formie lokat 
bankowych, akcyJnych 1tp 

4. Prowadzeme działalności leczniczej . 
V.. pierwszym k\-,artalc l 99 1 roku na~tąpiła rejestracja 

FundaCJI przez Sąd Rejestrowy dla miasta Warsza\\ y. 
~oghśmy, po forma lneJ rejestracji, rozpocząć dzia łalność. 
Srodkt finansowe zgodme ze statutem były pozyskiwane w 
fonnie daro-wtzn, nawiąLek sądowych i prokuratorsktch. 
Wykouystywallśmy nasze możliwości szpitalne poprzez 
sprzeda? leków (apteka szp1talna) - koncesję na prowadzenic 
takiej aptek.t przez okres około 2 lat wydało ~hnister~t\\O 

Zdrow1a; usługi gastronomiczne świadczone przez kuchmę 
~zpitalną: odpłatną działalność leczniCią w nicktórych 
poradniach w godzinach popołudniowych 1 wicC7omych: 
hosp1cjum domowe \\ zw1ązku z likwidacją Przedsiębiorstwa 
Gospodarki KomunalneJ. 1 koniecznoŚCI i za u"Jlną namową 
''ładz m1asta. Ut\\Orzyli śmy zakład pogrzebowy. 
funkcjonujący około l roku, z likwidowany, gdy na rynek 
m1ędzyrzeck1 z tym zakresem usług weszły firmy prywatne. 

Lata 1991 - 2000 były okresem względnej prosperit) 
finansowej. Roczne dochody Fundacji w tym okresie 
oscylowały w gramcach 400.000 - 700.000 - 900.000 zł przy 
minimalnych - 7a W)jątk1em apteki i działalności pogrzebowej 
- kosztach własnych Od roku 2001 pozyskiwame piemędzy 
zostało ograniclone w wyniku zmiany zasad pozysk1wama 
środków. Zo~taly tylko darowizny i w tym okresie do roku 2020 
dochody oscylowały w. granicach 30.000 150.00 zł rocznic. 
Ostatnie lata to dramatyczny spadek dochodów rocznie 
niepr zckractaj<tcyc.h l O 000 zł \\' sumie przez 30 lat 
dztałalnoścl FundacJ<I zebrała środk1 , .. Wy'>Okości CA 4 500 

000 zł. l tych środków opłacano w form1e nagrody roczneJ 
k'>1ęgową f-undaCJI. partycypacje finan.,owe otrzymywali 
praco\\ nicy zw iąLa!ll z dzialalno'>Cia zakładu pogrzebowego. 
aptck1.lckarze 1 pracowmc~ kuchn1. /arząd Fundacji pracował 
w form1e społecLneJ, nic otrzymując z tego tytułu 
wynagrodLema. 

Przygotowując ninieJSI) tekst sięgnąłem do archtwalnych 
:.pra\\Ozdań finansowych. Bylem za..,koczony dośc1ą sprzętu 
medycznego, który Fundacja w minionych latach zakupiła. 
finansując niektóre zakup) sama, lub te/. podpisując stosowne 
porozumlenia partycypacyjne z SP ZOZ. f\.ie sposób wym1emć 
wszystkich zakupów, lecz o mektórych wspomnę: 

- zakup laparoskopu (945 000 zł Fundacja 75%, SP 
ZOZ25%), 

- zestawy kardiolog1croc do monnorowania pacJentów. 
7cstawy aparatów do monitorowania noworodków, 

- aparat do kompleksowego badama v.zroku - poradnia 
okulistyczna, 

- adaptacja pom1e<;zc.zen na potrzeby oddziału 

rehabi litacji (po aptece i części oddz1ału połozniczo

ginekologicznego partycypacJa), 
- tomografkomputerowy- partycypacja. 
- ultrasonografy- partycypacja. 
- zakup artroskop u- partycypacja. 

elektrokardiografy partycypacja ze 
Stowarzyszeruem RozWOJU KardiOlogu Ziem1 Międzyrzeckiej 

- meble dla poszczególnych oddziałów, 
- aparatura laboratoryjna 1 diagno~tycLna. 
- sprzęt ortopedyczny i administracyjny 

( kserokoptarki ). 
W roku 2004 z przyczyn formalnych (ustawa me 

poLwalała mi kierować fundacją) prezesem została mgr 
Wiesława Koztelewska, ktora prowadz1ła Fundację do roku 
2012. Od tego też roku przechod1ąc na emeryturę mogłem 
zarządzać Fundacją \Haz z nowym1 członkami zarządu: 

F lżb1etą Jarmolińską 1 Andrzejem Ostrowskim. 
W omawianym okresie puy ka.ldym z oddziałów 

szp1talnych powsta\vały Sto,,arzy:.zcnia, które również 

pozy'ikiwaly piemądze na zakup drobnego sprzętu na potrzeby 
swoich oddziałów. Były to: Stowarzyszenie Rozwoju 
Kardiologu Ziemi MtędzyrzeckiCJ CORD IS, Stowarzyszenie 
Rozwoju Chtrurgii MiędzyrzeckieJ, Stowarzyszenie Rozwoju 
Anestezjologii i IntensywneJ Tcrapu Z1emi Międzyrzeckiej , 

Stowarzyszenie Rozwoju Ped1atru Ziem1 MiędzyrzeckieJ 1 
Stowarzyszenie Rozwoju Położnictwa i Gmekologii Ziem1 
Międzyrzeckiej . 

W roku 2019 szukałem now ych sposobów 
organizacyjnyc h działalności Fundacji, jak również 
nowych rozwiązań persona In) ch. Próba nie została 
uwieńczona sukcesem. W tej S) tuacji poprosiłem 

prawników szpitalnych o wszczęcie prac związanych z 
likwidacją Fundacji. Na konc1e Fundacji została kwota około 
15 000 zł, która zostanie przekazana szpitalowi na zakup 
sprzętu w:.kazany przez Prezesa Szpitala. 

Wszystkim darczyńcom i osobom, które akt)'wnie 
włączyły się w proces zdobywania pieniędzy fundacyjnych, 
skiadam serdeczne podzięko\\'ania - to je~t właśnie TA 
WZAJEMNOŚĆ. Dzięki tym zakupom szpital wzbogacił 
się o nowoczesny sprzęt medyczny, a pacjenci mogą i 
powinni mieć sat)sfakcję z mołliwości wykorzystania tych 
zakupów dla potrzeb ogółu. 

l cSTek Kolodziejczak 
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Z międzyrzeckiegoratusza Katarzyną Bandą, które odbyło się 7 
października 2020 r. w Bib liotece 
Publicznej w Międzyrzeczu. Autorka 

DZIĘKUJEMY, PANI ALICJO! 
Po ponad 40. latach pracy w Urzędzie Miejskim p. Alicja 

Sułej przeszła na zasłuloną emeryturę. Za cztery dekady 

sumiennej, wzorowej pracy podziękował jej 
burmistrz Remigiusz Lorenz. 

Pani Alicja zajmowała się w UM 
zarządzantem kryzysowym i sprawami 
bezpieczeństwa mieszkal'lców naszej gminy. 
Pracę w ratuszu rozpoczęła w 1980 r, czyli 
dziesięć lat przed reformą samorządu 

terytorialnego. - Miałam wtedy warkocze, a 
miastem rządzili naczelnicy, a nie 
burmistrzowie wspominała. - Była pani 
wzorem dla innych. Obowiązkowa, sumienna i 
bardzo pracowita. Będzie nam pani bardzo 
brakować - powiedział burmistrz wręczając A. 
Sułej wiązankę kwiatów i upommki. Do życzei1 
przyłączyła się kadrowa UM Irena Kiersztan i 
dodała, że p. Alicjajestjedyną urzędniczką L tak 
długim stażem pracy w ratuszu. 

MISTRZYNI GATUNKU ZDRADZIŁA JAK 
POWSTAJĄ KRYMINALY 

Blisko 50 osób wzięło udział w spotkaniu ze znaną pisarką 

poczytnych powieści kryminalnych 
opowiadała o swojej pracy. - To takjak z miłością. Jeżeli kogoś 
naprawdę ~ię kocha 1 los was rozdzieli, lo i lak was po jakim 
czasie połączy. A jeśli to wygaśnie, to znaczy, że miało 

wygasnąć. l tak jest ze wszystkim - mówiła. Za spotkanic 
pisarce podztękowała dyrektor MOK Ewelina lzydorczyk
Lewy. 

Spotkanie prowadziła Renata Dyla. Pisarka chytnie 
odpowiadała na pytania, pozowała do zdjyć 1 podp1sywała 

swoje ksią7ki. Nic mo7na wykluczyć, ze akcjy swojej kolejnej 
powieśct przeniesie do Międzyrzecza. - Podobno macie tutaj 
dwie rzek1, do których mogę wrzucić zwłoki. Także drżyjcie 
żartowala po spotkam u. 

ŚWIĘTO MJĘDZYRZECKICII LITERATÓW 
Nasza gmma jest matecznikiem poetów i ptsarzy. l'\1e 

wierzycie? Dowodem jest tomik wier~l.Y i t:bór opowmdań, 
których promOCJa odbyła się 8 października w Bibliotece 
Pubłicznej. - Liryczne. bardzo subtelne \\ swoim przekazie. 

choć nie zawsze do końca dopowiedziane takie są wiersze 
międzyrzeckic h poetów skupionych w "Saloniku Literackim" 
napisał burmistrz Remigiusz Lorenz we wstępie tomiku wierszy 
"Poetyckie Powitanie", który wydały ostatnio władze gminy. 

Ratusz s finansował takie zbiór opowiadań ,,Z 
międzyrzeckiej szutlady". 

- Dziękujemy autorom wierszy i 

opowiadań, gratulujemy talentu i wielkiego 
serca oraz życzymy im kolejnych sukcesów 
literackich - mówiła kicro\\mczka biblioteki 
Krystyna Pawłowska . Autorom gratułowały 
także moderatorka ,.Saloniku Literackiego" 
Renata Dyla oraz Iwona Paszko" ska, która 
jest wspólredaktorem ct:wartego tomu 
opowiadań "Z międzyrzeckiej szuflady". 
Dziękowały także władzom miasta za 
sfinansowanie obu wydawnictw oraL 
ufundowanie autorom drobnych upominkó\\, 
które wręczyli im Krystyna Pawłowska oraz 
wiceprzewodniczący Rady Miejskiej 
Andrzej Chmielewski. 

Autorzy wierszy - Aleksandra Bicia, 
Kamila Kogut, Maria Marciniak, Wiesława 
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Murawska. ł.ukasz Romaniak, Dorola Ruta- Zd~lnO\Vic;, 
'v1am.:na \\'icc;orck i \nur Wodar ... ki Pomy ... todawcą ;rbioru 
..1 mit;d/yr;cck icJ vullady ·· jc-.l Lcs1ck l 'trata, natomia.,t 
a utorami opo\\iadań ~ą : \1Jchał ld7JkO\\SKJ, M1chalina 
Krę\.J"7cw ... ka. Julia RoJek. \1aJ3 Smda. lłanna \\ajman. 
i\1ałgor~ala Ko11cl.,ka. Filip C;op. \1ana Kusąń-.,ka i Lcvck 
L trata. 

Tomik i 1biór opowiad:.u1 ukaLał) .,;ę \\ niskich. 
kokkcjon-:rskich \\ r~u nakładach. ZaintcresO\\ani mogą Jl.! 
W) po/yetyć \\ bibliotCCI.!. 

\ lE l 'WIF.RZ\ ('Jf.. TE'\ Pl [(' ~1A PO:\AD 400 
LAT! 

l' i~c 1 pr1domu XVI l'{\ II w. odkryto podcn., prac na 
.,k\\cr;c mi~c.J/y ul. K;IIJmll.:rla Wielkiego i rynkiem. Labytek 
t;ibc;picc.l) li archeolod1\ z !\1u.leum ArcheologJclncgo 
~wJko\\Cgo Nadodoa '' \\\ 1dn1C). 

- ' f o tak zwauy p1cc garnko\\ y ;r 

prn·łomu XVI t XVII'' ieku. Podobny odkryto 
kilkan.t ... cic Jat temu podcn ... badań prq ul. 
ChłoJnc.i. rakie piec-: "'J"t\'ptmały '' dom:tch 
hogat) \h mics;c;an. Koło nich /a/\\ )C/aj 
;naj d''" rtł) "l\= po ... lama Jomow mktl\\ -
1(1/llal·/a poch(1dt:!CY ;r navcgo mia ... ta 
dyrektor '" idnidi-.:go mu;cum Robert 
Michalak. ktilf'y kieruj\.' badaniami 
naukowym1 na plantach Du/a u9ś~ kan i 
;najduk ~i9 w dobr) m stanic. Po;ostałc uda '>iy 
;rckonstnt <m'UĆ. 

Badania na plantuch prO\\ adzą tc.i. l lubcn 
:\ug.u-.tyniak 1 Montka Kaczmarek u 
S\\tdntcktcgo muzeum. i'a!'tahsmy tch w 
p l y t k 1111 \\ y kop i c. k 11.: d v o c z) :. 'c z a l i 
fundamenty p1eca l en etap bada11 dobiega już 
konca. Po spouqJ;cnJu dokumentacji tab) tek 
IO\tanie ;rasypan). podobni-: pk kilku ... ctktnia 
studnia. którą A \.1 Je ha lak odkrył\\ 2014 r. na 
głó\\ '1)''11 -.kuy70\\aniu podc;a~ remontu 
Ó\\C/c.,nCJ ulicy \\ ,htktewJcza (obecnie to ul. 
KaztmJcrta WJdkJcgo). Wc;esmcj A. \11cha lak nadlOrowal 
remonty ulic \\ ccntmm mwsta 1 odkrył prty tym wiele 
ciekav.ych artefaktÓ\\ Np. na Młyńskiej natrafił na taJemniczy 
tunel. który oku al s i~ pi\\ nicą. Lista jego odkryc JCSt znac/me 
d lu/sza. L naJdUJe sią na n1cj śrcdniowJcc7ny tasak bojO\\ y ora7 
drC\\Ill<tnC belki, którymi pucd "iekami utward;ono obecną 
u lic~ Wcsołq . 

Badania na -.kwcr7c będą kontynuowane. Po ich 
takończcn 1u U\tU\\1011:1 tam ;o~tamc rzctba twórcy muteum 

Alfa KO\\alsk icgo ora/ kamień 1 maktctą m1asta, sporząd?oną 
na podstav.·Jc planu \1 t<;d7)r7CCI<l w 17XO r. pt7C7 mżymera 
l łamts7a. 

~ KĘSZYCY LEŚ'\EJ PO\\STA~I[ SALA 
WIEJSKA 

Od kilku lat wład1e gminy :rab1cgały o picniąd1e na 
budow<; ~al i WICJSkJcj Ukorono'A-anicm tych !itaraJi jest dotacja. 
która \1 Jcydryr7CC7 do:.tal 1 unijnego Programu Roz:v..·oju 
Obsnrów Wiejsk1ch Dostaliśmy 500 tysicycy t łotych 
Podobn<! kwotę wyło7ymy 7 własnego bud7etlt npowiada 
bum1i-.tr7 Remigiusz Loren/ 28 \H/C:-.nJa bummtr7 i skarbnik 
gmin) Kam1la Anioi-Szyman~ka podpbalt umowę \V tej 
spra\\ ic \\ L:rzęd.lie Marsnłkow~kim 1 'A-lc.cmar...lałkH:!m 

St,misiJWClll Tomczyszyncm. remlin ukOllC/CilJa ln\\CSt)CJI 
wyznac:;ono na l S lipca 2022 roku tapo\viada R Lorenz. 

Kęszyca Leśna ma m1htamy rodo\\Ód. Pow~tala w latach 
20. mmionego wiekujako ba1a woj~kO\\a Regcnwum1lager. Po 
WOJOIC 1.3J9h H polscy artylcuy~cl, a w latach 1957-1993 
stacjonowali '' niej rad1ieccy h}Cinośc iowcy. Po wyjeźd71e 
Rosjan 1ostała przejęta puc/ władze gmtny 'vfi9d7yrzecz, a pod 
komcc 1993 r. do by łych kovarowcó'' w pro\\ adzih siy pierwsi 
C)'\\ tlni micszka11cy. 

ŻŁOBEK ROŚI\IEJAK \A DROŻDŻACH 
Placów ka ponstajc d1ięki d\\ Óm dotacjom, które 

gmin a dostała z \1inister~h' a Rod1in~, Pracy i Polityki 
Spolcc.mcj oraz l:rzędu \1ars7alkowskiego \\ojcwódznu 
Lubuskiego. 

?.to bek powstaje \\ ek'lprcson ~m tempie. Kamień 
\\ ęgicln~ wmuron ano \\< jego fundament~ 20 lipca i ciągu 
1aled'' i e kilku tygodni praco n nic~ firm~ '\or Bud z Bolewic 
\\)budow ali okazał~ pawilon. Obcenic trwają " nim prace 
''ykońc1cniowe. - W środku tn\a montowanie instalacji 
clcktr~ cznej, grzew C7ej i nawie'' n ej. Kładzione są tynki, 
montowana je~ t stola rka okienn a. Robimy wszystko, łeb~ 4 
~tycmia prl)'\\itać w nim d1icci i ich rodliCÓ\\- ntÓ\\i 
burmistrl Remigiusz Loren z. 

Dyrektor Gminnego Zespołu Ośn iaty l Iabeiia 
Korcj\\O informuje, że \\ łi stopad1ie ogłos1onc zostaną 

nabory dot)·czące dzieci i osób 7aintercso\\anych pracą" 
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i:łobku. - Mimo epidemii koronawirusa i zwią1anymi z nią 
perturbacjami finansowymi, nic zwalniamy tempa i 
realizujemy wszystkie najwa7nicjsi'e zadania inwe~tycyjnc
r.unac;.ra R. Lorenz. 

MIĘDZYRZECZ J~WESTUJE \\' KOLEJNĄ 
DROGĘ 

Gładka jak stół nawierzchnia z kostki, a do tego lampy. 
chodniki dla pie::.zych i ścieżka rowerowa - tak za kilkana.~cie 
miesięcy ma wyglądać uhca Długa. W rarusro podpisano 
umowę na budowę ulicy. Sv .. ój autograf pod tym dokumentem 
złożyła też MaigarLata Winnicka z międl.yueckiej firmy 
Brubet, która wygrała przetarg na realizację imvestycji. która 
ma być ?realizowana w systemie • .zaprojektuj i wybuduj". 

Informacje z USC 
w Międzyrzeczu 

O.tnacza to, 7e wykonawca sam ma pr;·ygotować projekt i 
wystąpić o niczbędne pozwolenia. firma Brubet to znana 
marka. Gmina zapłaci jej 4 mln 975 tys. zł. - Z własnego 
budżdu wydamy Jednak tylko połowę tej kwoty - zaznacza 
Sylwc~ter Suchov.•ski. kierownik Wydziału Reali.1.acji 
Inwestycji. Na budowę lej drogi dostaliśmy 2 mln 754 tys. :tł z 
Fundus.1.u Dróg Samorządowych. 

Burmistrz podkreśla. że pierwszy odcinek Długiej b'rdzie 
pełnił rolę drogi dojazdowej do planowanego przez \\ladze 
gminy nowego mostu na Obrzc. To będzie epokowa inwc:-tycja 
dla całego miasta. Prace mają :-ię zakończyć 30 łi~topada 
przyszh:go roku -zapowiada R. Lore11L 

E'EATAKŻESTAWIA:\AZIŁU:~ 
Na wniosek bunnistr.1.a Re1mg1Uva L.orenza państwowa 

spółka energetycn1a pomoże gminie w utrzymaniu zieleni. -
Dostaniemy dotacj~ na obsadLenie kwiatami wybranego pr.!.I!Z 
nas mieJsca informuje burmistrz Remigiusz Lorcnz. Listę 
inwestycji realizowanych \V ramach zielonej metamorfozy 
miasta uzupełniają nowe ~cic:lki, łampv, ławeczki, zegar 
~łoneczny i pergole. a tak7e siłownia przy scicżce na łące 
kolejowej oraz boisko do minigolfa i tor przesLkodO\'.')' przy ul. 
Zachodniej. 

Program powoli dobiega już końca. a na jego efekty 
będziemy musicli poczekać do wiosny prt.yszłego roku. kiedy 
miasto :zazieleni się i nkwitnic. Burmistrz podkreśla. że to 
największa tegoroczna inwestycja w naszej gminie. Jej łączny 
koszt wyniesie l 0.2 mln :tJ. prL)' czym aż 4,6 mln zł lo dotacja z 
Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko. 

POWSTA~IE SKATEPARK 

Zgony: 

Planowan)' pucz władze skatcpark 
ma powstać koło parkingu przy ul. Pięciu 
Swi\'tych Braci Międzyrzeckich. Jego 
lokalizacja nie je:)t dziełem przypadku. -
Na placu zamontujemy urządzenia 
treningowc dla osób, które uprawiają 

wyczynowo jazdę na deskorolkach, 
rolkach, C?Y rowerach BMX. Rampy i 
inne ur.a!dzenia będr1 demontO\vane pued 
ustawieniem sceny, a po Oniach 
Międqrzecza wrócą na swoje miejsce -
zapo\\ iada burmistr.r. Remigiusz Lon:nz. 
W poprzedniej kadencji wład1e miasta 
wyznaczyły miejsce na plac. - Zrobiliśmy 

to jeszcze przed wdrożeniem programu 
rewitalizacji zieleni. Chodziło o to, żeby 
skarepark nic kołidował z tym projektem
dodaje R. Lorenz. 

DariusL: Bro:i:ek 
Lrząd '1iejski 

l. Ry~zard Mate ja. ur. 1959 r., zam. !\ietoperck 
2. M H~czyslaw Jakubowskt, ur. l 948 r .. za m. Mi~zyrzecz 
3. Jad'ńiga lłołubowicz, ur.l932r.,zam Mi~dzyriccz 
4. Krystyna O szczygieł, ur. 1943 r., za m. M u;dzyrzco 
5. f\1onika Cierach, ur. 1975 r .. zam. Międzyrzecz 
6. Miro~ła\\ Korol,ur. 1964r.,z.am.Międryrzec-L 
7. Alfred Płocieuiak, ur. 1941 r . .:r.am. ~1 ięd.zyrzec1 

Urodzenia: 
l. Alek~ Klimczak, s.Agnicszki i Marcina 
2. Nikodem Luczkowiec. "·Przemysława i Darii 
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MEBLE 
DORADZTWO PROJEkT WYKONANIE 

USŁU l 
IRAIISPOR,OWE 
00 c • KPA ZAGąA~ A 

kom. 509 468 499 
www.mlcdzyrzccz.mebl(.•.pl 
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Aut:o-Serwi 
_--::;:::=... 

Opony nowe i u.iywane 
W ctąglcj .spr~cdai-y postadam) 

opou) nowe w ró>uych roTmiarach 
do samochodÓ\\ osobo\\ ych 

1 creno\\ych 

"Leśkiewicz" 

Felgi no\\ e i u :l)'" ane 
Posiadamy fclgt alumunowc nowe 

ora1 tt/ywanc "" ro1nyc.h ro/tmarach 
od D '-21" do samochodó'' 

0:>000\\ ych. ICfCllO\\)'Ch 

~apra" a ł"elg 
Jako jed) 1 l ~.- 11 11c z u po iadamy 
uu.ądlenie do nnpra\\ y-prostll\\ ani a felg 

marki UNI-TROI. 

Przy wymianie opon z letnich na zimowe-płyn do spryskiwaczy GRATIS! 

Wywa.lanie kół 
Postadamy profesJonalny sprzęt 
do wywazama kół w pojazdach 

Sen,is opon Wulkanizacja 

WYMIANA-Ni\PRA WA-SERWIS-RENC)WACJA 
SPRZEDAŻ ()p()N NOWYCli l UŻYWANYCli W R<)ZMJ/\R/\CII 13"-22'' 

przy ich zakupie M<.1NTAŻ GRATIS! 

Naprawa zawieszenia 
Naprawy bieżące, 
Wymiana oleju-remonty silników, 
Wymiana pasków rozrządu, 
Pełny serwis klimatyzacji (płukanie 
odgrzybianie, nabijanie) 
Prostowanie i Renowacja felg 

Dojazd po auto do naprawy GRATIS! Usługi Transportowe. 

Posiadamy opony różnych marek: 

66-300 Międzyrzecz ul.Zawadzkicgo 51 
W\\W.oponymiedzyrzecz.pl 

tel.507 158 267, 732 877 067 
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Ekspresowa naprawa 

PROTEZ ZĘBOWYC'H 
tel. 0957412411 695261080 

j)u,,,,,a ~5atł'ha 

Pracownia Protetyczna 
1 Międzyrzecz os. Generała Sikorskiego 7 

CZVNNE 
PONłEDZIAUU l l SiliODY W OODZJNACH e.D0-17.00 

WTORKI, CZWAitTKI l PIĄTKI W GODZINACH 8.00.15.00 

STANISŁAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Choroby uszu, nosa i gardła u dzieci i dorosłych. 
Zabiegi operacyjne w narkozie. 
Badanie słuchu audiometrycznc. 

13 i 27.11.2020r. w godz. od 14:00 do ló:OO 
Międzyrzccz, os. Centrum 3 przy aptece 

.. Aspirynka" (v•ePcw od strony osiedlaJ 

Rejestracja telefoniczna: 608 802 553 

anusz Jaskowicz 
Specjalista ortopedii 

i chirurgii urazowej 
Przyjmuje w poniedziałki 
w godzinach od tS" do 17Dłl 

66-300 Międzyrzecz ui.Konstytucji 3 Maja 16 
-gabinety "Nagietek" obok sklepu medycznego 

tel. 691 37 86 86 

GABINET UROLOGICZNY 
lek. med. Ro1nan Turowski 

specjalista urolog 
(badania USG układu moczowego i prostaty) 

przyjmuje we wtorki i czwartki 
w godzinach 15.30- 16.30 

Międzyrzecz ul. Wojska Polskiego16 
tel. 601 911 019 

l Gabinet Stomatologiczn)' 

lek. storn. Zdzisia\\' Sobkowiak 
MiędzyrLecz os. Centnun 38 

teł. 95 741 2803 
przyJnlUJC: 

poniedziałek , środa, czwartek -
- 16.00- 18.00, wtorek - 9.00 - 12.00 

Pracownia protetyczna 
* Materiały wysokiej jakości 
* Prace wykonane 

z najwyższą starannością 

NAPRAWA PROTEZ 
Gratyna Grocholewska 
ui.Mieszka 123 
66-300 Międzyrzecz te l. 668 461 439 

Zapraszamy do czytania nas w sieci: 
Numery archiwalne .POWIATO\VEJ: 

Biblioteka Cyfrowa 
Uniwersytetu Zielonogórskiego: 

https://zbc. uz. zgora.pl/dli bra/publication/612 7 

7#stmcture 

SPECJALISTYCZNA 
PRAKTYKALEKARSKA 

"JEDNO SERCE" 
lek. Katarzyna Grela-Cyndecka 

Specjalista Chorób Wewnętrznych 
Kardiolog 

EKG, ECHO SERCA, HOLTER EKG. 
HOLTER CIŚNIENIOWY, TEST WYSIŁKOWY 

MIĘDZYRZECZ ul. 30 Stycznia 35A 
rejestracja telefoniczna 517057501 
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"Klimat na czytanie" ... Międzyrzecka Noc Bibliotek 
lradycyjmc ju:i Mu;dzynecki Osrodck Kultury \\łączył '>l~ w 

obchody ogólnopol'>klcj akcj1 ,.Noc Bibliotek" \Ja rcallzacJ~ 
naszych kilkudniowych działań otuyrnaltśmy dotacJę celową z 
G m my \1 iędzyrzccz T l.!goroczne obchody~"" i.,:w bib l i o tek 1 ks1ąik i 
odbyły się pod hasłem ,,Klimat na c tytanie". 

Dla przypomnienia Akcję i\'oc Bibliotek zainicjowano w 2015 
roku. Co roku organizatorzy wywaczajq termin, ogla\zajq ha!!>lo. 

twor:.q im.pirujqce materiały dla bibliotek, pr<Jjmujq zgloszellia i 
tworzq interaMywm1 mapę hiblioteJ.. w a/..cji. Ta ogólnopol.\l..a ak(ja 
w nieAonwemjonalny 'PO\Óh zaclu;ca do Aorzy.\tanitl z zawbów 
bibliotekjako najbardziej otwartych i do,tępnyclt in.\(rtucji kultury 
z ofertą dla osób w każdym wieku, miejsc wspólnych, lqcztfC)'Ch 
ludzi, lokalnych centrów żywej kultury i edukacji. 

MiędL~ rzeckie święto\\anie ro~:poczęliśm~ juł 7 
paidziernika od spotkania z królową polsMego kryminału -
Katarz~ ną Bondą. Na spotkanie przybyh również czytelmcy spoza 
Mu~dzyrzccza Spotkamc prowadzda Renata Dyla - moderator 
Dyskusyjnego Klubu Ksią?k1 i Mi.ydzyrzeckiego Saloniku 
Literackiego. Pani Renata przygot(mała bardzo dużo Ciekawych 
pytań, a odpowied11 pani Katartyn} były bardzo tło:ione. czasami 
wielowątkowe. Autorka opowiadała bamnic i z dużą nutą dowcipu 

m 111 o genezie swoich kstą7ck, <;kąd czerpie inspiracje. 
tłumactyła c tym s tę ró:lmą jej ksia:ik1 od typowych krymmałów. 
Dw ugodzinnc ~potkanie przebiegło w tnakomitej atmo..,ferze. 
Pam Katarryna to autorka. dla któreJ czytclmk JCst naJwamiej..,zy. 
'\a .takończenic podpisała mnóstwo bią7ek 1 1 uśmiechem 
powwala do zdjcć. odpowiadając jednocześnic czytelnikom na 
dodatkowe py tama. 

Kolejną od~łoną \1iędzyrzeckiej "ioc) Bibliotel.- 8 
października - była promocJa dwóch ksiażek wydanych pr.tl.!l' 
Urząd MieJski \\ MiędtyneC7u. Jedna to tomik wicrvy 
"Povv1tan1c poezji" poetÓ\\ ~kupionych prly Międzyrzeckun 
Saloniku Litcracknn. Druga to c;ęść 4 tbtoru opowiadat'1 z cyklu 
"Z mi<;dzyrzeckicj s1ullady". To wielki ~ukcc~ rniędtyr:lccku:h 

literatów \\ aniemu bunmstrza Mied;yrzecza "mistrzem 
ceremonii" został Andrtej Chmielewski- radny Rady Miejskiej. 
Pogratulował w stystkim twórcom!!! Zaznaczył, .le oble 
1111cjatywy literackie ... ą Ś'v\ ietną promocJq na-.zego reg1onu. 
H 1storu; pO\\ Stania tomiku oraz jego za,\artośc pr;ybhryta Renata 
Dyla - moderator Dy~ku-,yjncgo Klubu f...s1ązk1 1 załozyc1clka 
Międ.tyrzeck1ego Saloniku Literackiego. ..Ten tomik jest 
powitamem niczwykłego i fascynującego swiata poezJi. 
Pubłikacja zawiera pcvv~en zbiór przcm) ~leń, emocji. 
dośwtadczel'l oraz przeżyć, które przelali na papier poeci skupieni 
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v.okoł Saloniku ... ". "'Jatomia.,t Iwona Paszkow~ka \\ 1miemu 
ze~połu redakcyjnego" l mlędz)rzedueJ vunaJy" podkre\li la. ze 
to JU.i CL\\3rt} tom opm,•adan tego cyklu. Ich autorami są osoby 
l\\ ••vanc z Mi9dryrzcczcm ... r cmatyka opowJadan JCSt bardzo 
tróinJcowana. RÓ7norodność bohaterów 1 1ch prob lemów 
\w1adczą o kreat)'W'nOŚCI autorów o raz bardzo "'erokim spektrum 
ich zamtcrcsowań". Ob1c panie podziękO\\aly wielu osobom 1 
in.,tytucjom. które \\~pterały Kh dzta lanta ~~e~tety. me wvy-..q 
mogli s w •ętować w tym dm u r;.vcm z nam1 ltczymy Jednak na to, 
/c ju.i mcdhtgo spotkamy '>tę ponowme prry inneJ. rowmc 
znakomtleJ okazji. Iwona Pastkowska 1 Andrzej Chmielcwskt 
wręczyli nasz} m literatom upommki ufundowane przc.t burmtstrza 
Mi9d1yrzccza. Wspólnc zdjęctc i pyszny sernik pani Emcstyny 
oraz rozmowy kuluarowe zakoitczyły ten w~pan i ały wteczór 
litcrackt 

\\ piątek 9 pajdziernika do bibhmckt 73\\llal niczwykły 
gosc - Batanka. 1\ajmlodst czytelmcy po7nah Bajankę już 

wczcśntcj tyle. ze onhnc - podczas wakacyjnych zajęć z .,Żubrem 
Pompik1cm" Teraz moghśmy s1ę narevciC spotkać na żywo. 
Bapncc towarzyszyła K1cia KQ~ia - znana i lubJana postać z 
dziecięcych książek , których autorką jest Amta C.i lowm~ka ~asz 

Gość prtygotował d la naJmlod-.ąch w1ele atrakcji. Dticci były 
wciągane do zabav .. ·y za pomocą ge:-.tu. ruchu. -..IO\\J 1 octywiśc ie 

k~t41k1 PoJa" 1ły -..1ę elementy magn orat ebpcrymenty 
chcmJC7nc. \l1c mogło zabrakn::}ć rówmc7 muzyk1. \, ,1.,1 uc7e~tmcy 
grah na bum mrkach. a nutkami byli bohaterowie kstąteJ.. 7 seni 
K1c1a Koc1a '\unuś, .\delka. Julland ... Pacck oraz t)tUIO\\a Ktcia 
Koc1a. Dui}m zamteresO\Hl!llCrll cicstyly się puulc ko~tki. które 
pomagały lepiej potnać bohateró'' scrit.Kazde t..l7tecko otuym<~ło 
od BaJa.Jlki Dyplom PrLyJactcla Kict Koci. puygotowany puc1 
grafika \\ydawnict\\a Mc<ha Rod7tna ora7 drobtugi tw1ązane 7 
KICH! Kocią. których nic mozna kup1 ć '"' sklep1c '-•c lada atrakCJę 
"tanO\\i ly stempelki na rąctkę L bohaterami k~•ązek tej serii. 

Podcza~ ~ potkama mozt~<~ było 1akuptć ks1ą7k1 o Klet Koc t• prryb1ć 
pamtątkO\\)' '>tempcł 7 JCj Wl7crunktcm :--Ja zakonc7emc wszyscy 
zrob11l -;oble pamiątkową \C'>Ję na ściance w pokoiku K1ct Koci. 

\,a finał obchodó~~ l\ocy Bibliotek- 10 paidziernika -
przygotowaliśmy innowacyjną Grę M 1ej:-.ką Tam TU 1 tab lctami. To 
me tylko ciekawy spo-.óh na aktywne zwJcdl3nic. ale także 
atrakcyjna fonna "pc;dlama wolnego czasu w gron1e rodzmnym lub 
przyjaciół. Gra przygotowana przez firmę 1cwnętrzną lącryła m.m 
elementy htston i lokalnej 1 Btbhoteki Pubhc7nCJ bclctrystyk1K 
Bondy 1 L Henela. Serccm Gry Mtejsk•cj Tam Tu jest autorskie 
op rogramowanie. specJalnie skonstruov.anc przez F irmę 
AcoraLvcnts. Gracze pod,nclem na grupy. wyposateni w tablety 1 

pak iet \tartowy rustyli w trasę o godz. l9.30 Na~tym graczom 
towauyszyh dztennlkartc TV P Gorzów Wlkp. (relacja w 
\\ Jadomośc iach Lubw.k1ch z dn. 11 10 2020r.). Zadania 
?lokalizowano na terenie m1asta. a na UlLC<;mikO\\ Clekaty p)1ama z 
wybranego takre~u wiedzy (hl-..toria. literatura, czytelmctwo), 
ndania fotografiClne i :tadnnta specjalne. \\ ctastc rozgryv. ki 

wstyscy \\ idZic li punktacJę '>WOJ<! i mnych /C<,połO\\ Ta funkcja 
zost ała '"Y ł '}Ctona na 30 min. pr1cd 7akończcn1cm gry. Dllęk t temu 
rywalvacja trwała do k01ica, a ostatccmy W)'ntk by ł niespodz ianką 
Całość takończono podsumO\\amem 1 pokatcm tdJ«;Ć oraz 
oglovemcm W)'mk{m 'iagrody książk i Katarzyny Bondy z 
autografem autorkt \HęClyła zwyc1ęsk1m dm i) nom dyrektor 
\10K l , ." l!(ina ltydorct)k-Lc\\ y 

Kolejną niespodlianką " :'\oq Bibliotek" 2020 JC~t 
aut..l10book nagrany prlet pracowmk.(m Międryrzcck1cgo Osrodka 
Kultury. La zgodą Łukasza 1-lcnela na mot)""ach Jego powieśc1 
.,S1karłatny blask". Dlaczego .. Szkarłatn} bJa ... k "'? Otó.i akcja ICJ 
k'>iązki tocz} s1ę m 111 \\ Kur~ku. MtędzyrzcCiu. 7JcloncJ Górze. 
Jest to hi.,toria sekretneJ organizacjt. której agenci o 
paranonnalnych zdolno-.cwch trop•~ każdego. kto zetknął si~ z 
tajcnmicą starego domu .. GłÓ\\11)' bohater Lukav Stanczuk. 
\w 1ci:o up1eczony absolwent "OCJOlogii. dztcdnuv poło/on} \\ 
lcsnych O'>t~pach dom Pcłcn nadziei na lepszą przyszłość udaJe s•~ 
\\ rejon Międryrzcck1cgo ReJonu L mocmonego St}bko przekona 
'>i«;. ;c -.tojąca ~.;amotn i e w lesie stara chata staje sit; centmm 
nadnatural nych \\ ydarzcil ''' iązanych ze starym rytua łem 
pr ty\voły \\ani a potętncgo demona ... 

Lukav Henello pol'>ki p1sarz. filozof. Jego tcbty to głó\'>nic 
horrol) 1 fantasy. Jc~t ab:-.olwentem tilozołi1. pracuJe JakO 
nauCtyc1cl 1 copy"'' n ter Dotychczas wydał nast9pujące książk t. 
Lekcja łilozofil, w-,ród m.;drlO\\ starożytnOŚCI. "vtatcriały do lekCji 
filoto li i 1 ctyk1, On. Pow 1e~ć groty, Stkarlatny bla">k, Pod7iemnc 
Jma-;to. Demon. 

Więcej 110 profilach Biblioteki Public~nej w .\-fiędzyrzeczu i 
Międ~yr:.ecJ..iego Salonil..u Literackiego 110 Facebool..u. 
ZAPRASZAJIY!!! 

Kf)st)na Pawłowska 
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Trzy pytania do pani Renaty Dla mnie poezja to piękno słowa i 
uczuć. Na czym polega sił a międL) rzec kich 
twórców? 

Renata Dyla z Biblioteki Pubłicznej w Międzyrzeczu 
ma S7czególny powód do dumy - 8 października odbyła 'lię 
promocja tomiku pt. Poetyckie powitanie zawierającego 48 
wierszy twórcÓ\\ M iędz)' r zeckiego Saloniku Literackiego, 
który funkcjonuje n ramach dLialalności bibliotecznej. 
Pani Renata jest założycielką 

"Salonik u", organizatorką 

spotkań i przyjazną duszą 

kochających poezj~. 

Nie tylko dla pani poezja jest 
pięknem słów 1 uczuć. Pocci skupieni przy .,Saloniku" równte7 
tak definiują poezję. Poniewaz wysoko cenią sztukę, dbają o 
dobór słów pełnych magii, piękna, tajemnicy. Sila 
międzyrzeckich twórców polega na tym, że potrafią nas 
w7ruszać, odkrywać piękno otaczającej nas rzeczywi~tości. l ch 

- Pani Renato, jak w tym 
prozaicznym świecie znalazło się 
miejsce dla poezji? 

- Wydawać by si<r mogło, że 
trudno w prozaicznym ś~iccie 
sięgnąć po poezję. Ale nie w 
Międzyrzeczu. Tutaj ma swoje 
miejsce. czytelnicy chętnie si<rgają 
po tomiki wierszy. Wiedząc, że 
wśród nas są osoby piszące wiersze, 
postanowiłam założyć 
Międzyrzecki Salonik Literacki. by 
pomóc twórcom "wyjść z szuflady". 
Udało s ię! Dlaczego? Ponieważ my 
międzyrzeczanie doceniamy 
poezję, potrzebujemy jej. 
Uspokaja nas, sprawia. że 
odczuwamy emocje, dzięki niej 
myślimy kreatywnie. odkrywamy 
tajemnice słownej łamigłówki, które 
przekładamy na swoje emocje czy 
doświadczenia . Dlatego zawsze 

poezja jest odważna, szcze ra, 
sensualna. Nic nie jest po-wiedziane 
wprost, czytelnik może sam 
interpretować utwór. Autorzy 
zachęcają nas do odkrywania własnych 
cmocj 1. związanych 7 czytanym 
tekstem. Ta poezja pozostaje w naszej 
pamięci na długi czas. I to równie? 
stanowi o ich sile. 

-" Salonik" zadebiutował. 

Jakie są plany na przyszło~ć i czy 
obok poezji będzie też proza? 

Oczywiście, zawsze znajdzie się 
na naszych łamach godne miejsce dla 
autorów. 

Salonik powstał 5 lipca 2019 
roku. Do dnia dzisieJszego 
wystąpiliśmy w wieczorkach 
poetyckich. wystartowaliśmy online, 
mamy patronat medialny Powiatowej. 
Plany? Mnóstwo ... Na kilka lat. 

Salonik powstał z myślą o 
utalentowanych ludzwch piszących nic 
tylko poezję. Myślimy także o krótkich 
formach pro?atorskich. [~;tniejcmy 

będzie miejsce dla poezji. Może na chwilę zapom inamy o tym, 
jak jest dla nas ważna. bliska i potrzebna. Ale ona istnieje. W 
prozaicznym świecie poetyckie słowo cieszy się wielkim 
zainteresowaniem i jest źródłem wzruszeń. Cieszę Się, że 

wyszedł tomik literatów skupionych w Międzyrzeckim 
Saloniku Literack im, ponieważ mamy mało pozycji 
poetyckich wydanych w naszym regionie. 

dopiero rok. cały czas rozwijamy ~ię. Powoli wprowadzamy 
prozę. Mamy opowiadante Doroty Ruty Zdanow1cz W 
ogrodzie, czy historię Starego Jana w krótkiej prozie Marii 
Marciniak. O szczegółowych naszych zamierzeniach nie 
powiem. to będzie niespodzianka. Zapewniam, że nie będą 
Państwo rozczarowani. 

Myślę, że każdy z nas odczuwa potrzebę utrwalania 
swych myśli, czy obserwacji. Niektóre przemyślenia 
domagają się wręcz. by przekazać je dalej. Poeci robią to za 
pomocą swoich wierszy, za co im serdecznie d:liękuję. 

Serdecznie dziękuję wszystkim, którzy prZ)'CZ)'niłi się 

do wydania Poetyckiego powitania. 

,,Kultura w sieci'' 
Międzyrzecki Ośrodek KuJtury 

został beneficjentem prog ramu 
"Kultura w sieci", dofinansowanego ze 
środków Narodowego Centrum 
Kultury. Projekt pod nazwą 

"Koncertowo i teatralnie szerzymy 
kulturę zdalnie" zajął 164 miejsce na 
ponad 6000 złożonych wniosków! MOK 
w ramach działalności statu towej 
prowadzi m.in. pracownie artystyczne dla 
wszystkich gmp wiekowych. Z powodu 
pandemii koronawirusa, zajęcia w 
pracowniach i koncerty na całym świecie 
zostały odwołane lub przełożone na 

poznieJSZe terminy. Jednak artyści nie 
zawiesil i działalności i, tak jak w 
przypadku wielu innych dziedzin życia, 
przenieśli ją do sieci. 

Od maja do września uczestnicy 
sekcj i teatral nej Międzyrzeckiego 
Ośrodka Kultury nagrali l O audiohooków 
i słuchowisk, których tematykajest na tyle 
zróżnicowana, że z pewnością każdy 

z na jdzie coś dla siebie. Za 
prz ygo to'' a nie słuchowisk 
odpowiedzialna była Izabela Spławska 
- reżyserka teatru dla dzieci i młodzieży, 
kullurozna-wczyni, teatrolożka. 

Rozma" iała Izabela Stopyra 

polonistka, jurorka lokalnych 
i ogólnopolskich przeglądów teatralnych, 
a n imator oraz instruktor sekcji 
teatralnych MOK. 

Kolejnym niezwykłym efektem 
projektu jest koncert lokalnego artysty -
Remigiusza Bordy - absolwenta WSP w 
Bremie, założyciela projektu "Dom 
Sztuk", malarza, rysownika, fotografa, 
autora tekstów poetyckich i kompozytora. 

Do tej pory efekty 1ch pracy 
obejrzało ponad 30 tys. odbiorców! 
Całość dostępna jest na stronie 
www.mokmiedzyrzecz.pl w zakładce 

"Kultura w sieci". Zapraszamy! 

Międzyrzecki Ośrodek KuJtury 
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Niestraszne nam trudne czasy. • • 
Jak radzi sobie biblioteka Zespołu Edukaqjnego " 

Brójcach" okreo;;ie pandemii korona" i rusa? 

81ctący rok stkolny do łat'' ych nie naleiy. Pandemia \\lflba 
co\ 1d 19 nnicniła realia vkolnc. Pnorytetem ~tal o ~i~ nauCLanle \\ 
betplcctnych \\arunkac:h. D~n:kCJi.l 1 nauuyc•elc tmierlaJą 'ilę 7 

nową. mcprLC\\ idy'' al na ucc.ty \\ l'>toscq. Doswsow U ją '>lę do 
\\ yJątkO\\ ych \\arunkó'' prac} Duże wy7\\anlc o;tanęło takle 
pr.tcd nauC?ye~elcm - b1bliotekarL'em. Co aob1ć 1 jakie podjąć 
d,r1ałania. aby d1icci miały ... \\obodny do"t~p do ~:bwrÓ\\ 
bibliotcC/nych 1 nadal korty,tały 1 oferty ct;vtclmctcJ b1hl iotcki'.) 

B1bhoteka Slkolna /c..,połu EdukaC\.fllcgo \\ BrÓJC:.tch to 
micj\CC w którym '>to-.uJC -.u; nowoc/esnc rOI\\ ią.tama techniCinc. 
Od tuce h lat funkCJOOUJC w nieJ .,y:.tcm c-b1bho. \\' 1cvłym roku. 
w ykouy ... ttqąc moLhwo\cl tcchnictnc "Y" temu \\pro w adtiłam '' 
bihlmtccc mnowację metodyC/no- organii<KYJI1ą pl .,Biblioteka 
na \\ yci:u~nięcie ręki". D1u,:ki temu biblwtcka vkolna \ta la :.1e 

SzafkiwSP2 
D.1iałania podejmo"ane od kilku rniesięc) 

pr.l)nio'lł) fanta\tyc:tn) \kutck uc.1nionie ~zkoł~ 

Podsta\\ O\Hj nr 2 \\ \1 ięd .1) r J:CCIU ju.i mo~ą cirv~ ć się 
piękn~mi ... zafkami! lo ~:ki--t \\:-.pantakj \\,półpra~..y 
md7il:im. llC.lniO\\, llaliL/\I<.:I~h. prdCO\\I1ik(m t pt'Z)J3UÓI 
.. Dwójki"" nad \HZ)\tkim CLU\\ała nit'./3\\0dna Teresa 

innowacyJnym centmm edukacji i w"połpracy. w ktorym uczn1ow1c 
nic tylko wypożyc7ają książki, ale mają też do .... tęp do różnych 
iródeł m formaCJI. Dncc1mogą komfortowo kor.ty,ta~.: .te vkolncgo 
k~•cgotbiOm 

Sy-,tcm e-b i bito uo ... tO ... O\\ a n\- je-. t do pot m: b \\ <.,pókze ... nych 
UC7mów, którty mają motll\\osc wyszuk1wan1a ksmiki 1 użyciem 
smartlona lub tablctu v}bko 1 wygodmc. \1obllny dostęp do 
biblioteki ~iprawia, że rczcmacja ksią7k• ery prtcdlutcnic terminu 
Jej zwrotu są mo/lm c \\ każdym miejscu i o kaidcJ porze. Do 
odebrama ks1ążk1 '"Y'tarC/y karta ctytelnika. któn1 bibliotekar.t 
mo/c ... t w orLyć z w ykor 'Y"tan1em do\\OineJ karty 7 kodem 
krc~kO\\ ym. także elcktroniC/flCJ wy~" 1ctlancj na ekranie 
... maniona. Dla ty.: h. ktorty obawiaJą 'iię, te tapomną '" rócić 
książkę. c-btblio ma <.pccjalną funkcję cldtron1etnc 
pr,rypommenia. <;y,tcm autom,\lycmie \\ y~yła wmdomosć z 
informacja o tbh.lając\m !'-U; tcmume z\\rotu. Jego prtekroucnltl 
C/) UO'>I~pnośu biaik1. Biblwtcka dzwła ~prawnie, a prLctwarzane 
prtC/ n1,1 d,lflC \i.} popri.l\\nC l 1.1\\<.,/C aktualne f'o za<,Juga Stałego 
poląctcnia 1 k'>u;go;biorcm B1hhotck1 '\arodm\CJ d1i~ki niemu 
OpiW bihliO):'l'afiCine '>a pobtcranc l rcgularlllc aktualiiU\\<IIlC 
.;;~~tl-!111 c-biblio umotli\\ 1a n'l\\ nie .l clektronientc prowadlenie 
k' !e\ ill\\ cntar/tl\\ ych 1 .llltomat~ et n c mon1tor~m a m l! prac} 
biblioteki. co pucklada ~ię na dodatko\\) Cl<t, , kitli') h•hl1otckar? 
nw/c p<h\\ ·~ue m 1n . na promocJę~.,, tclnictwa . -.lcd,rcmc potr?eb 
uctniO\\ u~ ro"' oj~'' o ich komp•:tCIKJL In n m\ acja w pro\\ aJ10na 
'' blhłlotccc ułam i a prac~ nauczyc•clt poloni,t{m. Mog<l om 
kort;, -,tac na lek eJ 1 1 matenałów pr~:ygoHm anych puc t 
hihliotckart.t nmic-.!ltOn) l h w') s Iemie 

lak '' i~c biblioteka vl..olna \\ Brójcach ob<tła \tereot~ p 
micj~ca nudnego i \Larcgo, " któr~ m jcd\ D\ m tadaniem 
bibliotel..arta je\ t \tani~ na strai~ nicz~ m nicprzcr\\anej ci~q. 
ro micj'lcc 00\\0C/C\OC, prl~J31nC dzieciom i majU{"(' im \\iCIC 
do taof<'ro" anta. 

\lalgor1ata \Jol..ra 

l h\tkO\\'ika. \\ -,n.~rcie p h r ~lo z" tdu <,l ·nn. Podua .... <-t kc ' t 
,Ptlmc pl.H .1ebna ..,;ałka dla ucznw SP2" miało mtc" "'c 
mnó:-.t\\ n \\ ydarzcil i podcjtnO\\ an;.ch inicjatyw oraL 
pnm :-ld/t)n\ ch lic;. tac. w .... parła na ... ogromna liczba osób, 
li 111, in-. ty tliCJI. \\ ~L~\9 .1 otwartymi sercami pr.l) lączali 
\ię do akcji. Otr,rymaltsmy mno~t\\O w.ictnyLh fantÓ\\, 
ktorc ctc'\Z\ ly s i~ wi~lknn 7aintcrc.,nwanicm pod<.:Zas 
Ile\ tJcji ,,. tych n~ ud; i al brało ''ide cudownych o~ób . 
\\ ~.: k 1 " .... pominamy :-.mak "łodkości przy goto\\) ''~my ch na 
~ł< dk c S rody ora7 do~ konał<! ;a ba\\ ę podc;as rodLitmych 
znMg. '1 -.portowych. 

D.1biaj mo.lcm" .1 rado~uą patrLc( na rw;kn~ ~Latki 
.1dobi:!CC szkoln~ korytar.~c. Dzieci są .zach\\)-COne a ich 
thmtcchy "ą dla na.., naj\\aim~j'i7C podobnie pk zdrowie. 
k..,tcśmy teraL ~pokojnieJ'-1 o kręgo~łupy n•bi'V~.:h ucz111ÓW

udało "I'Y je Ldecydo\\ anic odctaiyć. Słona podzięko,\ania 
nałeią się \\SL)Słkim, któri) " jakikoh\h.•k sposób i \\ 
jakimkoh,iek ~topniu pr.1~CI)-Diłi ~ię do reali1acji tego 
n i en')' kle istot n ego zada n i a. 1 rudno \\1 raLić t9 
\\ clZtifC.lnosć. jednak z całym przckonamcm moż~my 
kolejny ra7 powicdllcć . .!C ra7em udało nam '>19 dokonać 
czegoś naprawdę znac:tącego. D7tękuJcmy ?a kaidy gest. 
.laangaiO\\anic. chęc1 \\-ier.l) nt), ie "~pólnymi siłami 
jeszcze nierazzrobi m) coś rÓ\\ nie nażnego! 

Aleksandra Biela 
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HISTORIAMUTW- część VII 
~pon~oringu JeJ pracowntc~ 
pOCl'l'>t(m a h na<; tdrO\\)rni płatkami 

~e,tle, a Jlll 19 grudnia .icgnall,my rok 
201ft '' re..,taur<II.:JI .,Pia\IO\\ska .. na 

3 paidLicrni~a 2016 r. zainauguro\\ali~m~ jcdeoa~t~ jui 
rok działaloo\d oaVCJ!O uni\\HS) tctu. \\ykład na temat· .. Pola<.:~ 
'' Pcter..,burgu ,,,gf~h,f praw\\ m h. naukow) ln\t) tutu Jfl,torii 
L' '\ \ 1 proC dr hJb. ,\ ń .1r Kqa'>. . 

l O patdLtcmikJ 2016 m ku '~ rJmach '<.\III l ubu.,f...tego 
Tygodn11 '-lcntor.l lldb~ l~ ..,;,. l Gmmnc Dm \cn1ora . 
Prte\\Odntc/,\ca Rad) ~licy .. h.icj t\1ar a Ktjak i bunmstrL Radl>-.!J,, 
Loren/ priekatah '>ymbolic111y lduc1 do bram tma ... ta na n,:ce_rretc'> 
\\adaw y KuayiJ,h.leJ 1 I: l.ib1ct) Jank<m"ktcJ prte\\ odm~·I,JCCJ 
Zwiatku lmcf\tów i Rcnct<;tO\\ 

. 29 pa/d~iernika \\ \101< 'potkaliśm) -;ię n a uroc1~ \to~ci 
obchodó" l O-lecia '\li~td'~ rzcc~ic~o Lo h\ er!.~ letu Trzecie~o 
\\ ie~u . LrllC/\,to'>l rotpou.jł te-.pół ''ok.tln~ .. \pl.1t1/' 
od..,ptC\\aniem h)mnu n:~vcgo UI11\\Cr,ytctu do mcl~dn nictnan~go 
autora. oprac<m anc1 mu;yc;mc pr7Ct S la'' on11ra Fdu,a. do t...toreJ 
uło.iyłcm pithcnk~ pr~;cntuj;!~;l uudnt~r 

\1llrow.t JC~t -.tudencka "t.lra. 
S"'~'n) jc't .i,tJ..:.,Io,. 
On'' ickuukr) c '>i<; nic ,tara 
Lcu .:micjc musi.;\\ tw ... 
Bo -.tudl.'nl wetą/ ..,j'> U~l"f 

l o ro;ry'' t... l.' db:1 tara ra . 
(' ;y t n na "y~icucc. 
C1y to na wykładach. 

Uśtmcch na twartyma 
W wakacJe JCd7tC 73 granic'l. 
/obaL/)' 11cmi vmat. 
7wtcdn te; kraj i of...ołtce 
Potnaje cały \w i at. 
PomaJc ró1nc obyc7aJc. 

Św1atowc kuchntc zna. 
Jęryki obce te .l pozna c 
l tak pr /Cli) c i c gna. 

A gdy go chandra ra; dopadnie 
Wct<ti ma \\C~oł~l twafl 
' •c c ho\\ a ... mu t ku\\ ~l.'rcu na dnie. 
\\ sród na' pr tyjaciół ma. 

Po krótkieJ mułumcdtalncJ prezentacji dziesięcioletniego 
dorobku '\.1L T\\ okolic;no~ctO\\ c pr zernów i e me wygłosiła prctl.'s 
\\lacła\\:1 Kuetyil,ka. Głos /abicrali rt'mnie.i liClnie priybyłt gthCIC 
'ikładaJqc 7yCtenia i gmtulacJc W C/ę\ct artystyClnc_j c;łonkow1c 
7e~połu ,.Aplau1" pr7cdst:J\\tlt spektakl w reżyscni Anny 
Ku.lmi t't skicj Ś\\ i der ,.W kawiarni dwudztestolecia 
mtęd;ywoJennego piOsenki 1 wiers7e da\\llCJ Warsl3w(. 
Wtd/OWIC moglt tc7 ?obacryć ,.D1ień 1 1ycm <.,tudcnta"'. Artysct '' 
krótkich. dowcipnych scenkach pr?edsta\\ i li d;iałającC na 
un iwers) tecie lektoraty. sch.cjc i kola zainteresowań. Lrocty 'tosć 
zakońcryło m1łe -.potkanie w kmO\\ eJ k;~,,iarence ,.Stopklath.a" prty 
kaw te 1 pyvnym torcie ufundO\\anym pr7e7 cuf...1cmię pan-.t\\a 
Ba leC\\ t C/ÓW ze Sv.tcbodzina 

2 ~rudoia 2016 roku odbyło ., .ę zebranie sprawotda\\CLO· 
wyborc;e \\ \\)'ntf...u taJnego gfo,o\\anta 'kład 1ar1ądu ora7 komi.,ji 
re\\llyjnej przedstawtal stę n:~stępująco: Z:lfląd· \\ acła\\a 
Kuczyńska- pre?es. Ka11micra Ktczka sekretarz. Mana \1u"ał 
skarbnik ora; clłonJ...o,, ic Jolanta Walczak i Lech Machłanski 
KomiSJa rew II)'Jna: Jo1ef KugH!Jko pr~ewodmcz<jC). cl'łont...O\\ te 
Alina Gajle\\IC/1 rercsa Mukomiłow. 

J~dnym L. wa;nych clemcntó\\' naszeJ dtiała lnośct jest o.,pra, .. a 
umuL.ykalmcnJa słuchaczy. a koncerty filharmonii potn:l6sk1CJ miał) 
duży \\pływ na nasze preferencje muzyczne. Wałną rolę odgrywały. 
\\)'jatdy na spektakle opcro\\C, operetko\\e, teatr:~ l ne • 
filharmomc7ne \-1tmo ntcWJclktch środkó\\ finansowych uJa,.,.ało 
się sporo ;obaC?yc. Dobrodz!eJSl" cm było to. ic mtch~my 
7apev. monydoju d i po" rót do domu. Zawsze było raźnic i wesoło ... 

W hstopad;ie ..,tudcnc1 torganl7owah .,w1cc.tor andrtejkO\\ y • 
ktorego sponsorem była łirma .. Future Media" i w ramach 

'potkaniu opłatkowym ~kładJjąc '0b1e WIJjemnic ... crdeane 
:i\C/Cnla 
• 21 'ót~c1nia pr0~\itah\m~ roi.. 2017 \\sp.m1ał)m balem 
kama\\ałt)\\Ym \\ .. Sah lw.trtancJ · \10K /orgamto\\any ad ho.: 
konkurs tan~czn) \\)grała b~dą<..a pryw !lnic malienstwcm para 
\1.1ri.t 1 lirstula) 1 l.ucpn(Stanhł:m) '-11pulcccy, ktor?y tak taneczmc 
tdn n'mnict prze; iyctc, tcrat ud11cla14e ~i~ akt~ \\ntc w /)'CI U 

uni\\ersvtctu . 
1 i lutego Ot\\arll~m) ~cwn 'POI to\\ y uCtcstnicząc \\ 

;organJ/tl\\ a n) m prtez U l W Krosno Odr;an,kiC III tum!CJU 
krc;gl:~ro.,t...1m LT\'v \\ojcwódttwa l.uhusk1cgo. '\ tva dru.iyna \\ 
-.kład7Je O,muta Duhanim' -.ka, l knryk Groitskt. Kr-y '>l) na Kub1ak, 
Jóicf J.....ugicjkO. LbtgllfC\\ Lcchct1, l Olll.l'>/ Lody g .t. Rc~lal<~ 
!'1.1:~1 inov. ska. Irena RY'' ak, C7c,J:m a \\'a\H 1') nO\\ ,J.; a ora1 Botcna 
Zając 1ajęła II miejsce 1 352 pkt. ;a l l\\' Kwo.,no Odrtan,kic- 365 
pkt. 

li marca 2017 r zor~anizO\\ al i;rny po ra1 pic m s/) '' mncj 
formule ob~hod\ Dnta "oh1ct, kttlf) ptlł,J~'/) h~my 1 obchodami 
nowo u't:~no\\ ton) m Dn1cm .\1\,•.ie;y;n . PanO\\ i e po7a 

tafundowamcm szampana zorgantw\\Jii J...araoke, które prowad;ił 
prtcbojowo nasz pan od mfonnatykt Artur Duda. Panic natomiast w 
..tcnbcte"' /3 PRL -ow:-kie goidnk1 i niJ'topy obdarowały panów 
faJnymi ko lorowymi skarpetkami doskonałej jakości, co 
~pra\\dl'tłem osobiście będąc obdarowanym. Poza tym \\ ystępy 
1biorowe i .,olowe. śpiew) i taricc." ogóle pr1ednia ~a ba\\ a. 

6 maJ3 \\llęhśmy udtial \\ .. Ogólnopobkun "v1arstu ordic 
\\ all1.1ng. ?orgamzowanym prze/ Stowarry">zcme ,Akademia 
Złotego Wieku'' w WejherO\\ ie \\ ru 7 Połsk.ą Federacją Nordic 
Walkmg i Akademią \\ycho\\<Ulla hlyctnego w Gdańsku. 
Gor.jcymJ propagatorkami tych mar:-zów są panie KI) s t) ny 
(Chamtem:~ i Kubiak). Drugtm sportowym" ydar?cntcm był udztał 
nas/vch \ l uchaczy 20 maJa "" Semonad11e organtlO\\ ancj pr7ez 
LTi Steraków. Jak na gościnne wy~tępy. na tle na:-.tych przyjacioł z 
S1erako,.,a wypadliśmy nie najgortCJ i JCS7czc było bardLo wesoło. 
bo wtem h czy s tę udział, a me lokata. 

Od maja lektoraty, sekcje i koła 7aintercso,,ań kończyły 
swoje zajęcia, by 21 czerwca już t r adycyj nie na dziedzińc~ 
zamko"'ym zakończyć oficjalnie i u roez~ścic rok akademicki 
2016117. 

\\1 okrcl>Je wakacyjnym- od 6 - 17 ,., r?eŚnla, -;tudencJ udali s tę 
na wyc teczkę obJa7dov .. o pobytO\\a do 13u.łgam . Chcąc 
rotprostować nogi po długteJ JCidtic ;w 1ed1th llajduvobos71o 1 
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ruszyh do Rumunii. W przepięknej Transylwanii zw1edzi l1 zamek 
hrabiego Drakuli oraz miejscowości Bra~zow i Bran. W Bułgari i 

zatrzymah su; w kurorcie na wybrzeżu Mor~a Czarnego. W czasie 
pobytu nastroje 1 pogoda dop1sywały. 

2 pa.ldziernika mzpoczęłiśmy kolejny rok akademicki 
2017/18 wykładem inauguracyjnym prof. dr hab. Artura Kijasa na 
temat ,. 150 rocznica urodzin Józefa Piłsudskiego i setna roc7.Jlica 
nicpodległości Pail:-.twa Pob,k1ego"'. Na inaugu racJę prtybyli 
wicestarosta Zofia Plewa, burmistrz Rem 1g 1u<sz Lorenz, 
Pr:tewodnicząca Rady Miejskiej Mana K1jak 

\\ poczet studentó" "tym roku zostali przyjęci: Krystyna 
Kam1ń~ka. Jo lanta LC\\andow~ka. Flib1eta P ławstuk. Anna 
RataJczak 1 Włodzimierz Tomaszewsk i Ślubowame odebrała prezes 
Wacła\\a Kuczyńska: .,Wstępując do wspólnoty akademickiej 
Uniwer:-,ytetu Trzeciego Wieku ślubuję. 

- pogłęyb1ać wiedzą 1 poszcuać horyzonty mtelektualne. 
- dbać o rozwój tizyczny 1 dobre stosunki koleżeńsk1c. 
- postępować zgodme z prawem, tradycją 1 obycnJami 

akademickimi, 
- pr1estuegac pflepisów Stalulu i Regulammu, 
- dbać o dobre imię Uniwersytetu Trzectcgo wieku." 
Złoiyh~my proJekt do otwartego konkursu ofert ogłoszonego 

przez Starostwo Powiatowe. Wygralism) go w dz1edLJn1e kultury, a 
1głoszony projekt nosił tytuł .. Płyme W1sła płyme·· 1 nealizowany 
by ł dla uczczcma 550 rocznicy pierws;.cgo llpływu Wi~łą na całej jej 
długości 1 ogło~zt:nic pucz SeJ!n RP roku 2017 .. Rokiem Wisły''. O 
pomoc poprosiliśmy Annę Ku11mnską- Świder l Jej mężaAndrzeJa w 
reżyscrowamu i prowad7eniu tego przcdstaw1cma. Tematem 
'pektaklu były regiony naszego kraju leżące nad Wi'>łą. l tak 21 
IJ,topada 1e ~ceny MOK popłynęły piosenki 1 w1ervc ~ławtące 
pi.ykno \\ isły i Jej okol i c. 

'\la\\ 1azahśmy kontakt z pa mami Grażyną Michałowską 

(pedagog) i Małgorzatą Makarewicz (psycholog). założyctelkami 
[undacjJ lruCJ3!) v. Społcctnych ,.MIF;DZY" i rozpoczęliśmy cykl 
zajęć pod ogólnym tytułem Gimnastyka umysłu. Zajęc1a te trwają do 
chwili obecnej. 

W marcu zarząd MUTW podpi~ał umow.y z Dyrekcją MOK o 
współpracy tych szacownych instytucji na rzecz mieszkańców 
miasta i gminy. Dyrektor \-10K Ewelina lzydorczyk - Lewy 
zaproponowała bardzo korzystne warunki za kor.~:ystanie l. 

pomieszczeń Domu Kultury. natom1a:.t umwersytct zobow1ąnł się 
do udzielania pomocy przy organizowaniu wsze lkich imprez oraz 
bran1a w mch udz1ału. 

W maJu po dług1ch staraniach 1.arządu i dl"ięk1 pomocy 
dyrektor \10K W burmi~trz Rem1giusz Lorenz pr;.ydzielił 
umwcrsytetowi pomieszczenia w przyziemiu budynku domu 
kultury. Tym samym lokal nav uległ znaCJ"nemu pm~ięks7eniu. 

W kw1etniu przystąpiłlśmy do projektu .. Lubu-.kie dla seniora" 
in~p1rowanego pr1cz f-undacJę Impuls dla RzeczypospoltteJ. ProJekt 
finam,o\~any był ze środkóv. Mimstersma l\auk1 i S1kolmctwa 
"Wyzszego z drugiej edycji programu .. Wsparcie Uniwer<>ytetów 
Trzeciego Wieku". W programie b) ły finanSO\~ane proJekty 
dotyczące zaJęĆ cdukaC)Jnych. W nasrym unJ\>,ers:;. tec1c stworzono 
8 bloków tcmatycL11ych po 15 osób każdy. Nasz uniwcr:c.ytel stanął 
orgamzacyjnic na v. ysoko~ci zadania i z pocwciem dobr7c 
spdmonego obowiązku 15- osobowa grupa ~łud1ac;.y udała ..,i.y do 
ZieloneJ Góry na uroczysto~ć zakońCJ"cma realizaCJI tego projektu 
Nasza po'>tU\>,a została oceniona przez orgamzatorów bardzo wysoko 
i zasłu/yhśrny na \\ 1ele pochwał. co spraw1ło nam olbrzymią 

satysfakcję 

lpa/dziernika rozpoczął się rok akademicki 2018/19. 
\\"yklad na temat .. Drog1 do \\Oiności"' wygł osił kustosz 
m iędLyr ;.eck1ego nnveum Anduej KirmieL 

9 paid11emika zorgani1owali~my \\ ramach Dnia Seniora 
piknik mtegracyjny na teren1e MRu" Pm<!wle. natom1ast w ramach 
.,Gminnego Tygodma Semora·· zaprosihśmy sluchacty na wykład 
konsu ltanta wojewódzkiego w d.z1edzin1e genatni dr Urs1ulę 

Ka\\ a lec- Ił urny pod t) tulem .,Wielkie zespoły gcnatrycznc ze 
Slczególnym uwzględmcmcm tabur1eń funkcji po~nawczych. v. 
tym choroby Altheimera 1 depresji"'. 

'W listopadLic uczestniczyll~my aktywnic w inscenJLacji 
powJtama Ignacego Jana Paderewskiego na dworcu w Poznamu. 
które stało się 1skrą zapalną do v.ybuchu Powstania 
Wiclkopol~k1ego. W rekonstrukCJi odtwarzaliśmy poznańskich 

mieszctan Witających późniejszego prcm1cra. 
Wwsną roku 2019 poza normalnymi zaJęciami statutowymi, 

które przebiegały normalnym trybem. słuchacze - Cchna Bartos. 
Władysław Brteszcz. Lucyna Kahsz. Józef Kug1ejko, Renata 
Malmowska. Jadwiga Rogala, Halina Witkowska oraz Zofia 
Z1arkowska. pod nadzorem Waclawy Kuczyl1skieJ i Katimiery 
Kiczki opracowali proJekty do Ot\vartych konkursów ofert do 
Starostwa PO\\iato\\ego w Mi~tdzyrzeczu oraz do Wydz1ału Polityki 
SpołeczneJ ROPS przy Urzędz1c Marszałkov. ski m w Zielonej Górze. 
Złożono cztery proJekty trzy do '>tarostwa i jeden do ROPS . 
Ws.zystkie zm.tały przyjęte przez komiSJe konkursowe. Jednak ze 
Starostwa otrrymahsmy tak mskie dotacje, 1:i ze względu na brak 
funduwy nie mogli~my się podjąć 1ch realizacJi. Natomiast projekt 
złożony w Z1clonej Górze otrzymał wystarCJ"ająco wysoką dotację i 
15 czen.vca na teren1e \1RU w Pniewie stawiła s1ę liczna grupa 
naszych studentów, laS Ilona członkami stowarzyszemu Bona F ide-; z 
Jordanowa i wspieram przez wolontanuszy ze Szkoły Podstawowej 
nr 6 pod op1eką p MałgorLaty Matczak. Tam realizowan) był nas1 
zwycięski proJekt .,I mpreza rekreacyjno-sponowo krajomawcta", 
mający na celu aktyv. izaqę 1 wsparc1c osób starszych. 

W roku 2019 obchod./iliśmy ;.akońc.renie roku akadcmicktego 
dwukrotnie. Po raz pierws1~· 19 cTenHa '\la m1ędzyr 1eckim zamku 
odbył się 1stny ZJazd przedstawiciel! umwersytctow 1 Gortowa, 
Strzelec KraJCńskich. Witnicy, Św1cbodnna. Skwierryny. ?1elonej 
Góry. ~yśliborza i Sierakowa. W częśc1 artystycznej uniwersytety 
zapretentowały swój dorobek anystyc7ny. a było c7ym s19 chwal1c. 

26 czerwca natomiast postanowthśmy zakończyc rok 
akadcm1ck1 we własnym gronie, równici na dnedzińcu zamkowym . 

Na tradycyjny wyjazd z.agramczny wieńczący rok akademicki 
wybraliśmy się na Majorkę. 

7 paźdL.iernika na uroczystości inauguracji roku 
akademickiego 2019/20 "ykład wygłosił dyrektor mul'eumAndrzej 
Ktrmiel 

17 grud ma po7egnaltśmy rok 2019 na spotkaniu opłatkowym 
w restauracJi Neo. Przeżyliśmy radosną nicspodziankc;. gdyż 
odwiedziły na-. zuchy z 22 Gromady l uchoweJ ,.wc~ołc Płomyk i"' 7 

druhną Martą Lewańską. wolontanus:.re z kła~ l ll .ł oraz 
wychowawcy św ietltcy SP nr 2. Zuchy uświetmły naszą uroczystość 
występami, okolicznościowymi wierszami, śpiewaniem kolęd oraL 
wręczyły nam laurki z życzemam1 świątecznymi. \\ rewan/u 
wręczyliśmy dz1cciom torby 7C słodyc1am1. Jeszcze raz dziękujemy 
im za v .. spamałą mcspodllank<y. 

18 grudnia 2019 roku odbyło się zebranic ~prawozd.awczo 
v.y borczc. Podczas zgla~1anw kandydatur zad en z członkÓ\\ 

popr?ednich władz nic wyraził zgody na kandydowanie Po 
ukonstytuowamu się władz przedstawiaj ą ~ię one następująco: 
prezes Waldemar Gajlewicz. sekretarl Jad\\ iga Rogala. skarbnik 
[:Jibieta Kujath; członkowie zarządu· Halma Witkowska i Józef 
Spychała Koml~Ja rewizyjna. Krystyna Kamiń~ka przcwodmc7ąca 

ora7 ctłonkov.1c Renata Mahnm' ska i Zofia Ziarkowska. '\11cstety. 
nowy tarząd ntc miał szczęścm. albowiem prowadzenie działalności 
od w1o~ny 2020 roku ~kutcczme urmdnia im pandem1a koronawirusa 
CO\ld-19 . 

.\a tym kończę \\Spomnienia L. 15 lat działania 

unhHrS} t et u, mając nadzieję, że " jakiej~. chociaŁ maleńkiej 
cL.ę~ci pokazałem trud prac~ tej organizacji i dałem moim 
kolegom studentom asumpt do wspomnień. \hzy~tkim, którz~ 

\~spomagali nas na tej drodze rozwoju sło"cm i czynem, 
pomagali nam służąc radą i dobrym \łOl'l-em- DZIĘKUJĘ. \'ie 
wymieniam naL.wisk ani stanm,isk, bo można 
kogoś pominąć, a chciałbym tego uniknąć. 0~1 
sam.i dobrze wiedzą, kogo mam na m~ śli. 

Andrzej KicTka 
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Niesłuszna granica 
R.tąd pruski po zal..ońc.teniu l n oj n) ~ wiatonej oficjalnie 

popieraJ ut\\-orzenie państn·a polskiego, jednak t' Iko na 
terenach .taborón rosyjskiego i austro- "' ęgiersl..iego. Pienuze 
zalo.lenia dotyc.tące terytorium no\\o pO\\Stalej Republiki 
Polskiej nie obejmonal~ \\jej granicach \\ielkopobiJ, która 
nłaści\\ie o;ama wy\\ałcz)la niepodległo\ć. Skutl..i Po,~o;tania 
\\ ielkopolskicgo znacznie wpł~ nęły na kształt poniatu 
międzyrzeckicgo, któr~ pr.-cd nojną sięgał dal<'ko za Obrę i 
Trzcicl. Po\tanonienia Traktatu Wersalskiego ro1en,al) 
ponad stuletni /\\ ią.1ek tych terenóv. .1 rcs.1tą '\iemie~. 
zalam~jąc i\tniejące po\\ ią.1ania go\podarczc, komunikac) jnc 
CLy tez !>polec.lnl'. \\ praktyce zamieszkała tu ludność długo 
trakton al a no,,ą granicę jako nie'lluszną i t) mc1a~O\\ą. 

Po'ltano\\ienia Traktatu \\crsałskicgo 28 C.len\Ca 1919 
roku ustalił~ pr.tebieg granicy odrod7oncj Połsl..i i '\iemiec. 
Punl..t 27 dO t) C .l) l granic \icmicc. a podpunkt 7 prec)zonal 
odcinek linii granic.1ncj z Polską. l\1aHc na uwad1e. ie gramea ta 
nu! byLI wy1nauonc.~ prcn I)JntC \.\ teren te. Traktat 1akładał 
pow~tante koml~Jl dchmttacyJnej, która sk ładała su; 7 7 członków: 
" ZW\Cit;'~kich mocar\[\\ Ora/ po jednym 7 :--:~~.~mtcc l Polski. Jak 
wy.mka 1 relacJ I prted\VOJenny'Ch mH.'szkańcÓ\\', prteJ l wojm! 
w.tatową w l\1 u;dzyrtcc1u 1 
Shv tertym e. tak jak '' mnvch 
reJonach Prus. tgodnJc iyll 
<?bok stcbie Nu:mcy. Polacy i 
ZydtJ. a sprawy 
narodowościtme n1e miały 
kluczo\\ ego 711aCtenia. 

\\) LnacLenie granic) 
dopro"adzilo do 
niezadon ole n i a o b~ d" u 
'l tron 1 tak na pr7) kład 
Mu;d1ychód pr1ypadl Polscc. 
p o m llll o ż ~ \\ m l c ~ c l ~ 
prtewagę stanow 111 l\ 1emcy. 
ale'" ca łym powtec1c 
vv •ększosctą byli Polac). la to 
skupiska polsk1c '" rCJonach 
Wicrtbna. Ps1e1cwa. 
Dąbró\.\ k1 Wlkp. czy Kramska 
70staly w N1emczcch. Silnym lobby na rtecz Nicmice była 
mieJscowa s;lachta. której dobra niejednokrotnie zost ały 
rotdztclonc gramcą Jak na prqkład \\ wicbzośct w łaczonc do 
Polski 11emic Gertrudy von Willich z Gorzyma. a jeJ majątek w 
~owym Gorzycku polostał po mem1eckieJ strome. C1ę~ć areałov\ 
leśnych należących do rodu l'ischer von Mollard 7 Trtcicla 
Lnalalło '>tę po stronic pobkiej. W Pvc/C\\IC tnaC7nym obrońca 
spra'"Y mem1eckieJ był graf Wilhelm ro Dohna. ktorv gosc1ł ~ 
.., Jebie w pałacu Komh.Ję Aliancką. , ... ytyc/ającą granic~ \\·cdlug 
relaCJI JTIIC<>zkancó\v, był to wystawny bank t eł. Graf m1ał pólniej 
twterd7JC pubhcmtc. 7c przeb1cg granicy\\ okol i c ach Jego w ło~ci 
w Pszczew1e. kosztował go 2 miliony marek w tłocJC 

L.okalnie dochodJ'iło do korekt) ~\C7e~niej ustalonej linii 
granic.1nej Pom1mo obccno~u niemicekich oddz1ałó'' 
grantC/nych w WJJcvvie. Potucbowic 1 Radomvślu. m1cszkańn 

tych''"' wymogli zrmanę decytJi KomiSJI 1 znaiezll su: w Polsc~ 
W za m Jan Smics1kowo i Dębowa lęka przypadły-....; icmcom Jako 
lokalne twycięstwo "'Jcmcy 7 Brandenburgii. '\owej \1archii oraz 
\-1arch11 Granic?nej. odebrali potoo.,tav\lcme Tr1cJela \\ gramcach 
Nicm1ec. Polsce przypadła lln1a kolejmva Międtychód ~ Zbąs.tyń 
1 dwor~cc kolej<)\\ y \.\ Tr1ciclu. Za /a'>ługi " \\alce o utrzvmame 
Trzciela \.\ gran1cach l\JemJec landratowi rnu;d7)TzcckJc;nu \on 
Meibom, przyznano honorowe obywatelstwo tego miasta \V 

cza-.Jc, gdy pod \\'arvawą to~:zyła '>H;: zac1ckła bitwa Pobki 1 

Sow JCtamJ, w Landsherg:Warthc (( ,orzowJe Wlkp.) odbywa ty s 1ę 
1mprezy dnękuynnc .. Deut'>cher T ag'' z udt iałem delegaCJI miast 
reg10nu w tym \-1 iędr., rzecz a 1 Sk '" terzvn-. 

Oficjalnie R/e~~a ~icmiecka n ·w~jnie pol<iko-ro'i)jskicj 
.1acho~'ala neutralność, lcC7 sukcc-;y RosJan były 1m na rękę 
Pano\.\ ał pogląd, i c po przegraneJ prtez Polskę \\ OJntC. '-.. tcmcy 
hędą mogły odty,kać odebrane im tercny m. m korvtar1 do Pn" 
Wschodnich. ~u~ tak.im sccnariuvu nikt n1c brai pod uwagę 
n.:akcJI komuntstow n temJcckJch t 1ch :-.ympatykóV\, których ,.". 
Republice \\eunarskicj był tnc.H.l'n:;, odsetek \\ "<JcnKtec.h t\ lko 
'>MaJni soCJahsci U/1\<1\\ah \\ yznac;one pr;ez Tr,lktat gr<u;JCC 
Komum~cinatomiast (takie pol-.cyl 1akładal1. ic Polo.,ka stanic s1r; 
Jt·dnt, m t krajll\\ JCdnohtCJ l u ropy. gd.1ie fląd:;. będa sprJ\\O\\an~. 
prze t Rad) proletariatu. 

.Podeta<; ''iz:;,ty delegacji MiędtynarodowcJ Kom1.,j1 
C:.rantctncJ " s1crpntu 1919 roku prtcd-.tav\ icick -.pokllnośu 
/1cmi Pvc.le\\~ktej z grupą pol'>klch hderov., Fcltbem 
Pa7dztOrkJcm. Lud\\ ikiem \\ tttchcncm. \\ojcicchcm Poal!kaj, 
Ka7JmJcrtcm KowaJ-.kim t ~tl!rcta /\\anym .. KroJem Pol.tkO\\ ... 
.t.łożyl1 Mc•.nonał i protest \.\ sprawie nie-.prawicdllwcgo 
r<)LO-.tJwJenta Pszczewa 1 okolic. tak licznic :tamJcvkał) ch prti!Z 
Polakó" \\ granic.tch 7\tcmJec. Pod nadzorl!m KomiSJI 
przepro\'"adz.ono w gmtnic referendum ludowe 
(Volksabsummung). v. J.:tórym "iękc;.1o~ć m 1eszkańco\v Pstczewa 

tagło~ow ała ~:a po.wstamem 
vv gramc,tch Nu~miec. Takie 
Polacy 7 Dabrówki \\ lkp. 1 
BabimoJs~:czyzny. 
organizowali podobne 
prote.,ty 

~owo \\ytyc/ona 
granica sponodm,ała tei 
zmianę charakteru 
miej'lCO\\O~ci Ziemi 
~1iędzyrLeckiej, które z 
prO\\ ll1 CJona ln ych mwst 
nien11eckich ::.ta ł y się 
nadgramcmym1 o~rod1am1 
adm in1..,tracjt. W 1922 roku 
utwouono nową pro'' inc_~ę 
(,rentmark Po-.cn
Westprusscn c7yh Marchia 
G ramczna PoLnań- Prusy 

/achodme. ktora obejmowała powtaty nadgran1cznc na długosci 
ponad 300 km od BytO\va na Pomorzu po Wschowę na Śląsku. Jui 
sama na.lwa prowincji sugero,.,:ała tymczaso\.\ y jeJ charakter. Ten 
rozcJągnJęty wzdłuż granicy s7tuczny twor admmJstracyJny me 
tworzy ł Jednolitej całości, był podzielony poprze/ ''Ytyczonc" 
l 919 .roku grantce z Polską na tr7y odd11elne rejony '\aj\\ ięksZ) 
na połnocy. ze stolicą prowincji w Pile obejmowal pow1aty: 
cz.łuchm\~~1. 7łoto\\ sk1. wałcckt, pliski. nadnotecki, centralny 
rc_1on z pow1atam1. skwtCrZ)ń-;kmt, m1ęd!) rzccktm i babJmOJsl<..nn: 
na południu powiat wschowski. Zanun \.\ P1le torganizowano 
od po" tednic budy nkt dla admuustracJt, '"' lati.llh I9n- I 928 c;ęsć 
m-.tytUCJt (jrcnzmark zlokali1owano w Obrzycach, które -.tały s1ę 
wa7nym ośrodkiem admint ... tracyJnym dla całeJ pnmtnCJt Tak 
u-.tanO\\ 10na gramea '' pełm me <;atyslakcJono'' al a 
obu stron, co stało s1 ę Jedną t przyczyn wybuchu 
J...olejnCJ Ił \\ OJłlY SW IJtOWeJ 

\ndr1cj Chmielewski 

Fot: Jfielkanoc 1919 roku. ~anifestacja 
pr:;eciw wlqczeniu mia<;ta do Polski 

((J(W/tichtc: der Sradt J/e<;erit::. P Becker). 
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EMMA DRÓSE- CZYLI OFIARA UKARANA 
,.Raniq' dobrego cz/owieJ.a ni.\zczymy w.\~·stko co jest w 

nim dobre" 
Eurypide~ 

\\ ~ciągnięta 1 CLelu\ci archiwum l eŻ) prLcde mną 
.. tecLka" Emm ~ Dro~c. ofia r~ eu ta na1ji S.Lpita la 
P~ychiatr)CLnego " ObrLycach z c.Lasów 11 woj n) ~~\ ia towej. 
Cic.:nki, pr;ybrud.rony ~korovyt L JCJ naL~tskrem npisanym 
odn;ctnrc 1 numerem akt. OboJ.. krótJ..a adnotaCJa· .,przyj ęta do 
<,Lpitala " Obrawaldc 29.12. 1942 " i stempel L datą jej śmierci 
20.0 1.1 94 3. Tr ty mam \\ rękach zbrór poiółkłych kartek, 
opisujących histonę i)Cia 42-letnteJ pacJentkt. Kobrety 
napiętno\\anej jako chora p-.yLhtLLOte. J<~ko ~anatka 
prtcchodtą~.:a menopau tę. Jako mebe7prec7na dl:t rodnny .. . 
/ahuhnćJ kobiety, kilkakrotnre pr7yJmO\\ancj do nkładów 
lcc/lliCIYCh i. moina by pO\\ ied.ticć. 
ska1.ancJ na ~rmcrć puc/ mę:ia i 
par) s l\\ o. La mordO\\ a n ej ,~, .. Lakład.trc 
Smiero..:r" '' Obra~aldc podc/as Akcji 
T 4. C l) mogę dn'>taJ. opreraJ<IC. srę 
tylko na kriJ..u krotk ch notatkach. 
opi,ać tę kobu.:tę 1 opO\\ red7ieć o JCj 
kr 1}\Hllie? 

[m ma Drose. 1 domu Kraje\\ ska 
urm.ł!ila się 17 li-.topada 1901 roku w 
lllleJscowo~ki \1anki ( \1an<.:henguth. 
po" iut Ostróda) na terenie 
Ó\\C/e ... nych Pnt, \\..;chodmch (dlbraj 
woje\\Ód7t\\ o "armrn~ko -
m:vur ... krc.:). Uc7<;s7ctała tu do vkoły 
pod.,taWO\\ ej. a po jej ukonC7eniu 
prtct dwanaścre lat pracowała jako 
kucharka Szukając lepszego tarobku 
ptt.yjechala w 1920 r. 1 prowincji do 
13crlrna. DLJC\\ ięć lat pó/niej. \\ wieku 
2X lat. \\ y.,tła za mąi: i od tego czasu 
7aJmowała '>lę wyłąc;nie domem. jako gospodynr domo\\a. Była 
matką trójki małych dz1cci 1 mre.;7kala 1 nimr 1 S\\ 01m męzem na 
osiedlu domkÓ\\ L ogródkamr ~ Kolome Gicf~kanne \\ dnclmcy 
Berima -Rcinickcndorf (dnsraj Budnerrrng 34 D). l wywradu 
lckarsk Jego. pr7epro\\ adtonego z F m mą. np1sancgo w 
dokumentach wynika. :-c\\ rodnnic panowała pr1emoc domowa. a 
małi:onkO\\ i c byli od jakiego~ czasu w separacJI Z akt wyniJ..a 
nre7btcre. i:e wykorzystuJąc swoją przewagę ckonomrczną. mąż 
znęcał -,rę nc~d zale.blą od nrcg:o gospodynrą domo~ą Kobieta 
mów t o nim 7 goryc7ą . G t~\ l> l m pos=ła gd:ie ind: i ej. h1·ć mo:e 
uratmmłahym sol>te :yCte •. . tJ tak torturowal mnie w 
ną/Hral·:mer~=.r sposoh. ::ehr mme poni=v< · . latem 1942 roku 
tostala d\1 ukrotnic prtyjęta do ówc?cc;ncgo s7p1tala rm. Frwrna 
Lrck w Beritnie na leC7cnic Tam w placówce stwicrd7ono przy 
drug1m prtyJęciu. i:c .. :la n ·nwcja mab?ńska "prl"yctymła sty do 
tapr;epaszczenia poprawy u7yskancJ podczas leczenia za 
prerwszym rvem Lekar.te ze szpitala zaprsah: .. c.; pac}L'ntkt 
11 \'\fępujq H~\ rainie ohja\n ps1·cho- neurotvc:ne Pr=yc:ynq mo::e 
hyc'· ur::ka s.vtua<ja H' domu. \re ma dmmdcm na dwrobę 
orgamam1 Wrdaje s tę. ::e nawrót ohjaa ów te H bardzo 
prawdopodobn). Wtec~v doradzane bvloby pr:~jęcie do kliniki 
psl'chiatrycznet" napisano w wypisrc ze sLprtala. Powstaje 
wratenie. ie !ekarte ze szprtala im. Emma Liek uwai:ali 
'' ytdrO\\ icnie pani Dróse za możliwe ,Jednak nic do konca działali 
tu \\ mteresrc pacjentki. Moina przypuszcnć. 7e nnrechah JCJ 
leczenia \\łaśnre ze \\Zględu na sytuację rodzinną, ktorą U\\azali za 
bc1.nadlłcjn<l l O listopada 1942 r. mą.i: Emmy wymusił na 
wład1ach szpitala pr1ymusowe przyjęcre Jej do Sl"pitala \\ 

dttdnrc.y Berlina- Wntenau. w a ... yście poliCJI. upokortona rmma 
Dro~o,e. tostała pod puymuscm przyjęta na oddtial takładu 

lectnrcLego .Do dokumentóv.. dołączony je'>t hst od męia. który 
v..czcsnreJ napi~ał do \\ydtiału /drov.. ia 1 pro'>bą o juk naJvybste 
zabranre żony tdomu,te \\tglądu na JeJ 1ły ~tan zdrm\ ia. Betkamy 
kat rodtm} p1sze. że JCgo żona coraz czę~creJ crerpr na napady 
~zah1. t /C bot ~tę on o srebre r '>\\Ojc dtiCCI, r ie zona często 
pow tar?a, 7e .. co; może s i~· \f{/( l(() N ~lę oba re=~ \1 III(/ .. l raportu 
pr1yjęc1a do szprtala dO\\ i ad ujemy s t<;, że u E mmy wyra7nic było 
'' rdac ~lady przemocy. ( .. ~·iniaki na całym ciele. :adra pa ma na 
plecach·). które jui potem celowo nic będa \\spominanc w dalszej 
ctę,ci postępov..anra. 7amiast o~ądzrć r ukarać ..,prawcę pnemocy 
domowej. system tactyna karać jego oliarę L kobrety. 
maltretO\\ anej pru/ męta. ;diagnoto~ano .. psychozę 
okołomcnopaULalną''! Ctyl1 1 tego wynika, że Lmma Drose me 

stała s1ę psychrcLnJe 
nlc.trÓ\\110\\ aiona 1 po w od u 1łych 
''arunkÓ\\ o;polcctnych 
(maltretowante pr1e1 mę1a). ale 1 

pO\\ od u w p1eraneJ jej choroby o 
podłoi u brologiuny m (kltmaktcrium). 
Według akt. prtemoc dotnO\\a me jc.:st 
tutaj prtyc1.yną JCj taburzcnia 
lękowego, tylko racteJ choroba 
(menopauza) jest mterpretowana jako 
zagro7enie dla rodtin). \\ aktach 
znaJdUJ C s•ę równic? karta przyJęcra do 
vpnala im Emina Lick, " którymjest 
zapr ... ana rozmowa z Fmmą. W teJ 
rotmov. i c kobićta \\}t naJe. że JCJ mąż 
ją uderzył i po tym doznała .talamania 
nerwowego. który ~ywolał u niej 
długotrwałą bc1sennosć . Według 
7aprsków w aktach notpaczona 
kobieta pro'>iła o wybaw1enre od 
c.ierpreń psychrc7nych i popro-;tła· 

. Daicie mi chloroform' Krótkie notatkr . które zostały 
!>portądlanc w ciągu d\\ÓCh t)godni. w~kai'ują, że ~mma Drosc 
była coraz bardzieJ zruJI10\\ana fi.tycznie i psychiCLnte. ie musiała 
70stac tmus1ona do Jedzeniar/c wyra.tiła chęc smrercr. Pod koniec 
lio;topada 1942 r. została pucmcsiona do innego domu na tcrenre 
takładu lccznrczego. W międzyc?aste prawdopodobnre popadła,.,. 
odrętwrenie i zrezygno\\ała 1 prób porozumrewanta srę 7 rnnymr 
ludtmr. pomcważ teraz 7ac7ęto )ą naz~ać .. głuchonremą". W 
dalvym crągu odma,Hała JCdLcnia. ale 30 ltstopada 1942 r 
za U\\ a.Lono, ie nadaje się do prostych prac. Ił grudnra 1942 r 
taproponO\\ ano Jej przenre~1enre do Szpitala P ... ychiatrycznego w 
Obrawalde (Obrzyce). Transport odbył srę 29 grudnia 1942 r. L 
wyjątkiem wpr:.u z l R styc7nra 1943 r.: .. Pacjentka le::qca, zostanie 
przeniesiona na Odd:::ialll (odd7rał prryjęcrowy)". W Obrawalde 
me odnotowano żadnych dałs7ych prób lec7cnra Lmmy. Ostalm 
wprs z 20 ~tycznia 1943r . Frituslet(alis) (7gon- przyp tłum. ) : 
rrrc:erpanie po permanentnej odm m~ i e jed:enia. \\ 
rtCC7}\\Istoścr okohczności jej śmierci pozwalają puypuszczać. 
że \\ Obrawalde nietdolna do pracy kobieta lOSlała otruta 
(veronalem lub luminalem) lub umarła 1 głodu. Był to proce~ 
praktyko~any w Obr.t.ycach tysrące razy. JcdnoMkt niczdolne do 
pracy. z których lU Rzesza nic mogla mieć korzyści 
były elrmino\-.anc Oprawcy bc1 sumień, tacy jak 
mąt rmmy, byli natOmiast bard1o potrzebni nowej 
.,Ras re Panów". 

Katan~ na S7tuba - Frącko" iak 
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W moim magicznym ogrodzie- cz. IV 
lbzyslko ma s11ój koniec i zgodnie 

L tą prawdą. lato ustąpiło miejsca Jesiem. 
Lbtcraliśmy w naS7ym ogrodzie ostatme JU7 
plony, które napawały nas dumą, a C/erv•one 
pomidory o nieLwyklym były dopelniemem 
każdej kolacji RÓ\\nocLeśme Ljadalismy 
prosto z krzaczkó\\ tę ich koktajlową 
odmtanę. któreJ sadzonki do~taltsmy od 
sąs1adkL Po"' oh nasze grządki pustosnty i 
trzeba było przygotować je do jesiem i 7imy. 
Mą7 po lekt.urach dotjC/ących pielęgnacji 
ogrodu i rozmowach z są.,iadamt, zabrał s1ę 
ochoczo do pracy. Na gr.qdkach rósł w 
blyskawtcznym tempw nelony poplon, a my 
Labrahśmy sic;: ?a ścmame drzew, ktore były 
jui na tak zaniedbane. że pousychały i me 
rodLił) 0\\0CÓW. 07ięki życzliwości i 
pomoc) sąstada. wystarczyła chwila. aby 
nasz ogród ~tał ~ię jasny IJeszc;e ( optyc;nie) 
wu;:kszy. W tym samym czasie zbieraliśmy 
do skrzynki jabłka i soczyste śliwki. Od 
wiosny do tej pory pokazują się na 
krzaczkach czerwone słodkie poziomki, a i 
malinek parę znaleźć można 

Postanow1hśmy w mtcjsec śc1ętych drzew 
posadzić nowe. Wybór padł na drzewa 
kolumnowe. bo bardzo nam się spodobały i 

ich wielką ?aletą jest, że rosną na wysokość 
nic zajmując miejsca rozłożystymi 
gałęziami. Nasz magic7ny ogród 7 każdym 
dniem stawał się coraz bardneJ Jesienny -

tracił Jaskrawość kolorów i głębokość 
odcieni. by powoli pr;ybicrać 7dccydowamc 
ióltych 1 pomarańczowych barw Z powodu 
coraz krótszych dni jui mniej czasu 
spędlah~my \\ nasLym ogrod1ie. Szybko 
zapadający zmierzch, któl) \\ mgnieniu oka 
zm1cmał s1ę w c1emność powodował. że 

musieliśmy wracać do domu. Pr.ryvly \\ 
koncu nasLc drzewka. 'laJplcrw 
posad1ilismy papicro\\ki miniaturowe. bo to 
prLCCH~i naJWC.lCŚllleJSLC Jabłka l ICh smak 
pamiętam doskonale z obrzyckicgo ogrodu 
W centralnym mieJSCU znala7b się w1śma 
japoi1ska. która, mam nadzieję. że Lakwitnic 
tysiącem pięknych, różowych k\\ 1ató\\. 
Nadc~;ła 1 pauka 1 dr1ewami O\\OCOW)ml
były czere~me, gruszki. śli\\ kt 1 Jabłka. 

Zaczcło stę sadzenic o ktorym pięknie 

powicdLiała N. Robcrts- . .Sadzenie dr:.ew to 
jak otwieranie nieznanej ksiqżki, bo w 
jednej i drugiej sytuacji rOzPoczyna .\tf co.ś 

nowego. A ogród jest calq, wielkq 
bibliotekq ". 

:\1ariola Solecka 

Niezwykłe podróże w niezwykłych czasach- cz.IV 
Pełna nadziei, że w życiu jest jak w pięknej piosence ,A w 

górach już jesień'' ruszyłam z moim drogim mężem do Szklarskiej 
Por~by, którą pamiętalam jak przez mgłę z czasów dzieciństwa, 
gdy razem z rodzicami włóczyłam się jej ulicami. Hotel Radisson 
zaskoczył mnie dbałością o czystość i 
tym samym bezpieczeństwo gości. 
Jedzerue równ1ei me budziło żadnych 
zastrzeżeń, stół szwedzki suto 
zastawiony, a jedynym symbolem 
obecnych cz~sów były maseczki na 
twarzach hotelowych gości... 

Zwiedzanie zaczęliśmy od 
zdobycia Śnieik.i, którą wraz z wnuczką 
pokochaliśmy od pierwszego spotkania. 
W tym roku postanowiliśmy ,.wziąć" ją 
od strony czeskiego Pecu. Dojeżdżając 
do tej urok1iwej małej miejscowości 
sądziliśmy, że pandemia zatrzymała 

nieco miłośników gondoli, która wjeżdża 
na szczyt góry. Jakie było nasze 
zdziwienie, kiedy zobaczy l iśmy 
kilkukilometrową kolejkę do kasy. 
Usiad~am z boku i obserwowałam Judzi, 
którzy stali w tłoku, jeden obok drugiego 
bez maseczek. Odsuwałam od siebie te 
ponure myśli i zachwycałam się 

widokiem gór. Po chyba 2 godzinach 
wjechaliśmy na szczyt. Tutaj człowiek 
zapomina o wszystktm i tylko szeroko z 
podziwu otwiera oczy, aby zobaczyć bezmiar piękna 
otaczającego świata i na jego tle ludzką małość. Wróciliśmy do 
Pecu, aby pospacerować wzdtuż górskich potoków i zjeść 
tradycyjne czeskie knedl iczki. Urocza knaJpka pełna 
uśmiechających się do nas łudzi zrobiła na mnie wrażenie. Jedząc 

dobry obiad i popijając czeskie piwo :zauważyłam, że Czesi 
nigdzie się nie spieszą, siedzą, jedzą, gadają i nie używają 
telefonów. W naszym hotelu wszyscy podczas śniadania byli 
zatopiem w komórkach, zero rozmów i kontaktu. Dziwny jest ten 

świat... 

Po raz kolejny zobaczyliśmy 

zapierający w piersi widok roztaczający 
się ze Szrerucy na Kotlinę Jeleniogórską 
oraz góry lzerskie. Pogoda była ptękna. 
Schodząc w kierunku Wodospadu 
Kamieńczyka mijaliśmy wielu turystów, 
którzy podobnie, jak my, podziwiali 
otaczający nas świat przyrody. Wcale nie 
jest tak łatwo schodzić, jakby się mogło 
wydawać, bolą łydki i nogi, ale co to za 
ból, gdy celem jest coś tak cudownego 
jak Kamieńczyk, najwyższy wodospad w 
polskich Sudetach. 

Nie mogliśmy oczywiście nie 
wpaść na chwilę do Karpacza, w którym 
znamy każdy zakamarek. Zatłoczony i 
gorący tego dnia kurort nie wywołał w 
nas nadzwyczajnego entuzjazmu, może 
winna temu była wyjątkowo niedobra 
pizza? 

Jadąc na ten urlop nie 
przypuszczaliśmy, że odlayjemy piękne, 
dotąd nieznane nam 
cudowne miejsce. 

Odjeżdżaliśmy żegnając góry, które w jesiennej 
kolorystyce wyglądały przepięknie. 

Mariola Solecka 
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GRZYBOBRANIE 
1.10. br. członkowie Klubu Seniora " FE~IKS" z 

PrzytocLoej udali s ię na gr7ybobranie do nas.Lych pięknych 
Iubuskich la;"ów w okolice ws1 Nowmy. Grzybów n1estety nie było 
na l uc7estn1ka prrypadło 1.5 gr7yba. ale spacer na św1ei:ym. 
żywicmym powietrzu był super. Potem pojecha l iśmy na umówione 
spotkanie w świetlicy wiejskiej 7 sołtys Ws1 Stryszcwo p. 
Krystyną Adamczak. Czekały na nas me lada niespodzianki: gri ll , 
c1asto, kawa, owoce i pnepiękn ie udekorowany w kolorach jesiem 
stół. Atmosferę tworzył płonący kominek i nastrojowa muzyka. 
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Ntc;wyklc ciekav. y był powrót do PrLytocznej \V vystko 
d71ęk1 klerowcy p Ka7iO\~I Kortyli, który powiózł nas nad 
rotłewisko Warty, a potem wiejskimi drogami Krobiclewa, 
Orlowców. Gaju 1 Dębó>,ka. Mogliśmy zobaczyć w1ejsk1e 
domostwa ( nicktóre j u .l opu:.zczone) rozciągn ię te wśród 
malowmc7ych pól i nadwarc1ańsk 1ch łąk. N1e kry liśmy wtedy 
7aChwytu l WITUSZCma. 

goscm\' i naszemu \\Spaniałemu kierowcy -miłośnikowi tych 
ziem - za pokazanie nieznanych i nieodkrytych okolic naszej 
gminy. 

Jesteśmy wdzięczni wójtowi p. B. Kucharykowi La 
autobus, państwu Kryst) nie i Henr)'kowi Ailllmczakom za 

W imieniu ucLestników 
Antonina Tarnowska 

Z kociołka skwierzyńskich harcerzy 
-"Harcerski start" z pandemią w tle 

llarccr-.k i start to nic innego jak 
poe7ątek nowego roku harcersk1ego. który 
pr1ypadajak zav..sze na wr7esień. Wówcns 
w hufcach \\. całej Polscc odbywaja się 

ws7clkiego rodnju zawody sportowe. 

'iparingi, spotkania róinych druiyn, podczas 
których \\ ykonywanc są ró;ine tadania 
-;portow~. spra\\nosciowc 1 historii ZHP. 
'\iestct). dLi-..icjsza sytuacja spowodowała 
małe opóżn1enia i v. więksmśCJ dmżyn 
rozpm.1ęcie roku odby\\ało -,i<; \\ obręb1e 

własnych hufców. S7czepóv. czy dmżyn, co 
nało7yło nadru.iynowych w ięccj pracy. 

10 września 10 Drui:yna 
Wędro'"nicza ~ieprzetartego Szlaku 
" Dreptaki" z Rokitna ro.rpoczęła 
.. Harcer-..k l Start" Wędrownicy, jak ~ama 
na7wa wska7UJe S\VOJą pracę opieraJą na 
wędrówkach i pomawaniu śwtata, dlatego 
te7 picrws7a tbiórka musiała odbyć s1ę '' 
terenie. a że lasów wokół Rokitna Jest 
mnóstwo. pierw~Le podboJe odbyły się na 
l e~nym rok i tniań~k im szlaku. Nicpr7ctart)' 
Szlak tworzą harcer7c 7 ró?nym i 
mepelnospra~ nośctami. dlatego druhny 
Magda 1 Żaneta mus.rą sit; starać, aby 
uatrakcyJnić 1b1orki i tak prLygotować 
zadania. aby kaidy uczestnik mógł ~ziać 
udz1ał ~ .raba w 1e. Ctlonkowie druL:yn) 
ro.rpo.rnając .rnaki puyrody dowicdtielt ~ię, 
z któreJ strony rosnic mech i co oznaczaJą 
tak1e kolorowe <,łupki w lesie. 'W ędmjąc po 
lesie baczni obserwator/)' dostrzega 1t 
gr7yby i u7blerali cale w1adcrko. Taka 
zbiórka na łonie prtywdy dtiała re l aksująco, 

edukacyJ me i w dodatku na koniec uzbierali 
gr7yby na obiad. Same korzyśct. 

23 września " Dreptaki " 7nów 
ruszyły '' teren. Zadame nie było łatwe. 
pontewa7 harcerze mu~ieli vvykonać l) 111 

ra;em grę plan~zo,~ą. 7~ i ązaną ze 
-..prawnością .. KuchCika". na ktorą cala 
druzyna v. spółn1C sumiennie pracowała. Do 
'' ykonania mieli szereg zadań. ale było 
~arto 1 sprawnosć 1ostała zdobyta. 
BRAWO! 

6 października " komendLic Hufca 
Międzyrze c.r od b) l a s i ę zbiórk a 
drui)'nO\\) Ch. dotycząca bielących ~praw. 

pracy 7dalnCJ 1 planów na harcerską akcję 
!et mą 2021. Było \\ esoło i gwarnie. ale 
sytuacja. jaka ogarnęła cały Ś\\Jat. 
dotknęła również harcerstwo. które 
spra\\ nie sobie radzi. g d) ż w szeregach 
zv"iązku oprócz .. filarów harcerstwa·· \\ 
osob1c -;tar-..tych m~truktorów. <;ą młodzi. 
kreatywni. z gło'' amt pełnymi pomysłów 
harcerze. 

Z harcerskim 
pozdrOl\ ienicm 

,,Czunaj" 

phm. Beata Gunia 
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Jesień u emerytów 
U emerytów zrzeszonych '" PZERil Oddział w 

Międzyrzeczu kalendar Lo w a jesiert, ale '" sercach tej 
jesieni nie '"idać . Ostatnie dni kalendarzowego lata 
spędLili na planowanych~ cześniej wyjazdach. 

Z tumusu rehab1htacyjnego w Kołobrzegu skorzystało 5 
osób. Początkowo było dużo chętnych. ale strach przed 
niechelanym \\irusem zwycię7ał. Uczestnicy turnusu po 
zakończeniu byli zachwyceni z pobytu - pod każdym 
vaglc;dcm. Wszystko było zapięte na tak zwany ostatm guzik. 
Część rehabilitacyjna według uczestnikó'v wspaniała. Zresztą 

w niczym nie można było znaleźć słabych punktów. a na 
pierwszym miejscu byty stawiane sprawy sanitarno -
covidowsk1e. Jedynie dojazd był bardzo uc1ążliwy. a firmy 
HO PER nie polecam nikomu. Pasażerów traktuje się jak towar 
1 nasi emeryci określili to dwoma słowami- przewozili nas Jak 
śledzie w beczce. Powrotna droga to już inny przewoźnik i 
nicdogodności zostały zapomniane. Przyjemnie słuchało się 
pochwał z ust wczasowiczów na temat wczasów. Już teraz 
powiedzieli. 'Że nie wykluczają tam wyjazdu w przyszłym 
roku. Pogoda też dopisała, więc czego chcieć więcej. 

Drugi wyjazd to planowany od wwsny wyjazd w 
Bieszczady. Przez okres kilku miesięcy zapisywano się i 
wypisywano kilkadziesiąt razy. Co niektóre osoby 
wielokrotnie. Jako Zarząd stowarzyszenia parokrotnie 
zawieszaliśmy ten wyjazd z powodu wirusa. Zasypywani 

byliśmy też pytaniamt ewentualnych uczestników. Oczywiście 
większość pytań dotyczyła sytuacji związanych z CO\ idem- na 
m1ejscu w Sohmc i podczas drogi. Nasze odpowiedzi były 
widocLOie satysfakcJOnuJące. gdyż w momencie podJęcia 
decyzji o odbyciu ~tę 'vyc1eczkJ potencjalni ucze~tn1cy z 
radością przyjęli tę"' iadomość. Pojechały 42 osoby. gdy/ tyle 
otrzymaliśmy miejsc. Okazało !>ię, L: e kilku, a nawet ktl kunastu 
chętnych nic ,,załapało'' się na wyjazd i dodam, ze oni byli 
początkowo mezdccydowani , a gdy podjęli decyzję. nic było 
już miejsc. Oczywiście pytania jeszcze były, ale dotyczyły 
szczegółÓ\\. Sam wyjazd też dla mcktórych był nskoczemcm. 
Przed wejściem do autobusu na~za kole.lanka Ałma 
op1ekunka grupy - m1erzyła ka7demu temperaturę. Co 
ciekawe, nie było ~przcciwów. \\' autobu~ic 1-.aL:dy wicd,riał co 
ma robić i nikomu nic nic pr,rcszkadtało. Droga zleciała 

szybko i nasi • .turyści" przyJechalt na obiad połąctony .t. 

kolacją. Dom wczasowy znajdował ~ię w bezposrednim 
sąsiedztwte Jeztora Solinskicgo. 'Ja miCJSCu wystąptł mał) 
zgrzyt, ale szybko został zażegnany i kolega H. przeprosil za 
zachowanic 1 delikatne zamieszanie. Tylko nikt ju/ o tym me 
pamiętał. Codziennie było coś do Z\\ied?ania. Pilot wycieczki 
Paweł z naszą .. szefową" Aliną robili wszystko, aby nikt z 
uczestników się nie nudził i nie był zbytnio zmęczony. Brak 
zmęczenia widoczny był na wieczorku tanecznym. Wwrcm 
innych naszych wyJazdó'ń tak i tutaj byliśmy chwalcni za 
kulturalną i piękną nbawę, którą udało sic; p!7cdłu7yć o kilka 
godzm wobec do pierwotnych założeń. Oglądałem zdjęcia i 
nagramc z zabawy. Tylko podziwiać i pozazdrościć wspaniałej 
kondycji. Potem jeszcze dyskusje w podgrupach i noc sic; 
kończyła. Pobudka jednak wszystkich poderwała, ponieważ 
dalsze punkty programu wycieczki czekały i każdy chciał je 
zaliczyć. Końcowym akcentem był rejs stateczkiem po 
jeziorze Sol ińskim. Wielu uczestnikó'ń naszej wycieczki w 
Bieszczadach było już kilka razy i zapewmają, że to nie jest ich 
ostatni tam wyjazd. Co ciekawe. inni członkowie naszego 
sto\\arzyszenie już dopominają się o wyjazd w bieszczadzkie 
strony. Na dzień dzisiejszy nic możemy potwierdzić i 
definitywme to przekreślić. 

Zadaliśm) sobie sami jedno pyta nie, co możem) 
zrobić jeszcze w tym roku? Od po\\ iedź nasuwa się sama. 
Nie możemy zrobić nic. W związku z czerwoną strefą tej 
wstrętnej zarazy jesteśmy pozbawten i wszystkiego. W planach 
byty właśc1wic 3 pozycje: zabawa andrzejkowa, spotkanie 
opłatkowe i "''YJazd na spektakl operowy Cyrulik sewilski. Ta 
sama sztuka miała być grana w Teatrze Wielk1m w Poznantu 1 

w GorzowskieJ Filham10nii, też przez artystów z Poznania. 
W przyszłym roku poninniśmy nadrobić tegoroczne 

zaległości czego naszym członkom i sobie życzę. 

Jan Wiśniewski 
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Przedsiębiorstwo Robót 
Instalacyjno - Montażowych Spółka z.o.o. 

w Międzyrzeczu ul. Reymonta 7; 

wydzierżawi (wynajmie): 
pom1eszczema biurowo - handlowe o pow. 300 m2, 
pomieszczenia magazynowe o pow. 1000 m2, wiatę 
magazynową o pow. 900 m2, place składowe oraz 
lokale mieszkalne o pow. 35m2 i 50m2 
(dwa pokoje -l piętro) i 68m2 (trzy pokoje- parter). 

sprzeda: 
- lokale mieszkalne o pow. 35m2 i 50m2 
(dwa pokoje - I piętro) . 

sprzeda po obiżonych cenach: 
- kocioł olejowy MB/MW- 32 kW (kompletny-nowy). 
- materiały branży elektrycznej. 
- materiały branży sanitarnej. 
- maszyny krawieckie (używane) 

zatrudni: 
- pracownika do zarządu spółki. 
- konserwatora (również emeryta, rencistę). 
wymagania dla pracownika umysłowego: 
- wykształcenie kierunkowe; 
-trzyletni staż na stanowiskach kierowniczych; 
- dobra znajomość obsługi komputera; 
- zdolność planowania i organizacji SWOJej pracy. 

Kontakt: tel/fax (95) 741-16-55 

. ~ ·- · - · - · - · - · -~- · - · - · - · - · - · - · - · - · - · - · - · -·- · , 

i~~~~;:~ · :ljA ANTYKI . 
l l -, ~-. -"", 
l . ..-

RENOWACJA 

SKUP l SPRZEDAŻ 

'aszą ofertę kierujemy do wszystkich, którzy 1 

poszukują nowych i niespotykanych zmian, rozwiązań w ! 
wyposai:eniu wnętrz. Prl)"\'Tacamy świetność starym ~ 
meblom, zachowując ich pierwotne kształty i ! 
niepowtarzalny charakter. ! 

l 
Wszystkie prace restauratorskie wykonujemy we · 

i wła~nej pracowni. Dzięki wieloletniemu doświadczeniu, 
i jak również warunkom warsztatowym, gwarantujemy 
najwyi:sząjakość naszych usług. 

KONTAKT: 

! Międzyr.Lecz 
l 

0603365989 

0603365990 
Wyszanowo 40 

66-300 

Usługi Serwisowo Instalacyjne 
"USIPOL" 

Bo g u sław Bab u la 

-montaż, uruchamianie, przeglądy 
okresowe, naprawy,kotłów 
gazowych firmy v•-IMANN 

-serwis kotłów gazowych firmy 
Unical Dua 

-serwis kotłów olejowych 
-okresowe przeglądy instalacji 

gazowych 
-instalacje CO, sanitarne 

i gazowe 
-montaż kominków z płaszczem 

wodnym 

tel.60S 36 56 02 

GABINET \"'-''?-? 
STOMATOLOGICZNY 

lek dent. Magdalena Sobkowicz-Jannolińska 

uł.Mieszka 111/15A 
(l piętro-nad sklepem Rossmann 

Gabinet Weterynaryjny "Piuto" 
lekarz weterynarii Jerzy Solecki specjalista chirurgii 
weterynaryjnej 
ul. Kazimierza Wielkiego59-Międzyrzecz 

Tel.: 506133731 

ś~iadc.ey uslue:i w zakręsle: 
porad); 
profilaktyka ogólna i szczepienia ochronne; 
badule lenl-i 
diagnostyka (RTG); 
leczenie w zakresie: chorób wewn~~.:nych, 
chirurgii ogólnej i ortopedii, dermatologii, 
okulistyki, oraz chorób połołniczo- gioekologkzo)ch; 

)~FORMUJĘ, że od 01.10 br. gabinet czynny 
od poniedziałku do pi~ttku w godz. l 0-18, 
a w soboty od 10-14 

ZAPRASZAM 
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Kronika policyjna 
DILER W RĘKACH POLICJI 
10 lat \\ięzienia grozi 32-letnicmu 

gor~owianinO\\ i, który podczas policyjnej obławy 
wyrzucił L pędzącego auta ponad l ,5 kg 
mctamfctaminy. Było to efektem intcn~}'\\nych 

działań operacyjnych policjantów z Gorzowa i 
M iędz.yrzcC?a, którzy doskonale wicdzieli c?ym 
zajmuje się ten mę.iczy1na. 

~ULIC JA 
l~;~ 

W pa?dztcmiku praca policjantów skupiona była 
na weryfikacJi ustaleń operacyjnych, które 
wskatywały na dystrybucję w regiOnie ... porych 
ilości narkotykó\\. które miały trafić na łubuski 
rynek. Spra\\ajc~t rOZ\\Ojov .. a i nadzorowana przez 
Prokuratur~ RCJ(mową \\Międzyrzeczu. vtę7clyzna 

usłystał Larzuty L\\ tą.1anc z. posiadamem znacznych 
ilości narkotyków, pro\\adtcniem pojaLdu mtmo 
cofniętych uprawmeń oraz nietatrzymanicm s1ę do 
policyjnej kontroli. Gron mu kara 10 lat 
pozbawienia wolności. 

NOŻOW~IK SZYBKO ZATRZYJ\1ANY 
W Sk'v\ icrzynic Jeden mężczyzna ugodził n ozem 

drugtcgo. Napastnik. szybko zatrzymany prze? 
policjantÓ\\. od pO\\ te za usiłowanie zabójstwa. 

Do zdarzenia do · zło 15 września wieczorem. 
Dyżurny międz.yrzeckiej jednostki PolicJi otrzymał 
zgłoszenie o rannym mężczyźnie. Dzi<;ki pracy 
policjantów i zaanga7owaniu mieszkańcÓ\\, ju.i po 
około godzinie od zdarzenia 52-latek został 

zatrzymany. Jest on doskonale znany stróżom 
prawa, ma ,.bogatą" przeszłość kryminalną i 
wielokrotnie był notowany za przestępstwa 

przeciwko mieniu. Policjantom z Międzyrzecta i 
Skwierzyny pomagali również strażacy z OSP w 
Skwierzynie oraz policjanci z Gorzo'v\ a. Do pracy 
zaangażowano również policyjnego przewodnika 

psa tropiącego. ~a wniosek Prokuratury Rejonowej 
\\ M tydzyTLCczu, sąd aresztował nożownika na 3 
mte-.tące . 

POLICY J~Y CIOS \\ PRZESTĘPCZOŚĆ 
~ARKOTYKOW,\ 

Od upra'v\ y marihuany, po 1biory, suszenic i 
pakowanic - tak wyglądał biznes emerytki z 
nicwielkiej miejscowości w gminie Międzyrzecz. 
Policjanci zabczpiec7yli na jej posesji ponad 11 
ktłogramów sus1u orar l 7 kucwów konopi i inne 
narkotyki. 62-latka usłys.tała d'v'.a tarzuty: uprawy 
marihuany i posiadama znac/nCJ Ilości środków 
o d u r 7 aJ ą cyc h \\ c c lu p u y g o t o\\ a n i a d o 
\Nprov. adze n i a ich do obrotu, 1a co mo.ic jej groztć 
kara do l O lat pozba'v\ te ma wolności. Do ~prawy 

zatrzymany został równie? 36-łetni mieszkaniec tej 
samej miejscowości, który usłyszał podobne 
zarzuty. Sąd arcszto\\ał obie osoby na trzy tmcsiące. 
Sprawa jest rozwojowa, policjanci me wykluczają 
dalszych zatrzymań. 

PAMIĘTAJ O ODBLASKACH 
1 października 2020 r., w ramach akcji 

informacyjno-edukacyjnej ,,Świeć Przykładem", 
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po raL kolejny obchodzony był .,Ogólnopolski 
policyjny Dzień Odblasków". Celem działań jest 
prl)-pominanie i uświadamianic pieszym o 
obowiązku korzy s tania z elementów 
odblaskowych - dla własnego bezpieczeństwa! 
Działania profi laktyczne .. Świeć przykładem", a 

także obchodzony .. Ogólnopolski PolicyJny Dzień 
Odbla,ków" skierowane są do ptcs.tych, w tym 
senio rów, czyli gru py tzw. mec hronionyc h 
uc1estników ruchu drogowego. Mają na celu 
promowanic 1dc i noszenia elemen tów 
od b lasko\\ ych wśród poruszających s tę po 
drod1e po z micuchu w ob~.tauc 
zabudowany rn (7\\ laszeza \\ miejscach 
nicoświetlonych) poza obs1arcm 
1abudowanym. 

TO \VAŻ:\TE ! 
Elementy odblaskowe pO\\ inny być 

umievczone w takt m m1ejscu, by 7!1ala!ły sH( 

\v polu d1iałania S\\ 1atcł sarnochodO\\ ych 1 

by ł y zauwaL:alne dla kierujqcych 
nadjc.idżających / obu kierunkÓ\\ (l tylu i 7 

pr1odu). Swiatła poja~du, ktory zbliża si<; do 
picvego, najpiern OŚ\vietlają dół syh>vctki 
pics1ego. zatem odblaski dobrze jest n kładać 

Komendant Wojewódzki Policjl w Gorzowie Wlkp. 

poszukuJe kandydatów do sluzby w Po~CJI 

ZAROBKI: 
39..a zł netto po kursie podstawowym do 26 roku tycia 

3600 zl n.tto po kursie podstawowym powyhj 26 roku tycia 

J•łlll••ttł : 

obyYI!atelem polsJ.Jm o n•eposzlal<ow3f\eJ oporllt 

n•e byles skazany priV'IOmocnym wyroloem s~diJ za przestępstwo 
liJb przestępstwo skarbowe 

l<orzystasz z pełrn pr;,w pubhc zrrych 

muz uregulowany SIOSIJI'Iek dO sluzbyWOJSko'M!J (IT'ętczylnt) 

pos1ada'>I zdolno$t fizyczn:t 1 ps)thtczną do pelnoen•a sluzby w formaqach 
uzbrojonych, podie~h szczególneJ ttyscyphn'e sluZboweJ l<tOreJ gotOw 
J!Steś s.ę podporządkow3t 

1 chcesz by Twoi bhscy czuli s1ę bezpoeczn'eJ 

dołącz do Najlepszych III 

WYMAGANE DOKUMENTY: 

WYPEŁNlONY K'M:STlONARIUSZ OSOOONY CZĘ$ć .A't,B' 

POOANIE O PRZYJĘCIE DO SŁUZBY W POUCJI 

KSEROKDP1E OO<.UMENTOW PO'TWERDZAJĄCYC H POSIAOANE 
WYKSZTAŁCENIE ORAZ KWALIFIKACJE lAWOfXJIVE 
(ORYGINAŁ Y DO WGLĄDU) 

jak najni7ej. Piesi musnt również pamiętać, L:e 1dąc 
po poboczu lub po jcLdni obowiąnnt są IŚĆ lewą 

st r oną d rogi to pods tawo\\a tasada 
bezpieczeństwa na drodze! 

Pamiętajmy, że nawet jeden maly odblask, 
widoczny dla kierującego, może uratO\\-aĆ ż~cie! 

st.asp. Justyna LętO\\-Ska 
Komenda Powiatowa Policji w 

Międzyrzeczu 

ET APY POSTĘPOWANIA KWALIFIKACYJNEGO: 

1 test Wiedzy ogólnej 
2 test sprawności ftzyczneJ 
3 test psychołog~Czny 
4 wypełnie111e anłOety bezpoeczeństwa osobowego 
5 rozmD"~a kwahf1kacy]na 
6 ~oi'Tlłsfa 1el<arska 

CHCESZ WIEDZIEĆ WIĘCEJ ? 

Skontaktuj się z nami lub odwied.t naszą stronę intemeto 

www.tubuska.poticja.gov.pl 

www.poticja.pt 

Komenda Wojewódzka Poticjl 
w Gorzowie Wlkp. 
ul. Kwiatowa 10 

66400 Gorzów Wlkp. 
~-maD: dobor.kwp@go.policja.gov.pl 

teł. 4779112 601611ub 797 800 880 

KSEROI<OPIE 9MAOECTW PRACY LUB St.UZBY Z POPRZEDNICH M EJSC 
PRACY LUB SŁ.UZBY (ORYGiNAŁ Y DO WGLĄDU) 

KSIĄZECZKA WOJSKDNA DOWGI..ADU (MĘZCZVZNI) 
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HOROSKOP ATYDE NA LISTOPAD 
Baran (21.03 - 19.04 ) Dyscyplinujący Saturn 

przebywa w twoim znaku i skłania cię do 
realizacji ambitnych i trudnych planów. 
Neptun wspiera cię, dzięki czemu zakochasz 
się lub powiększysz rodzinę i rozwiniesz 
swoje artystyczne zdolności. Pluton sprawi, że 
wreszcie zaczniesz podejmować samodzielne 

decyzje i nie oglądać się na to, co o tobie sądzą inni. 

Byk (20.04 - 20.05) Przed tobą bardzo dobry miesiąc. 
Jowisz doda ci skrzydeł i pozwoli wyjść z 
finansowych tarapatów. W ciąż wspiera cię 
Neptun i Saturn, dzięki czemu nadrobisz 
zaległości i rozpoczniesz nowe, ważne 
projekty i inwestycje. Uran wciąż działa 
buntowniczo na twój znak zodiaku, nie 
pozwól jednak zburzyć innym tego, co sam 

z takim trudem budowałeś od miesięcy. 

Bliźnięta (21.05 - 21.06 )Przed tobą czas sukcesów i 
finansowej zwyżki. Jowisz, planeta 
szczęścia i pieniędzy, przebywać będzie w 
twoim znaku zodiaku. Taka okazja zdarza 
się nieczęsto, wykorzystaj więc dobrze 
swój czas. Uran w twóim znaku zapewni ci 
nową inspirację, egzotycznych znajomych 
i nieoczekiwane życiowe zmiany. Byle 

zdrowie dopisało ... 

Rak (22.06 - 22.07) Będziesz pewny siebie i 
zrealizujesz wreszcie swoje marzenia. 
Jowisz zapewni ci niespodziewany 
dopływ gotówki i pewność siebie. Pluton 
sprawi, że poczujesz się lepiej i 
zaczniesz wreszcie uprawiać jakiś sport. 
WpływNeptunarozwinietwojąintuicjęi 

wrażliwość na piękno, a Uran zmotywuje cię do pracy i da ci 
świeże spojrzenie na sprawy zawodowe. 

Lew (23.07 - 22.08) Skorzystaj z szans, jakie da ci los. 
Dobroczynny Jowisz będzie cię wspierał. 
Wykorzystaj jego dobry wpływ i zrób to, na 
co zawsze miałeś ochotę. Neptun 
zainspiruje cię do dalekiej podróży lub 
nowego oryginalnego hobby. Saturn 
natomiast zapewni ci samodyscyplinę i 
trwałe efekty działań. Wystarczy tylko 
rozwinąć szeroko skrzydła ... 

Panna (23.08- 22.09) W twoim życiu szykują się duże 
zmiany. Pluton, planeta transformacji, zacznie 
pomagać ci w przewartościowaniu. swojej 
postawy życiowej wobec pracy, uczuć i 
samego siebie. Uran rozwinie twoją 
pomysłowość i inwencję twórczą. 
Kwadratura Saturna zdyscyplinuje cię i 
nauczy oszczędności. Jeśli zdrowie dopisze, 

to miłość tym bardziej ... 

Waga (23.09- 22.10) Nie przegap korzystnych okazji. 
Wiele planet będzie cię motywować do działania 

Y 
w tym miesiącu. Saturn sprawi, że musisz 
wreszcie poważnie zająć się swoimi związkami. 
Pluton postawi na twojej drodze nowe życiowe 
wyzwania. Dzięki wsparciu Jowisza 
rozpoczniesz korzystne przedsięwzięcia, 
zdobędziesz więcej gotówki i zyskasz uznanie 

otoczenia i najbliższych ... 

Skorpion (23.10 - 21.11) Rozpoczyna się okres 
wielkich życiowych zmian. Twoje 
zdecydowanie wzrośnie, możliwości się 
poszerzą i przestaniesz odkładać na wieczne 
nigdy ważne życiowe plany. Saturn działa, 
zapewni ci realne korzyści z dotychczasowej 
pracy, ale z drugiej strony może nadszarpnąć 

twoje zdrowie. Uważaj na siebie i dbaj o zdrowie. To 
podstawa wszystkiego ... 

Strzelec (22.11- 21.12) Przed tobą świetny czas. Jowisz 
będzie cię wspierał, a Saturn zapewni ci 
stabilizację życiową i powolny wzrost w każdej 
dziedzinie życia. Trzymaj się swoich planów i 
uważaj na ludzi, którzy mówią ci, co masz 
robić. Neptun działa na twój znak i może 
zmniejszać twoją zdolność do obiektywnej 
oceny ludzi. W słuchaj się w siebie i nie bądź 

obojętny na to, co ci serce podpowiada ... 

Koziorożec (22.12 - 19.01) Wreszcie planety będą 
wpierać każde twoje działanie. Jowisz 
zapewni ci nowe okazje i wyjątkowe 
szczęście do ludzi i pieniędzy. Uran 
zainspiruje do nowych, odkrywczych 
pomysłów, a kwadratura Neptuna uwrażliwi 
cię na sprawy innych ludzi i uruchomi twoją 

intuicję, dzięki czemu w porę dostrzeżesz problemy - pod 
warunkiem, że nie ulegniesz wpływowi silniejszych od 
siebie. 

Wodnik (20.01 - 18.02) Nastaw się na zmiany, ale w 
tym miesiącu to ty dyktujesz warunki. Im więcej 
nowych rzeczy będziesz robił, tym lepiej dla 
ciebie. Jowisz w zapewni ci dopływ nowych 
pomysłów, a Uran zapewni ci wiele 
niespodzianek, zmian i zwrotów akcji. Słuchaj 
się jednak intuicji i nie podejmuj zbyt 
pochopnych decyzji. Wpływ Plutona zapewni ci 

zdrowie, energię i nowe siły do pracy oraz sercowych 
wyzwań. 

Ryby (19.02 - 20.03) Wreszcie odpoczniesz od 
nieprzyjemnego wpływu 
dyscyplinującego Saturna i zaczniesz żyć 
pełnią życia. Jowisz będzie działał na 
twój znak inspirując cię do nowych 
wyzwan 1 snucia odważnych planów. 

Uran wciąż będzie niepokoił cię i przypominał, że masz 
wiele rzeczy do zrobienia. Zadbaj o swoją kondycję, a jesień 
będzie słoneczna i radosna. 

WASZAATYDE 
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Piłkarskaj esień 
Jeszcze na dobre ligi piłkarskie nie rozkręciły się, a już 

zbliża się koniec rundy jesiennej. Nasze zespoły, czyli wszystkie 
drużyny, grały w przysłowiową kratkę. Spod tego określenia 
wymknęły się szczególnie 2 drużyny- Budowlani Murzynowo i 
GKS ~ledzew. Sukcesywnie, powoli działacze i sztaby 
szkotemowe pracowały nad podniesieniem poziomu gry swoich 
drużyn i ef~kty tego widać w tabeli rozgrywek. Oglądając mecze 
na wszystkich szczeblach rozgrywek rzuca się w oczy obecność w 
składach drużyn obcokrajowców i to nie tylko z dawnego 
Zwią~ku Radzieckiego. Piłkarze z Korei, Japonii czy Brazylii 
dodają kolorytu w grze, ale czy na dłuższą metę sprawdzi się to 
pod względem finansowym? Mam duże wątpliwości i obym się 
mylił. Jeszcze mały wtręt i prztyczek wobec władz wojewódzkich 
piłki nożnej. Zamknięte dla publiczności stadiony to jakiś absurd. 
Na widowni gromadzi się l 00 do 200 kibiców i mają dla siebie ok. 
l~ d~ 20 ~·Jak to się ma wszelkiego rodzaju ograniczeń? W tym 
miesiącu .uJęte zostaną mecze z soboty 17 października, ponieważ 
w tym dnm upływa termin składania mateńałów. 

Jako pierwsza wymieniona zostanie Pogoń Skwierzyna 
wyst~pująca w IV li~ze lubuskiej. Ostatni miesiąc nie był udany 
dla pił~arzy ze Skwierzyny. Jedynym pozytywem jest bardziej 
zorgamzowana gra. Do zakończenia rundy pozostanie Pogoni 
roz~granie 5 meczów i kibicujmy im, żeby piłkarze skwierzyńscy 
zaliczyli w nich co najmniej dwucyfrowy dorobek. W klasie 
okręgowej gorzowskiej występują 4 zespoły z naszego powiatu. 
Na pierwszym miejscu w tabeli plasuje się drużyna 
Budowlanych Murzynowo. Na zdobytych 29 punktów składa 
się 9 zwycięstw i 2 remisy, a przede wszystkim bardzo dobra 
widowisko":a gra. Mam nadzieję, że skuteczną grę piłkarze będ~ 
prezentowab do końca rozgrywek i wtedy radość z awansu będzie 
faktem. Sobotni mecz zakończył się zwycięstwem Budowlanych, 
co wydatnie przybliżyło ich do liderowania po jesieni. Cztery 
mecze do końca rundy to możliwość zgromadzenia 12 pkt. i 
umocnienie się na pozycji lidera, czego ambitnym zawodnikom 
ŻY_c~ę. Orzeł Międzyrzecz to drugi zespół w klasie okręgowej. 7 
mieJSCe w tabeli- 6 zwycięstw, l remis i cztery porażki to dorobek 
Orła w rozgrywkach. To nie jest najgorzej, ale zapowiedzi i 
ambicje były dużo wyższe. Co zawiodło? W pierwszej kolejności 
chaos na boisku, zawodnicy, którzy po 2/3 meczach rezygnowali z 
gry. Co było tego przyczyną? Działacze muszą to sobie wyjaśnić 
wraz .z~ sztabem szkoleniowym. Im szybciej to zrobią, tym 
szybcieJ Orzeł poprawi wyniki. Mecz z wiceliderem Wartą II 
Gorzów pokaże, gdzie sportowo znajdują się międzyrzeczanie. 
~wycięs~o l :0 dało ~rłowi 3 pkt. i ułatwiło Budowlanym w 
It?erowanm. Taka sąsiedzka pomoc. W ostatnich 4 kolejkach 
ptłkar~e. Orła powinni .w.alczyć o najlepsze wyniki, żeby 
spokoJme przygotowywac się do wiosny. GKP Pszczew to 3 nasz 
reprezentant w lidze okręgowej. Po 11 meczach pszczewianie 
zajmują l O miejsce po zwycięstwach w 4 pojedynkach, l remisie i 
6 porażkach. Drużyna GKP gra w przysłowiową kratkę i nie 
Wiadomo czego się po niej można spodziewać. Cały czas liczę, że 
nastąpi całkowite przebudzenie i sukcesy przyjdą. Praca 
treningowa zimą P?winna być skierowana nie tylko na kondycję, 
ale przede wszystkim na cechy ambicjonalne. Z tym, że nie można 
odpuszczać pozostałych do rozegrania meczów jeszcze w tym 
roku. Zjednoczeni Przytoczna zajmują 13 lokatę po zdobyciu w 
10 meczach 9 pkt. po 3 meczach zwycięskich. Jedynym 
P?c.ie~zenie~jest popr~wa gry w ostatnich meczach. To napawa 
kibicow lekkim optymizmem. Oby taki sam optymizm ogarnął 
zawodników i oby na przerwę zimową schodzili z boiska z 
podniesioną głową. Klasa A grupa Gorzów (Słubice). 
Występują w niej FC Kursko, które w stosunku do poprzedniego 
roku poprawiło swoją grę diametralnie. Odbiło się to na lokacie w 

tabeli. Po 9 meczach 5 miejsce z dorobkiem 18 ~ ~zp~.· : .•. ··.·.•·· .. · ·.·4J ... I 
pkt. za 6 wygranych. W ostatnim pojedynku 11.1'Jćt/\ 
rozgromili lokalnego rywalaASAPieski 7:0. Do · ·· ··· · 
zdobycia mają: jeszcze 9 pkt. i wcale nie 
powiedziane, że ich nie zdobędą. Jest to klub, któremu należą się 
brawa: Uważam, że piłkarze z Kurska nie powiedzieli jeszcze 
ostałmego słowa. Dobrego słowa nie można powiedzieć o drugim 
zespole AS Pieski, który okupuje ostatnią czyli 13 lokatę. W lO 
meczach odnieśli oni l zwycięstwo, l mecz zremisowali, a 8 razy 
schodzili z boiska przegrani. Zdobyli 9 goli (najmniej w 
rozgrywkach), tracąc 42 gole (najwięcej). W tym przypadku żadne 
słowa nic nie zmienią, po prostu trzeba grać i jeszcze raz grać. 
~asa A .grupa Gorzów (Drezdenko ). Tutaj mamy wychwalany 
JUZ ze.społ GKS ~ledzew, liderujący w bezapelacyjny sposób. W 
l O P.OJedynkach ~Iłkarze z Bledzewa 9 razy wygrywali, a raz padł 
remis. Zachowali wysoką bramkostrzelność (42 gole) i stracili 9 
bramek. .o~zywiści te rezultaty są najlepsze w rozgrywkach. 
Bledzewiame mogą poszczycić się dzisiejszym zwycięstwem nad 
lokalnym rywalem rezerwami Zjednoczonych Przytoczna. 
Ostatni pojedynek w rundzie GKS stoczy na swoim obiekcie z 2 w 
tabeli Uranem Trze bicz. Wierzę, że będzie to zwycięstwo i umocni 
ono piłkarzy z Bledzewa na fotelu lidera. Rezerwy 
Zjednoczonych Przytoczna są na przeciwległym końcu z małym 
odchyleniem. Zajmują przedostatnie 12 miejsce w tabeli 
gromadząc w lO pojedynkach 6 pkt. za dwa zwycięstwa. Zawsze 
podkreślam, że rezerwy to drużyna młoda mająca swoich 
zawodników ogrywać przed wprowadzeniem do pierwszego 
zespołu. Jednak piłkarz przyzwyczajony do sukcesywnych 
porażek nie potrafi w późniejszym czasie wykrzesać z siebie 
potencjalnych możliwości. Do końca rundy jeszcze 2 mecze i 
każdy punkt na wagą złota, a zwłaszcza ostatni mecz, w którym 
Zjednoczeni zmierzą się u siebie z ostatnim zespołem w tabeli. 
Klasa A grupa Zielona Góra l. W tej klasie mamy zespół O bry 
Trzciel. Kibi.ce i sami zawodnicy więcej spodziewali się po 
ze.spo~e. To me. znaczy, że jest źle, ale ambitni piłkarze chcieliby 
więceJ .. Obecme po 10 kolejkach plasują się na 9 miejscu z 
doro?~Iem 13 pkt. po 4 .meczach zwycięskich i l remisie. Zdobyli i 
stracili 24 gole. Do konca rundy pozostało 5 kolejek i możliwość 
zdobycia 15 punktów. To tylko możliwość, ale boisko zweryfikuje 
aktualne możliwości O bry. Klasa B grupa Gorzów (Drezdenko ). 
W klasie tej występują rezerwy Orła Międzyrzecz i rezerwy 
Pogoni Skwierzyna. Zespół Orła II Międzyrzecz obecnie 
zajmuje 3 lokatę z 18 pkt. po 6 zwycięstwach i 3 porażkach. Jest to 
"poligon doświadczalny" dla pierwszej drużyny. Spisują się na 
mia~ę ocze~iwań. Już obecnie kilku młodych piłkarzy zaliczyło 
de~mt w pierwszym zespole. Taka jest rola tej drużyny i mniej 
wazne są zdobycze punktowe. Zdaję sobie sprawę, że. ambicja 
młodych jest wielka i dla nich każdy punkt i każda bramka są 
w~żne. Porlobnie jest z Pogonią II Skwierzyna. Rezerwy Pogoni 
zaJm~ją po 8 mecz.ach 6 mi~jsce z 13 pkt. Zdobyli je po 
zwycięstwach w 4 poJedynkach I l meczu zremisowanym. Takjak 
u poprzedników, rolą rezerw jest dostarczanie zawodników do 
pierwszego zespołu. Z tego zadania wywiązują się znakomicie. 
Do zakończenia rundy skwierzynianom pozostały 2 kolejki i 
można poprawić swoje zdobycze. Klasa B grupa Świebodzin. W 
t~j grupie występuje Chrobry B rójce. Z pewnością na więcej stać 
ptłk~ ~hrobrego. 8 miejsce wśród 10 zespołów i tylko 2 
zwycięskie mecze to mało, żeby czuć satysfakcję. Mecz z 
rywalem Brójec i zwycięstwo mogą przesunąć o jedno miejsce w 
górę tabeli. Tego życzę zawodnikom Chrobrego. 

Nie będę życzył kibicom do zobaczenia na 
boiskach. Pozostaje jedynie życzyć wygranych 
naszym drużynom i awansu w tabeli, a liderom 
umocnienia swoich pozycji. 

Ja n Wiśniewski 
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Trener personalny- Maciej Drożdżyński [!t~rx i 
Dbalo.~ć o formę stała ~ię już 

standardem naY;:,ydr czasów- i bardzo 
dobrze! Coraz częściej i chętniej 
decydujemy się również na w~pólpracę 
z trenerem personalnym. O tajnikadi 
teg o zawodu poro zmawiam ze 
znajomym je:o.;;cze ze szkolnych lat -
'IJaciejem Drożdżyti 5kim - J.tóry 
:awodowo realizuje się wla~nie jal.o 
trener personalny oraz przedsiębiorca 
rozwijający swój bi:.ne~ w marJ.etingu 
wielopn:.iomo~rm. 

- Kto korLysta z t woj ej 
pomoC)? 

- l'\ a co dticn o w~ parcie l'\Hacają ~ię do mnie osoby. które chcą 
popra\\ ić SWOJą sylv. ctkt;, postaw t; ciała i zadbać o Jego funkcJOnalnośc, 
a takLe rozpocząć przygodę z aktywnośclą tiz)ctną. zacząć uczę:-/.ct.:ac 
na siłO\\lllę lub po pro\tu porad?ić ~ię. co 1robt•.\ aby v.7mcść -.tę na 
v. y z-;,z) po 11om 

- "ia c/ ) m polega progr am redu kcji " ag i, l..tór) 
n~ l..orz~ stujc~:t n sn ojcj pra9 '! 

Program redukcji wagi. \\ którym prowad<"ę swotch 
podoptccznych, zo~tał opracm•any przez porrugabkich ~pecjaltstów 
dietetyki klimc?ncj Wyróżma go ogromna ~kutcczność (srcdnic tempo 
utraty ''agi v.ynosi 1.25 kilograma tygodmowo) 1 brak etektu JO-jo. 
Gwarancją utrz:rmama docelowej wagt Jest dieta stabtli7ująca. na którą 
naleiy pr?ejść po ostągnięcw swojego celu. Jedyne, co nak7y .rrobtć, to 
przc~tr zegac Ja~no sformułowanych n sad tywtemowych dołąctonych 
do po~zczcgólnych ze~tawów. Program jest bard;o pro~t) 1 do 
zastosowama pr ;:e z kaLdego. Przez program pr zeprov. adztłcm blt~ko 
200 osób, co jest dla mmc du.iym \Ukccsem. f'.< a wet osoby, które miały 
w tele dulegltwośct, po nabyciU nowych nav. yków Ż)l'vtemowych 1 po 
zrzuceniu pc\\·nej liczby kilogramów, potbyły się ich lub prtynajmnicj 
udało im się JC zmmcjszyć. 

- Jak W}gląda twoja n spółpraca ziJientcm ? 
- Jeżcli chodzi o współpracę, to mÓJ komakt z kltcntemjest stał), 

pomewa7 7alciy m t na jego efektach. Kontaktujemy się mmimum raz w 
tygodn1u, aby skontrolować, czy wszystko na pewno idzie w kierunku 
naszych oczekiwań 

- Co lubisz w tej pracy? 
Uwielbtam w niej to, i'e realnic 1 w tempte wpływam na efekty 

ludzi, którzy oddają się w mOJC ręce. Ogromne zadowoknie ludzt jest 
naj lcp!>Z.ą zapłatą. 

- Mo.lcsz pochwalić sięjakimiś sukcesami? 
- Za swoj e największe su kcesy uznałbym w1edzę i 

do~wiadczeme '" ~porCie 1 codLienno'ci pko czynmk dctcnmnujący 
zdrowie p~ychotizyczne Sukces to te? moJe 0'>1ągmęcia sportowe. 7 

których czerpię doświadczeme. puckładając je na osoby. które 
prowad?ę. 

- Opowiedz o t) m doś\\iadczcniu. 

- Jestem absolwentem akademii trenerów personalnych 
FitAcademy \\ Poznaniu, instruktorem siłowni. a takze instruktorem 

333eść, 
Jestem właśnie po ostatniej asfaltoweJ rundzie w tym roku i z 

ogromnym uśmiechem na twarzy mogę pochwalić się, że: 
wywal333ylam 3 miejsce w PUCHARZE POLSK.l PITBIKE 
SUPERMOTO! 

Nie były to łatwe wyścig1, od rana bardzo mocno padało, a tor 
zamienił się w płynącą rzekę ... Ale jak to mówią- ,,nie ma złej 
pogody, są tylko nieodpowiednie oponyn. więc zmieniliśmy je 
szybko na deszczówki i zameldowałam się na starcie. 

Do Bydgoszczy jechałam z nastawieniem na zwycięstwo, 

tylko ono mnie interesowało, bo wygranie finału pozwoliłoby mi 
zająć l miejsce w całym cyklu. Niestety podczas waJkt popełniłam 
błąd. odkręciłem manetkę o ułamek sekundy za szybko, moje tylne 

mdoor cycling AMS Wrocław, tabaty oraz treningu funkcjonalnego. 
\>fam doświadczenie w lekkoatletyce i przygotowaniu motorycznym 
ora1 sportach s1ło\\ych 1 d71cstęci olctntc doŚ\\iadC7enic \\ sportach 
walki. 

- Gdtie mo.lna cię znaleić, aby móc skorty<>tać l Inoich 
usług? 

- A ktualn ie na co d11cń pracuw w nowym centrum 
rekreacyjnym w Mtędzyrtec;u w Doho Sport C en ter ora/ współpracuję 
7 ludtml on-ltnc głównic 1 redukcją wagi ora7 planami trcn ingow ymi. 

- C z:y m jestcLe się zajmujesz'? 
- Wspomniałem równ1ci o bt7ncsle markeungu siec10wego, 

który JeSt dla mme elitamym zajęc1em. Przez 6 lat przebywama w teJ 
branży nauczyłem się bard7o dużo. Zarobki w tej branż) są generowane 
przede wszystkim dz1ęki wsp1eraniu ludz1 w poprawie ich sytuacj1 
fi nansowej. Każdy może wejść do marketingu sieciowego. Te osoby. 
które naprawdę chcą tmiany, które m1er zą ponad pr7Cctętność, ajc'>t tch 
mntcjszość, ostągaJą sukces d7ięk l wytrwałej real izacji określonego 
celu. Branża prowadzona prze7 właśc iwych lud?i daje mo?hwość 
TO?\\ oj u na w ielu płaszczyznach ?ycta, co po1wala na wykorzystam e 
przez ludn ich potenCJału często uśpiOnego przez 
standardowy system edukacji. M01m zdaniem 1m 
więks7ą wartość wmcsics7 na rynek. tym \\ ięceJ 
otrzymas1 w zamian. 

Dziękuję. Ż~czę ci wielu ~ukccsów i poczucia 
spełnienia w pracy i nie tylko. 

Rozmaniała Aleksandra Bicia 

koło uślizgnęło się, a ja upadłam. Nie patrzylam jednak jak moje 
rywalki odjeżdżają, od razu pobiegłam do motocykla i ruszyłam w 
dalszy pościg, chcąc odrobić stratę. 

Ostatecmie po obu wyścigach i zaciętej walce zajęłam ex 
aequo 3 miej sce w zawodach i uplasowałam się na 3 miejscu na 
koniec roku w Pucharze Polski PitBike Supermoto. 

Dziękuję wszystkim, którzy 333mali kciuki oraz Ormeb 
Meble Międzyrzecz Pozoańska 106, ŁOWISKO 333 POPOWO, 
Powiatowa, YCF, MOTUL, RST, HJC, PHU ROBEX, DOBRE 
SKLEPYMOTOCYKLOWE. 

pozdrawiam, 
Dominika 333 Orlik 
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ŻUŻELJEST PO PROSTU NUDNY ... 
jedynie turnieje Grand Prix wzbudzają emocje 
Lakładam , ie j ui <,am tytuł w.tbudLII u mektOI)'Ch Clytelmków 

nicmałe emOcJe 1 podem:rwov.anic. a bardzleJ ngortałym fan01r iu1ła 
po<hkoc1yło c1,nieme. CiOto\\ te i Je",t.:m U\\ 1euyc. 1e w'ród mOll h 
kolegów CIY .rnaJomych nkochanych w teJ dyscyphme ~portu tnaJdą 
~ię te.l tacy. J..tóuy po pr.rec.rytaniu artykułu będą z nerwów w mo1m 
k1erunku c1~kali me tylko .,łowne epitety, bow1em gdyby mieli pod ręką 
,.coś cię.l~tcgo". mu,iałbym wykazać s1ę me lada refleksem Trudno. 
wytuymam l po~taram <,ię \\ ytlumactyć lO. CO 'kłoniło lllllle do 
nap1..,an1a tego artykułu. -.....aJproSC1CJ . a Larai'cm naJbardzleJ 
w1arygodnie. najlepiej ~rzucić to na panującą od ponad pół roku 
pandem1ę i tdeWIIJCI. ale provę uw1euyć. tak napra\\dę JC't. 
Ograniaona na lały m <,w 1cc1c .r \\ 1adomych przyClyn dosć v.rydar1eti 
.,porto w }Ch mając) ch \WOJe 'tal e term m). które co roku z cieka\\ ośctą 
oglądałem sprav.1ła. ie to,talem meomal 1muszony do śled/ema 
krajO\\ych rolgl)\\Ck tUi'IO\\ych Zarówno 
Ebtralig1. eWinner l ligi. jak tc.r zawodow 
indywidualnych w krajO\\eJ ob ... ad/IC. 
PodClas tych relacji. co '>ic; dało .tauwa.ryć \\ 
/nac.rneJ Jlo.,cl ..,potkań. 1 ekranu telewizora 
po prostu w1ało nudą. \\ynik1 konco\ve 
poszc.tególnych biegów tnane hył] w kilka 
sekund po <,tarcic. gdyi po pokonan1u 
pierw~zego luku C/\\Orka tużlowców 

. .formowała kolcjk~t". Jak przed kasą w 
pkimś supermarkccte, z tą rómicą. ?c 
odległ ości pomu;dty n1m1 stawały !>i~ 
tnactąco w i~kve \\ tak1m 'l) lu przebiegała 
rywaluacJa pr1c1 pełne Cttery okrą7cma. 

pra\\ i c '' kaid) m 1 pi~tnastu btegów 
mcc/o,."ych A Jil ~11:dt<1c pr.ted tele\\.IZorem 
nw-.ze ta,tana'' talem -.ię. co pr1ed transmtsją 
muva za .l~ ,." ać mektór l)' komentatorzy. ic 
:talewaJ<t nas potok1cm <.km. stosując prZ) tym 
mnóstWll przeno-;ni 1 porównan. jakby 
ob!>en."owali na tor1c coś innego niż J3 
obsemowalcm w pr1ekaz1c tcle\\ i7)jnym 
Moie._~akbym sied1ial ty Iem do tele\\lzora lub 
pr 1epravam, w toalcc1e. b\ l by m skory 
U\\ 1er.ryc. te co~'> s1c; dzteje na torze. a tak to 
jestCI11/IYlUVOI1)' do tego. tcby !<h lanO\\ IC ~l~ 
nad '>Ob<l c.ry Je,tcm normalny, C/Y tez może ze mną jest co:. me tak. A 
JUi samo określenie .,najlepva liga Łu.llowa ' wiata" wypO\\tadanc 
wielokrotnie w C/asJc kaidcj transmisji powala mnie 1 nóg. Prtec1c.l 
tego co s1ę d1icJe '' mnych kraJach nie moi na traktlm ać po" aime. 
\\Jęc gd11c tu porów n.mte. 'lic lepiej byłoby okre~hć to. co s 1~ d/wio na 
!...rajo w ych torach .. jed)<nej ligi .lu.llo\\ej na ~,." iecie"? 

Tcra.r chetalbym 7WTOCić uwagę na bard7o wa1ny fragment 
meczu Jakim je."t start do każdego z biegÓ\\, a konkretme do ustawJama 
tawodników prled ta.;mą -.tartową. W mojej oceme to prawdziwy 
kabaret. Prty ka1deJ z transmtSJ 1 7awwe się nstana\o" 1am 'kąd kluby 
biorą .. panó\\ 1 ~U\\ miarką '" oczach". czyli ktero'' n1kÓ\\ startu. 
którt) odpo" Jad<IJ<! ta ten fragment 73\\oOO\\ , Jak oni mogą być pe\\Oi 
tego. te ka/dy 1 uctestników biegu zachował taką '>amą odlcglosc, ery 
jest to 5. 8. a moie l i centymetrÓ\\ t Jak t ma wpływ na koncow~. rezultat 
ryvvahtaC.Jite ktlka ccntymetrÓ\\ , '11ech kto~ nu to spróbuje raqonalme 
\\)'tłumactyc oraz to dlactego sędz1a 7awodow Tyczy sobte 
kilkakrotnic pO\\ tórek ~tartu me bacząc na to. że upływa en s anteno\\ y 
Jilk tei 1 mÓJ. jaki unuerzałem poŚ\\ ięctć na tran~mbję mec1u. by 
~~-~ 1crd11ć kto ~;i <t poru-.zył. a kto me. komu śltlgało się tylne koło, a 
komu nie To JI!St po prostu parodta! i lekceważenie nas telewidzów. 
Moie '~'orcm mnych dyscyplin sportu przyszedł \Heszctc czas 
wprowad11ć trochę innowaCJI t rmmn w przcptsach, aby uatrakcyjmć to 
co stę dzieje na torze. l\ a przykład ustawić zawodnikÓ\\ w ra1 
mechanikJem ( -kam1) k1lka metrów przed hmą startu i \\ chwih kiedy 
taśma pójdtJC w górc; lub na ~ygnal swietlny czy d/więkowy mech 
wówcns .. za p) chają ··motory Wprawdz1e będz1e to można U\\J.lać za 
IZ\\ ... tart lotny, ale po7b<;dllcmy s1cy ostrze .lenia "'Y też wylduczema za 

dotkmęcic lub 1erw a me ta,my ..,tartO\\ C). albo\\ pro\\3Ó71ć ~tart s.te,CJu 
żuiłowców i Z\\iękvyc 1ło<.c okrązcń. Wówcza<> wzorem kolar5okiej 
rywaltLaCJI na tol7e po dwóch okrąiemach wycofać 1 toru o~tatniego 
zawodmka. po koleJnym na~tępnego nd .• aż w ostatec7neJ walce 
po1ostamc dwóch. któl7y ro7strzygną mtędry sobą komu przypadnic 
lwycJęst\\0 w biegu. Punktacja w takJej rywaltzaCJI pow1nna wyglądać 
następująco: l m 6 pkt . 2m 4 pkt.. 3m 3 pkt, 4m 2 pkt. , 5m l pkt , 6m 
O pkt. Zastanawia mm e też. Jak to Jest 1 kompletowamem dru.lyny. czy !t 
7 kontraktm,aniem 1awodmków na sezon. C.ry \\./Orcm mnych 
dyscyplin zespól nic powmten skladac stę .r \\<lęks7eJ ilo~c1 
zawodników. by nie dochodztło w mecro do sytuacji, jak dla mnie 
kuno7alnych. kiedy sto:.owane są regulaminowe tnkt un ZZ -
za~tęp-.two za\\OOnJka, RZ rezema .rwykla. RT rc1em·a taktyczna 
Je .leli tą ostatnią byłby m Jestcte 1.aakceptował. to pcvostałe uwai.am z.a 

beuasadne DI.u:tego'? To pro~te, nic może być 
tak. 1e pued 1awodami JCSl ogłaszany skład 
wtedząc 1 góry. że nicktór.ty z nich w ogóle nie 
poJawią się na tor1c. Do tego je zcze 
wykol7)·stując taki zap1s w rcgulamime. że 
mektórzy zawodmcy \ledtmokrotnie popwta.}ą 
"ę na tor.re. a tnnym pozo<,laJe zza bandy 
prtyglądać się, jak tch koled.ry czcrp1ą z tego 
prolity łinanso\\C, ,1 1111 potO'>taJC obcJSĆ \lę 
smakiem Gdyby taki 1ap1s zastosować np. w 
drużynowych ro.tgrywkach tenisa stolov.ego to 
Lucjan Rla s.rc'Yk trener zespołu "Pahmamta" 
Z1elona Góra do rywalvacji mógłby wysta\\ 1ć 
tylko Jednego gracza · natumlitowanego 
Chtnclyka. a ten .,l ałaht iłb) .. mu wy111k . SolT)! 
Do debla potr.tebny b) łby mu Jednak partner, ale 
t tak o~lctędno~cl qał]by <;lę faktem, a wymk 
gwarantov,:any. 

Terat kill..a uwag na temat torÓ\~. a 
w łase m ie na temat ICh pr.rygotowania do 
sportO\\<!J rywahtaCJI "-:1kt m1 n1e \\mówt. ic 
Jakos1. , ł(1m1a cty tc1 "Po,ób w jaki są 
prtygotowywane tOI) do 1awodów w Anglii . 
Dan1i. Sl\\ecJI w \IJemctcch -.a IdentyczneJak w 
Pohce a,,rc wy głada ją pk pa<,y startowe 
lotntska. a te .ragramCtnc \~ potocznym Jęl]ku 

mo7na określić jako .. kartoOisl..a" i ten stan nikomu tam me 
przcszkad1a, a raczeJ ma wpływ na rOlWÓJ zutlowca l jeszcze Jedno w 
temac1e kraJowych tOrów - rtąd ma tamtar w prowadzić podatki za 
dcSiczówkę. Pre1ydent ta~ w kampanii wyborCieJ obiecywał premie za 
prtydomowe oc1ka wodne. a organitatorty 1awodó\\· 7uilowych 
w ylewa14 na tOI') hektolitry'' ody tak napra\\dę me w1adomoczcmu t po 
co Chciałbym wied.t1ec od Clcgo wvy~tko to nlei'y. gdyż nie ma tu 
schematu. Jeże h juL potrzebna jc~t woda. to motna to zrobtć raz przed 
za\\ odamt. potem np. w polO\\ 1c zawodów i na tym komec. To samo 
ty c1y ''ę równania toru. pueciez kluby nie ''l tobo'' tązane do 
po'!adania jednolitego sprz~tu i kaidy stO!>uje mną metodc;. Czy ktoś 
\\ Jdztał. ab> '' trakcte meczu pllkar ... kiego rob10no przcmę na kos1eme 
tra\\ y 1 7ra!>tame mura,.,.y'? Chyba me. no moic wybrałem nienaJlepszy 
pr.ryk lad. 

l JUŻ na koniec- r,zczer.re puy1nam. że wolę oglądać l gę Świ~tek 
pkprzez półtorej godzmy porus7a s1cy po koretc.jeJ bekhendy, forhendy, 
.,en~i'y c1y skróty. amżch trzygod11nną jazdę w kolko czterech 
zui'lowców 1 zastanawlaĆ się. czy w komplectc dojadą do mety. Patrzeć 
czy może ktoś 7 tej czwórkt tui po !>tarcie wyląduJe pod dmuchaną 
bandą. czy też będzte m1al z nią kontakt na pro~tej wyw1ezwny tam 
przez rywala i 7 niepokojem oczekiwać na \\ iadomości od służb 

mcdyc7nych. 
~a zdjęciu : Tom asz Bajerski (.,Stai'' Gortówl997-2000, obecme 

mcnager . .Apatora" Toruń) udziela wywiadu autorowt artykułu podczas 
festynu nad Jez. Głębokie w 1998 r 

Jerzy Rudnicki 
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Poziomo: 7. Rzeka w Niemczech i 

Austrii, dopływ Dunaju; 9. Pierwszy 
resorowany pojazd konny; 12. Potocznie tysiąc 
zł; 13. Konkrety, fakty; 14. Prezydent przed 
zaprzysiężeniem; 15. Dolna część 
kopalnianego szybu; 16. Jubilerska jednostka; 
17. Jabol, bełt; 18. Szefowa dla podwładnych; 
22. Antonim lądowania samolotu; 25. Do 
paznokci też; 26. Zakończenie rurki irygatora; 
27. Nad tym morzem leży Stambuł; 28. Ssak z 
rodziny wołowatych; 29. Przyrząd 
gimnastyczny do skoków; 32, Ksiądz i pop też; 
35. Stanowisko w sądzie; 36. Rozmowa 
internetowa; 39. Piotr ... pokonał Krystiana 
Pudzianowskiego (MMA); 42. Nowa ... 
obecnie dzielnica Krakowa; 43. Mebel z 
półkami; 44. Rosyjska jednostka sił 

www.powiatowa.com.pl 

Krzyżówka listopadowa 

specjalnych; 45. Rozsądek, przezorność; 46. 
Morgi chełmińskie. 

Pionowo: l. Nowe srebro; 2. Pisarka, 
twórczyni, jak mała szklaneczka; 3. 
Widowisko którego głównym wyrazem jest 
taniec; 4. W mit. gr. Najmroczniejsza część 
krainy podziemia dla skazanych dusz; 5. Tak 
nazywano naszą syrenkę (auto); 6. Barania z 
nausznikami; 8. Autor Nany; 10. Rzeka w 
Polsce i Czechach; 11. Urządzenie do wyrobu 
drutu; 18. Państwo w Oceanii ze stolicą w 
Apia; 19. Samolot pasażerski A380; 20. Sen 
paradoksalny; 21. Koń z Janowa Podlaskiego; 
22. Ryba, żaglowiec; 23. Część dużej beczki; 
24. Dawna machina oblężnicza; 29 Walczy w 
ringu; 30. W zastawie i w kosmosie; 31. 
Pływał na Opty; 32. Sobótka; 33. Knecht, 
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poler; 34. Męski odpowiednik imienia Agata; 
37. Internetowa gra logiczna; 38. Pląsy na 
parkiecie; 40. Tołstoj i Rywin też; 41. Chwyt 
komediowy w filmie. 

Litery w kratkach z cyframi (pochylone z 
prawej strony kratki) uszeregowane od l do 20 
utworzą rozwiązanie, które należy przesłać na 
kartkach pocztowych lub e-maiłem do 18 
listopada. W śród prawidłowych rozwiązań 
wylosujemy l nagrodę - 50zł. Rozwiązanie 
krzyżówki październikowej: PODZIĘKUJ 
NAUCZYCIELOM. Nagrodę 50zł -
otrzymują: Bartek, Kuba i Szymon Kulas z 
Poznania (nagroda do odebrania w redakcji 
(ul. Kazimierza Wielkiego 2) w godz. 8-10 i 
13-15). 

M.S. 
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SI(LE'P MEBLOWY 
§§R:.A.~-;J.A .•. ~If!IU!!U 

Tel.95 742 25 87 www.hasaj-meble.gorz.pl 

Meble Zestawy kuchenne już od 890zł 

Tapicerowane 

u •• 

.·· ·. D 
.. G 

Ul.Konstytucji 3 Maja 2a 

66-300 Międzyrzecz Szeroka gan1a kuchni na wyn1żar!!! 

POWIERZ SWOJE oczy 
PROFESJOnALIŚCIE 

GI!ASMAN 

Poczuj komfort , 
wyrazn~go 

widzenia 
na każdą odległość. 

KOnst:.Yt:.UCJI3 mAJA \ 
miĘDZ!:IRZECZ •a 

tel . 500 618 053 

VRRiLUX 
Nr 1 • 



Rejestracja pojazdów /powiat międzyrzeckil nowych i używanych, 
-przerejestrowanie pojazdów,- wymiana dowodów rejestracyjnych 

- zgłoszenia sprzedaży lub za1niana właściciela 
Oferujemy tłumaczenie dokumentów, oraz wszelkie formalności 

w urzędzie celno-skarbowy1n. Szybkie terminy. 
teł. 606 639 709 l 606 511 585 
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